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بورسان : بورس دیروز هم شروعی به شدت منفی داشت اما با ایجاد تقاضا در اواسط 
بازار تا حدی از شدت ریزش نمادها کاسته شد. به طوری که افت شاخص کل به ۲۷.۸ 

هزار واحد )معادل ۱.۸ درصد( و افت هم وزن هم به ۱.۶ درصد محدود شد.
ارزش معاملات خرد به ۱۳.۷ هزار میلیارد تومان رســید. در بین صنایع پالایشی ها، 
شیمیایی ها و فلزات و در بین نمادها هم پالایشی یکم، شبندر و دارا یکم بیشترین ارزش 

معاملات را داشتند.
خروج پول حقیقی به ۷۰۰ میلیارد تومان رسید و در مجموع سه روز کاری گذشته 
نزدیک به ۴ همت پول حقیقی از بازار سهام خارج شد. بیشترین ورود پول حقیقی به 
صنعت قند و شکر و نمادهای شبندر و تایرا بود. بیشترین خالص خرید حقوقی هم در 

بانک ها و خودروسازان و نمادهای شپنا و شتران بود.
خاندوزی: بانک ها باید از منطقه امن خود خارج شوند و به سمت اعطای خط اعتباری 
به جای تســهیلات، دریافت کارمزد به جای بهره و اجــرای عملیات زیر خط ترازنامه 

حرکت کنند.
دیروز ۹ شهریور ۱۴۰۰، اولین جلسه شورای عالی بورس با حضور احسان خاندوزی 

وزیر اقتصاد و دارایی تشکیل شد.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران با اشاره به اینکه فولاد مبارکه برای پرداخت نکردن 

بهای واقعی ســنگ آهن دســت به اقدامات نامتعارف زده است، گفت: بهتر است فولاد 
مبارکه از راه های قانونی مانند بورس کالا برای خرید سنگ آهن مورد نیاز خود اقدام کند.

در بازار جهانی نفت در مسیر صعودی قرار گرفت اما فلزات دچار اصلاحی خفیف شدند. 
به طوری که نفت برنت به ۷۲.۲ دلار رسید. ولی مس به ۹۴۴۵ دلار، روی به ۲۹۹۳ دلار 

و آلومینیوم هم به ۲۷۱۰ دلار رسیدند.

قیمت دلار با رشد ۱۲۰ تومانی به ۲۷۴۰۰ تومان رسید.
وزیر امور خارجه: مذاکره برای مذاکره سیاست ایران نیست و مذاکره  باید معطوف به 
تامین منافع مردم ایران باشد. همچنین آمریکا باید بداند تنها با زبان احترام می تواند با 

ملت ایران صحبت کند.
رئیس کل بانک مرکزی: در روزهای اخیر شــاهد کاهش نرخ ارز از ۲۸ به ۲۶ هزار 

تومان بودیم و انتظار داریم این روند ادامه یابد.
سفیر ایران در عراق: دور چهارم مذاکرات ایران-عربستان در بغداد برگزار می شود.

صداوسیما: مذاکره رسمی برای تداوم مذاکرات با سعودی انجام نشده است.
رئیس کل بانک مرکزی: انتشار »اوراق ودیعه« توسط بانک مرکزی و بازپرداخت در 
سررسید با نرخی حداکثر معادل نرخ تورم سالانه امسال جایگزین اوراق مشارکت می شود.

 در کدام استان ها تورم 
بالای 50 درصد رسید؟

خرید تضمینی گندم 
۷500 تومان

چالش های بزرگ پیش 
پای وزیر جدید ورزش

 آیا آمریکا دارای 
آزادترین اینترنت است؟

محدودیت سفر برای واکسینه  شده ها برداشته می شود؟
تغییر و تســهیل محدودیت های کرونایــی در حوزه هایی 
مانند سفر برای واکسینه  شــده ها همواره جزو موضوعات 

مورد بحث است.
رضا نفیســی اظهار کرد: تغییر و تســهیل محدودیت های 
کرونایی در حوزه هایی مانند سفر برای افرادی که به صورت 
کامل واکسینه شده و دو دُزشان را دریافت کرده اند، همواره 
جزو موضوعات مورد بحث است اما هنوز به تصمیم نهایی در 
این زمینه نرسیده ایم چرا که افراد واکسینه شده هم از ابتلاء 
در امان نیستند و می توانند، ناقل باشند. البته در این زمینه 
کاملا تابع دستگاه های متولی و پروتکل های بهداشتی ابلاغ 

شده هستیم.
وی با بیان اینکه اگر پروتکل جدیدی در این زمینه ابلاغ شود 
آن را به سرعت اجرایی خواهیم کرد، افزود: مسلما در ماه های 

آتی اگر واکسیناسیون گسترش پیدا کند و وضعیت شیوع 
ویروس کرونا بهبود یابــد، محدودیت ها برای افرادی که به 
صورت کامل واکسینه شده اند، تغییر خواهد کرد همانطور 
که کشورهای دیگر مطابق با استانداردهای جهانی این کار را 
انجام داده اند اما همه مردم باید همچنان رعایت پروتکل های 
بهداشتی را حتی در شرایط کاهش محدودیت های کرونایی 

مد نظر قرار دهند.
واکسیناسیون رانندگان و فعالان حوزه حمل ونقل

رئیس مرکز تدوین مقــررات ایمنی حمل ونقــل، پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: 
کاری که در حوزه گسترش واکسیناسیون انجام دادیم اینکه 
بیش از یک ماه اســت با همکاری وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، واکسیناسیون راننده های درون شهری و 
برون شهری انجام شد و پس از آن فهرست دست اندرکاران 

بخش حمل ونقل را نیز برای واکسیناسیون اعلام کردیم و 
آنها نیز دُز اول خود را دریافت کردند.به گفته نفیسی، یکی 
از دلایلی که راننده ها در اولویت شغلی برای واکسیناسیون 
قرار گرفتند این بود که آنها در طول شــبانه روز در فضای 
بســته خودروهای خود )اتوبوس، مینی بوس و سواری( با 
مردم مختلفی در تماس هستند که ممکن است ناقل باشند.

وی با اشــاره به اینکه درحال حاضر نیز تســهیلاتی برای 
سفرهای زمینی مســافران خارجی در نظر گرفته شده که 
مختص واکسینه شده هاســت، اضافه کرد: به عنوان مثال 
می توان به تسهیلاتی برای مسافران کشور آذربایجان اشاره 
کرد که برای سفر از نخجوان به باکو مجبورند از منطقه ای در 
مرزهای ایران تردد کنند و با توجه به انجام واکسیناسیون 
در این کشور و اینکه در این مســیر از خودورهایشان پیاده 

نمی شوند، به آنها اجازه تردد دادیم.

بازار ســکه و دلار علی رغم چند هفته نوسان محدود با رشد قیمت قابل 
توجه مواجه شــد. توقف مذاکرات تا بر سر کار آمدن دولت جدید در ایران و 
پیش بینی زمان بر بودن مذاکرات این رشد قیمتی را رقم زد. بازار سهام نیز 

پیرو همین عدم قطعیت رشدی کمتر از هفته های گذشته به ثبت رساند.
ر بازارهای بین المللی افزایش قیمت بیت کوین و عبور از کانال ۴۰ هزار 
دلار به دلیل پذیرش پرداخت بیت کوین توسط شرکت آمازون شگفتی ساز 
شد. قیمت انواع نفت نیز با توجه به افزایش تقاضای جهانی اندکی افزایش یافت.

هر چند در هفته منتهی به ۱ مرداد بازار دلار و سکه شرایط نسبتا باثباتی 
را حفظ نمودند اما در هفته گذشته این دو دارایی رشد قابل توجهی را به ثبت 
رســاندند. دلار با هزار تومان افزایش و رشد ۴.۱ درصدی به ۲۵ هزار و ۵۵۰ 
تومان رسید. سکه نیز با جهش ۵.۹ درصدی پس از مدت ها از کانال قیمت 
۱۱ میلیون تومان عبور کرد. علاوه بر این که سکه همواره پیرو تغییرات دلار 
می باشــد، اما رشد بیشتر سکه نسبت به دلار ناشی از تثبیت قیمت اونس 
جهانی طلا بالای مرز ۱۸۰۰ دلار بوده است. در سه هفته اخیر فعالان بازار با 
امیدواری نسبت به نتایج مذاکرات احیای برجام و پیش بینی افزایش عرضه 
ارز توســط بازارساز و مشخص تر شدن مواضع دولت جدید در مورد مسائل 
داخلی و خارجی با احتیاط عمل کردند و قیمت دلار تقریبا نوسان اندکی به 
ثبت رساند. در هفته گذشته با توجه به متوقف شدن مذاکرات هسته ای تا 
روی کار آمــدن دولت جدید و احتمال زمان بر بودن نتیجه مذاکرات قیمت 
دلار و سکه وارد فاز صعودی شد. برخی تحلیلگران این افزایش قیمت را ناشی 
از افزایش تقاضای حواله ای پس از تعطیلات کرونایی و رشد قیمت دلار در 
کشورهای همسایه می دانند. به علاوه در هفته گذشته آمریکا اعلام کرد که 
در صورت خروج ایران از مذاکرات هسته ای تحریم های جدیدی علیه ایران 
اعمال می کند که همین امر عامل مهمی در پیش بینی کاهش فروش نفت 

و ورود تقاضای احتیاطی به بازار شد.
بازار سهام که به دلیل محدودیت های کرونایی یک هفته تعطیل بود در 
اولین روز بازگشایی بیش از ۱۲ هزار واحد رشد کرد. هر چند در روز سه شنبه 
شاخص اندکی افت نمود اما در مجموع برای ششمین هفته متوالی رشد ۰.۴ 
درصدی را به ثبت رســاند که پایین بودن این رشد ناشی از رفتار احتیاطی 
ســهامداران به دلیل ابهام در سیاست های دولت جدید بوده است. به علاوه 
اظهارات رئیس جمهور منتخب در مورد مسائل جاری کشور این شائبه را در 
بین معامله گران ایجاد نموده که حل معضلات اقتصادی در اولویت برنامه های 
دولت آینده قرار ندارد و همین امر بر افت ارزش معاملات تاثیرگذار بوده است. 
عواملی مانند افزایش نرخ دلار، رشــد پایه پولی و افزایش انتظارات تورمی و 
وجود محدوده جذاب نســبت قیمت بر درآمد بسیاری از شرکت ها محرکی 

برای رشد بازار سهام در روزهای آتی است.
در هفته منتهی به ۳۰ ژوئیه قیمت انواع نفت رشد ملایمی داشت. با توجه 
به رشــد تقاضای نفت تحلیلگران پیش بینی می کنند که علی رغم افزایش 
عرضه نفت توسط کشورهای اوپک پلاس در ماه  های آینده، کمبود قابل توجه 

عرضه به افزایش بهای نفت می انجامد.
با کاهش ســوددهی اوراق قرضــه آمریکا و افزایش شــمار مبتلایان به 
ســویه دلتا در بیشــتر نقاط جهان، ارزش شــاخص دلار در هفته گذشته 
کاهش یافته و باعث شــد ارزش هر اونس طلا تــا ۱۸۲۹ دلار افزایش یابد. 
 بــه علاوه با افزایش نرخ تــورم در اروپا و آمریکا احتمال افزایش بهای طلای 

جهانی قوت یافته است.
بیت کوین که در شــش هفته گذشته اصلاح قیمتی شدیدی را به ثبت 
رســانده بود در هفته منتهی به ۳۰ ژوئیه و تنها در یک روز با رشــد ۲۵.۶ 
درصدی به بالای مرز ۴۰ هزار دلار رســید. این رشــد قیمت به دلیل اعلام 
خبر پذیرش پرداخت بیت کوین توسط شرکت آمازون بوده است. با توجه به 
نوسان قیمت این رمزارز و سیاست های متفاوت کشورها در مورد به رسمیت 
شناختن ارزهای دیجیتال، نااطمینانی در این بازار افزایش یافته و معامله گران 

محتاطانه عمل می کنند.
با اعلام رئیس فدرال رزرو مبنی بر مطلوب نبودن وضعیت بازار اشــتغال 
در آمریکا و لزوم حمایت  های بیشتر از کسب و کارها، امیدواری فعالان بازار 
نسبت به تأخیر در اجرای تعدیل برنامه  های محرک مالی بانک مرکزی آمریکا 
بیشتر شد. این مسئله و به همراه افت ارزش شاخص دلار آمریکا باعث رشد 

قیمت فلزات پایه در هفته منتهی به ۳۰ ژوئیه گردید.

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  

پنجشنبه   1400/06/11
2000 تومان 

شماره : 1178
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محدودیت سفر برای واکسینه  شده ها برداشته می شود؟

افزودن به علاقه مندی هااشتراک گذاری 2 پسندیدن

ترمزریزشبورسکشیدهمیشود؟ترمزریزشبورسکشیدهمیشود؟

 فیلم سینمایی »گورکن« به کارگردانی کاظم  ملایی و تهیه 
کنندگی سینا سعیدیان در جدیدترین حضور جهانی خود، 
نامزد دریافت جایزه  بهترین فیلم سینمایی در »نوزدهمین 
جشنواره بین المللی ریورساید آمریکا« شد. به گزارش روابط 
عمومی پروژه، جشنواره  فیلم ریورساید که از سال ۲۰۰۲ در 
کالیفرنیای آمریکا آغاز به کار کرده، هر ساله در بخش های آثار 
سینمایی، فیلم کوتاه، انیمیشن، مستند و دانشجویی برگزار 
شده و بیشترین تمرکزش، نمایش آثار متفاوت و چالش برانگیز 
اجتماعی است. نوزدهمین جشنواره بین المللی فیلم ریورساید 
از ۲۷ آوریل تــا اول ماه می )۷ تا ۱۱ اردیبهشــت  ۱۴۰۰( با 
برگزاری کارگاه های آموزشی و جلسات پرسش و پاسخ آنلاین، 
در ریورســاید ایالت کالیفرنیا برگزار می شود. »گورکن« ماه 
آینده نیز در بخش اصلی بیست و سومین جشنواره  فیلم مریلند 
آمریکا به نمایش درمی آید. این جشنواره  از ۱۹ تا ۲۷ می )۲۹ 
اردیبهشت تا ۶ خرداد ۱۴۰۰(، در دو بخش آثار سینمایی و 
کوتاه و بصورت ترکیبی از رویدادهای حضوری و مجازی، در 

شهر بالتیمور آمریکا برگزار خواهد شد.

فیلم ســینمایی »هفت و نیم« ســاخته نوید محمودی در 
 INDIE MEME FILM FESTIVAL,  ششمین دوره جشــنواره
TEXAS, USA  توانســت جایزه تقدیر ویژه هیئــت داوران را 
دریافت کند. به گزارش روابــط عمومی فیلم، »هفت و نیم« 
به نویســندگی و کارگردانی نوید محمودی و تهیه کنندگی 
جمشید محمودی به همراه ۱۶فیلم دیگر ازجنوب آسیا در این 
جشنواره رقابت کرد و از طرف هیات داوران مورد تقدیر قرار 
گرفت.این جشنواره در تگزاس برگزار شد و فیلم »هفت و نیم« 
دو نمایش داشت. نوید محمودی بصورت انلاین در جلسه پرس 

و پاسخ حاضر شد و به سولات پاسخ داد .
»هفت و نیم« دارنده غزال طلایی جشنواره استرالیا محصول 
مشترک ایران و افغانستان است که سال گذشته در جشنواره 
بین المللی فیلم بوسان افتتاح شد و مورد استقبال منتقدان 

آسیایی قرارگرفته است.

 »گورکن« نامزد بهترین 
فیلم جشنواره ریورساید 

شد

جایزه تگزاس آمریکا 
برای "هفت و نیم"
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/06/11

شماره : 1178

ســعیده محمد  -   ایده روز  | بورسان 
: گرانی  این روزها نقل هر محفلی اســت. با 
این حال فشــار افزایش قیمت ها در برخی 
استان ها بیشــتر احساس می شود. در حالی 
که متوســط قیمت ها در مردادماه نسبت به 
یک سال پیش از آن حدود 43 درصد در کل 
سطح کشور رشد داشته است، 5 استان تورم 
بالای 50 درصد را تجربه کرده اند. مســائلی 
چــون توزیع جمعیت دهک های درآمدی یا 
نســبت جمعیت روستایی و شهری در کنار 
افزایش بیشــتر تورم گروه خوراکی می تواند 
یکی از مهمترین عوامل ایجاد تورم شدید تر 

در برخی استان ها باشد.
5 استان دارای تورم نقطه ای 50 درصد

تورم نقطه ای یعنی در مرداد 1400 قیمت  
یک سبد ثابت از کالا و خدمات چقدر نسبت 

به مرداد 99 افزایش یافته است.
به طور متوســط تورم نقطه ای کشور در 
مرداد 43.2 درصد بوده اســت. با این حال 
بررسی ها نشان می دهد که از 31 استان کشور 
تورم در 25 استان بیشتر از تورم کشوری بوده 
است. در این میان 5 استان ایلام، کهگیلویه و 
بویر احمد، آذربایجان غربی، زنجان و خراسان 
شمالی تورم نزدیک به 50 درصد یا بیشتر را 

داشته اند.این در حالی است که تهران با 37 
درصد و قم با حدود 39 درصد کمترین تورم 

را بین استان های کشور ثبت کرده اند.
تورم نقطه ای استان ها در مرداد 1400

قم دارای کمترین تورم ماهانه مرداد
اما تورم ماهانه نیز در همه استان ها به یک 

اندازه نبوده است، تورم ماهانه یعنی متوسط 
قیمت ها در مرداد نسبت به تیر چقدر افزایش 
یافته است. تورم ماهانه کشوری 3.2 درصد 
بوده اســت.این در حالی اســت که در 11 
اســتان تورم ماهانه بیشتر از این مقدار بوده 
است. بیشترین تورم ماهانه را استان فارس و 
مرکزی با تورم بیش از 4 درصد ثبت کرده اند. 

کمترین تورم ماهانه نیز به استان قم و اردبیل 
به ترتیب با عددهای 1.8 و 2.1 درصد مربوط 
بوده است.تورم ماهانه استان تهران نیز 3.1 

درصد و نزدیک به تورم کشوری است.

چرا تورم استان ها متفاوت است؟
نرخ تورم را مرکز آمار بر اساس سنجش 

تغییر قیمت یک ســبد ثابت کالا خوراکی 
و غیرخوراکی و خدمات به دســت می آورد. 
طی یک سال اخیر رشد قیمت در کالاهای 
خوراکــی بــه شــدت بیشــتر از کالاهای 

غیرخوراکی و خدمات بوده است.
به طور مثــال در مردادماه تورم نقطه ای 
کالاهای خوراکی در ســطح کشــور حدود 
58 درصــد و برای کالاهــای غیرخوراکی و 
خدمات حدود 36 درصد بوده اســت. یعنی 
تورم کالاهای خوراکــی بیش از 20 درصد 

بیشتر از کالاهای غیرخوراکی است.
از ســوی دیگر در همه اســتان ها سبد 
مصرفی خانوار یکســان نیســت در واقع در 
دهک هــای پایین درآمــدی و همچنین در 
خانوارهای روســتایی، خوراک نســبت به 
دهک های بالای درآمدی و خانوارهای شهری 
ســهم بیشتری از سبد هزینه دارد. از این رو 
در مرداد تورم خانوارهای شــهری کمتر از 
متوســط تورم و حــدود 42 درصد بوده در 
حالی که تورم خانوراهای روســتایی نزدیک 

به 48 درصد بوده است.
بنابراین بســته به ترکیب جمعیتی یک 
استان، سبد هزینه خانوارها متفاوت است و 

تورم استان ها نیز فرق می کند.

 در کدام استان ها تورم بالای 50 درصد رسید؟

بورسان : یک روز تا پایان مهلت خروج آمریکایی ها 
از افغانستان باقی اســت. با خروج نیروهای آمریکایی 
و دیگر کشــورهای ناتو از افغانســتان، جهان چگونه 
می تواند طالبان را از اقدامات خشــونت بار و فشــار بر 
جامعه افغانســتان باز دارد؟  ابزار مهار طالبان در دست 

جامعه جهانی چیست؟
محمدحسین عمادی، کارشناس ارشد سابق سازمان 
ملل در بازسازی افغانستان در گفت وگو با »بورسان« به 
این پرسش پاسخ می دهد و معتقد است دو برگ برنده 

در اختیار جهان برای مهار طالبان قرار دارد:
1. به رســمیت نشــناختن طالبان تا زمان تشکیل 

دولت فراگیر
2. توقف کمک های مالی بین المللی تا زمان مشخص 

شدن رویکرد طالبان

امتیازگیری متقابل از طالبان
محمدحسین عمادی، کارشناس ارشد سابق سازمان 
ملل در بازسازی افغانستان در گفت وگو با »بورسان« با 
اشــاره به اهرم نخست می گوید: »به رسمیت شناختن 
طالبان کاملا بستگی به این دارد که ماهیت و عملکرد 
طالبان در یک دوره کوتاه مدت و میان مدت مشــخص 
شــود. جهان حتما باید به تجربه به رسمیت شناختن 
طالبان در سال 1996 میلادی رجوع کند. در آن زمان، 
سه کشور امارات، عربستان و پاکستان مستقیم و بدون 

تأخیر و سایر کشورها به صورت غیرمستقیم، طالبان را 
به رسمیت شناختند. آن تجربه نشان داد که حتی برای 
منافع کوتاه مدت و یا مقاصد سیاسی، نباید عجله کرد.«

او ادامه می دهد: »به رســمیت شــناختن یکی از 
اصلی ترین شــرط های اســتمرار حضــور طالبان در 
افغانستان است. طالبان نیز را به خوبی فهمیده اند. آنها 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم در مواضع خود از دنیا 
می خواهند که آنها را سریعا به رسمیت بشناسند. هیچ 
کشــوری در شرایط کنونی نباید طالبان را به رسمیت 

بشناســد تا آنکه طالبان به صورت رسمی دولت فراگیر 
را تشــکیل دهند و مطمئن شــویم که آنهایی که بر 
افغانستان حکومت می کنند از یک گروه و فرقه و زبان 
نیستند. این اولین برگ برنده جهان در برابر افغانستان 
اســت و باید همه در جهان بــا یکدیگر در این زمینه 
هماهنگ عمل کنند. جهان باید به این نکته واقف باشد 
که هر امتیازی در برابر یک امتیاز باشد؛ آن هم امتیازی 
در وهله اول برای مردم افغانســتان، پایداری حکومت 
و همه شــمولی در این کشور و سپس برای کشورهای 

منطقه و جهان.«به گفته او، به نظر می رســد تاکنون 
عملکرد جهان و کشورهای منطقه در این زمینه نمره 
قابــل قبولی بگیرد. هرچند که برخی در جهان و حتی 
در ایران در حال زمینه ســازی برای پذیرش طالبان در 
زمانی کوتاه هســتند، اما این اقدام به هیچ عنوان نباید 
انجام شود و باید دید که اقدام طالبان در تشکیل یک 

دولت فراگیر چگونه خواهد بود.

طالبان به ارتباط با سیستم پولی نیاز دارد
عمادی با اشاره به اهرم دوم تصریح می کند: »نکته 
دوم، بحث کمک های مالی بین المللی است که طالبان 
نشــان داده این مسئله برای آنها دارای اهمیت است و 
اســتمرار حیات طالبان محتاج ارتباط با اقتصاد جهان 

و سیستم پولی است.«
او به ســایر اهرم ها نیز کــه دارای اهمیت کمتری 
هستند، اشاره کرده و می گوید: »این دو اهرم جدی در 
اختیار جهانیان برای مهار طالبان وجود دارد. اهرم های 
دیگر مانند حقوق بشر و ... بتوانند به عنوان اهرمی قابل 
توجه در نظر گرفته شوند. طالبان در چهار سالی که در 
افغانستان حاکم بود به هیچ وجه وقعی به حقوق بشر و 
تبلیغات جهانی نمی گذاشت، اما این بار مشخص است 
که طالبان به دلیل اهمیت دو اهرم اصلی مورد اشاره، به 
این جنبه نیز تا اندازه ای توجه می کند؛ البته تا جایی که 

به ادعای شریعت لطمه وارد نکند.«

سفیر سابق آمریکا در اسرائیل به عنوان مشاور ارشد به تیم مذاکره کننده 
آمریکا در مذاکرات برجام پیوست. آکسیوس تحلیلی از چرایی انتخاب او برای 

این سمت ارائه کرده است.
بورســان: »دان شاپیرو« سفیر سابق آمریکا در اسرائیل از هفته گذشته به 
عنوان مشاور ارشد پاره وقت به تیم مذاکره کننده برجامی ایالات متحده پیوسته 
است. تسلط او بر مسائل منطقه است و قرار است نقش هماهنگ کننده با مقامات 

رژیم صهیونیستی را ایفا کند.
یک مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا این اطلاعات را به آکسیوس داده است. 
در همین حال قرار است در آینده افراد دیگری نیز به تیم مذاکره کننده آمریکا 
افزوده شــوند تا طیف گسترده تری از دیدگاه ها وارد مذاکرات شود. این اتفاق 

همزمان با تغییر تیم مذاکره کننده ایران می افتد.
رژیم صهیونیستی در حال فشار به دولت بایدن است تا در صورت شکست 
دیپلماسی با ایران، طرحی جایگزین آن را انتخاب کند. شاپیرو که با بسیاری 

از مقامات اسرائیلی از جمله نفتالی بنت، نخست وزیر این رژیم رابطه شخصی 
دارد می تواند نقش مهمی در ارتباط واشنگتن-تل آویو ایفا کند.

نفتالی بنت در دیدار جمعه گذشته خود با بایدن از استراتژی ای که »مرگ 
بر هزاران زخم« نامیده است رونمایی کرد. رئیس جمهور آمریکا نیز اعلام کرد 

اگر دیپلماسی با ایران شکست بخورد آماده بررسی گزینه های دیگر است.
یک منبع آگاه از این موضوع گفت شاپیرو پیش از دیدار اخیر بایدن و بنت 
در واشنگتن بود و به وزارت امور خارجه در مورد چند موضوع مشاوره داد؛ هر 

چند با هیئت اسرائیلی دیدار نکرد.
مقامات وزارت خارجه می گویند شاپیرو نیمی از زمان خود را در واشنگتن 
و نیمی را در اسرائیل می گذراند. او در اسرائیل جایی خارج از سفارت آمریکا 

کار می کند.
آکسیوس نوشته است  یکی از ماموریت های اصلی وی مشارکت در مذاکرات 
با دفتر نخست وزیر ، وزارت خارجه و وزارت دفاع اسرائیل برای تقویت هماهنگی 

و امکان گفت وگوی نزدیک تر درباره ایران خواهد بود.
یک مقام ارشد وزارت خارجه به آکسیوس گفت که رابرت مالی )رئیس هیات 
مذاکره کننده آمریکا( شاپیرو را به عنوان بخشی از تعهد خود برای دریافت طیف 
گســترده ای از دیدگاه ها در مورد ایران به خدمت گرفته است. شاپیرو اگرچه 
از برجام سال 2015 حمایت می کند اما رویکردی میانه نسبت به ایران دارد.

این مقام وزارت خارجه همچنین گفت: »تجربه و دانش دان شاپیرو درباره 
منطقه و این واقعیت که مردم منطقه او را می شناســند به ما در تفکر درباره 
جنبه های منطقه ای مسئله ایران کمک می کند و در هماهنگی ما با اسرائیل 
کمک زیادی خواهد کرد.«در دســامبر 2020 پس از انتخاب بایدن به عنوان 
رئیس جمهور آمریکا، شاپیرو در مقاله ای در واشنگتن پست تاکید کرد که ایالات 
متحده و اسرائیل باید وارد گفت وگوی نزدیک شوند. وی تدوین یک استراتژی 
مشترک در مورد ایران و اجتناب از درگیری های عمومی همچون آنچه در زمان 

توافق هسته ای سال 2015 وجود داشت را توصیه کرد.

بورسان : حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه که به تازگی از اولین سفر 
خارجی و دیپلماتیک خود بازگشته است، دوشنبه شب با حضور در گفت وگوی 
ویژه خبری به برخی ابهامات و حاشیه های سفرش به اجلاس بغداد پاسخ داد 
و در عین حال برخی جهت گیری ها و مواضع سیاســت خارجی ایران در دولت 

رئیسی را تشریح کرد.
آنطور که اظهارات امیرعبداللهیان نشان می دهد ممکن است مذاکرات وین 
فعلا از سر گرفته نشود، چراکه ایران برای استقرار دولت جدید و اخذ تصمیمات 

جدید 2 تا 3ماه زمان لازم دارد.

دولت رئیسی به دنبال فرار از میز مذاکره نیست
گاهی اوقات می بینیم که مقامات آمریکایی مصاحبه هایی انجام می دهند و 
برخی از حرف های تکراری و غیرسازنده ای که همواره می زدند را تکرار می کنند. 

از جمله اینکه مثلا پیشنهادات ما برای همیشه روی میز نیست.
من در دیدار با نماینده اتحادیه اروپا گفتم که آمریکایی ها از ادبیات تهدید 
علیه ایران نتیجه ای نمی گیرند و تا زمانی که مودبانه با مردم ایران صحبت نکنند 
به نتیجه ای نخواهند رسید و آنها باید از این ادبیات دست بردارند چراکه اینگونه 
ادبیات پیام سازنده ای را به دولت جدید ایران منتقل نمی کند. آنها باید مرور کنند 
که آیا تاکنون از این ادبیات دستاوردی داشته اند یا نه.ما به صورت شفاف اعلام 
کرده ایم از مذاکره ای که در آن منافع ملت ایران محقق شود استقبال می کنیم. 
به دنبال فرار از میز مذاکره نیستیم و دولت سیزدهم مذاکره ای را پیگیری می کند 
که در آن به دستاوردهای ملموسی در راستای تامین منافع و حقوق مردم ایران 
برسد و منافع ایران و مردم ایران تامین شود.ما رویکرد اتلاف وقت را نمی پذیریم 
و باید مذاکرات نتایج ملموسی در راستای تامین منافع مردم ایران داشته باشد.

مذاکرات وین کی از سر گرفته می شود؟
طرف مقابل این درک را دارد که دو، سه ماه طول می کشد که دولت جدید 
در ایران مستقر شود و بتواند برای اخذ تصمیمات جدید برنامه ریزی کند ولی 
حتما این موضوع یکی از موضوعات در دستورکار وزارت خارجه و دولت است.

نگاه ایران به تحولات افغانستان و طالبان
ما به خواست و نظر مردم افغانستان توجه داریم و از روندی حمایت می کنیم 
که نظر مردم افغانســتان مورد توجه قرار بگیرد و آنها بتوانند سرنوشت خود را 
تعیین کنند. ما از تشــکیل دولت فراگیر با مشارکت گروه ها و اقوام افغانستانی 
حمایت می کنیم. راهکار سیاسی و انجام گفت وگوهای بین افغانی راهکار برون رفت 

افغانستان از وضعیت کنونی است.بیگانگان باید دست از سر افغانستان و دخالت 
در امور این کشور بردارند، مردم افغانستان و رهبران گروه ها و اقوام مختلف در 
افغانستان از این حد از توانایی برخوردار هستند که بتوانند برای آینده کشورشان 

تصمیم بگیرند.

دعوت مکرون از امیرعبداللهیان
در حاشــیه این اجلاس با برخی از سران کشورهای منطقه و جهان اسلام 
دیدارهایی داشتیم. گفت وگوهای خوبی با محمد بن راشد، نایب رئیس امارات 
و حاکم دبی انجام شد. به گرمی از موضوع توسعه همکاری ها بین دو کشور در 
حوزه های مختلف از جمله تجاری و بازرگانی استقبال شد و ایشان بعد از این 
ملاقات نیز توییت مثبتی را در این زمینه منتشر کردند.فرانسوی ها نیز خیلی 
علاقه مند بودند که با استفاده از این فرصت بتوانند به ایران نزدیک شوند. آقای 
مکرون در کمتر از دو ســاعت و نیمی که در اجلاس حضور داشــتیم دو بار به 
سمت من آمد و تاکید کردند که ما خیلی علاقه مند هستیم که شما سفری به 
پاریس داشته باشید. وزیر امور خارجه شان را صدا کردند و گفتند که من از ایشان 
دعوت کردم که به پاریس بیایند و یک بار بنشینیم و مسائل را با هم مرور کنیم.

گفت وگویی نیز با آقای سیسی رئیس جمهور مصر داشتیم، رئیس جمهور عراق 
هم در گفت وگوی ما حضور داشت و تاکید داشتند که ایران و عراق و مصر سه 
کشور تمدنی و ادیانی هستند و از ظرفیت های بزرگی برای همکاری برخوردارند.

در بغداد بین ایران و عربستان مذاکره ای انجام شد؟

بین ایران و عربستان در ماه های گذشته گفت وگو انجام شده است، در اجلاس 
عراق نمایندگان سعودی با من احوال پرسی کردند و ضمن تبریک اعلام کردند 
منتظر استقرار دولت جدید در ایران برای ازسرگیری مذاکرات با کشورمان هستند. 
اما در این نشست مذاکره رسمی برای تداوم مذاکرات قبلی با سعودی ها انجام نشد.

ماجرای جنجالی عکس پایانی نشست بغداد
امیرعبداللهیان در پاسخ به سوالی در ارتباط با برخی از حواشی ایجاد شده 
در مورد عکس دسته جمعی مقامات شرکت کننده در نشست بغداد و جایی که 
او ایستاد، گفت: من در این نشست در جایی ایستادم که جایگاه واقعی ایران و 

نماینده جمهوری اسلامی ایران بود.

ماجرای اتوبوس سوار شدن وزیر امور خارجه
با اتوبوس آمدیم. گاهی اوقات دوستان می آیند و تبریک می گویند. من به آنها 
می گویم هیچ اتفاقی نیفتاده است. من حدود پنج سال و نیم به عنوان معاون وزیر 
امور خارجه در طبقه دوم وزارتخانه بودم و اکنون طبقه سوم آمده ام. قبلا حوزه 
کاری ام عربی و آفریقایی بود اکنون سایر بخش ها را نیز شامل می شود. اینکه با 

اتوبوس آمدیم موضوع ویژه ای نیست و اتفاق خاصی نیفتاده است.

موضع دولت رئیسی درخصوص توافق با چین
یکی از برنامه های اصلی ما پیگیری این موافقت نامه جامع معروف به توافقنامه 
25 ساله بین ایران و چین است. در زمانی که آقای لاریجانی در مجلس برای 
پیگیری این موضوع ماموریت خاص پیدا کرد من نیز در مجلس بودم و در جریان 
جزئیات کار بودم و در پکن نیز شاهد اتفاقاتی بودم که رخ می داد که در نهایت 

منجر به امضای این توافقنامه مهم شد.
نه تنهــا اجرای این قرارداد را به صورت جدی پیگیری می کنیم بلکه تلاش 
داریم این الگو را به کشورهای دیگری که ظرفیت های اینچنینی دارند، تعمیم 
بدهیم و با کشورهایی مثل روسیه و هند نیز چنین قراردادهایی را منعقد کنیم.

حضور رئیسی در اجلاس شانگهای
ما در حال برنامه ریزی هستیم که جناب آقای دکتر رئیسی در اجلاس سران 
شانگهای شرکت کند. تلاش داریم که در سطح بالا در این اجلاس حضور داشته 
باشیم و این در راستای توجه و عملیاتی کردن همسایه محوری در رویکرد اقتصادی 
دولت سیزدهم است. این یک فرصت خوب در حوزه های اقتصادی و ظرفیت های 

خوبی برای ما فراهم می کند.

راهکار جهان برای مهار طالبان چیست؟

تیم آمریکا در مذاکرات برجام تغییر کرد

مذاکرات برجامی وین کی از سرگرفته می شود؟

 ولی اله افخمی راد
تحلیلگر اقتصاد

چرا در صنعت برق سرمایه گذاری 
نمی شود؟

افزایش تولید و عرضه بیشتر، چیزی نیست که بتواند در کوتاه مدت میسر شود. 
باید دولت ضمن پرداخت مطالبات بخش خصوصی، در سیاست های سرمایه گذاری 

در تولید برق تجدیدنظر اساسی کند.
واقعیت این است که هرگاه عرضه کالایی در جامعه به هر دلیل کاهش یابد، 
به طور طبیعی دسترســی به آن دشوار شده و قیمتش افزایش می یابد. حال اگر 
کالای موردنظر در فهرست قیمتگذاری های دولتی نیز باشد، سرعت افزایش قیمت 
آن بیشــتر شده و تهیه آن در بازار با خطرات بزرگ تری از قبیل برخورد مراجع 
امنیتی و قضایی نیز مواجه می شود و مادام که به هر دلیلی امکان عرضه بیشتر آن 
کالا میسر نشود این وضعیت همچنان استمرار می یابد. در چنین شرایطی، چاره 
اصلی کار را باید در عرضه بیشتر آن کالا از طریق رفع موانع برای تولید بیشتر در 
داخل یا واردات از خارج از کشور دانست و البته با اتخاذ تدابیری از جمله خروج 
دولت از مداخله در بازار قیمتی آن کالا می توان تدریجاً به حالت تعادلی رسید.

علت العلل چالش در صنعت برق
اما در خصوص خاموشی های اخیر که ناشی از سبقت گرفتن تقاضای بیشتر 
برق بر عرضه آن اســت صورت مســاله با عرضه کالا تفاوت اساسی دارد، چرا که 
افزایش تولید و عرضه بیشتر، چیزی نیست که بتواند در کوتاه مدت میسر شود. 
گرچه اصل عرضه و تقاضا نیز بر آن حاکم است، اما چون افزایش عرضه مستلزم 
طی زمان نســبتاً طولانی است، بنابراین توجه دولتمردان در کوتاه مدت متوجه 
مدیریت تقاضا شده و با خواهش و دستور و ایجاد محدودیت و اقداماتی از این دست 
وزارت نیرو را وادار به کنترل مصرف و دادن برنامه خاموشی به بخش های خانگی 
و صنعتی می کند. نکته مهمی که متاسفانه در این گیر و دار از سوی وزارت نیرو 
و شرکت توانیر کاملًا به فراموشی سپرده شده و علت العلل عدم سرمایه گذاری در 
صنعت تولید برق است، قیمت گذاری غیرمنطقی برق است که به غیرقابل توجیه 
شدن ســرمایه گذاری در تولید برق منجر شده و بدتر آنکه شرکت های فعال در 
تولید انرژی که خروجی خود را به ناچار روی شبکه انتقال و توزیع برق کشور قرار 
می دهند بیش از یک سال است از دریافت همان قیمت حداقلی هم محروم مانده اند.

آنچه تاکنون در ارتباط با کاســتی ها و موانع سرمایه گذاری در صنعت تولید 
برق از سوی مسوولان وزارت نیرو و سایر دستگاه های اجرایی مرتبط به خصوص 
ســازمان برنامه و بودجه گفته شده یا مورد عمل قرار گرفته است، هیچ کدام به 
عامل اصلــی عدم اقبال فعالان اقتصادی بخش خصوصی به ســرمایه گذاری در 
تولید برق اشاره ای هم نداشته و از کنار آن بدون توجه گذشته اند. گویی مدیران 
و دســت اندرکاران صنعت برق کشور کماکان از حضور بخش خصوصی در تولید 
برق ناراضی و حتی بیزارند و تصمیمات و اقداماتشان بیشتر در جهت فراری دادن 
آن هاست تا استمرار و پررنگ ساختن حضور آنان، که اگر جز این بود باید مشابه 
دیگر دستگاه های اجرایی روشی را پیش می گرفتند که مطالبات تولیدکنندگان 
برق در بخش خصوصی را که افزون بر یک سال از زمان تحویل برق تولیدی شان 
به شبکه سراسری کشور گذشته در اسرع وقت پرداخت شود. در ثانی اگر وزارت 
نیرو ضرورت تولید برق با ســرمایه گذاری بخش خصوصی را مقبول می دانست، 
منطقی ســاختن قیمت برق چه در بخش مصرف و چه در بخش عرضه توســط 
بخش خصوصی را باید در اولویت کار خود قرار می داد تا موجبات رغبت بیشــتر 
فعالان اقتصادی به سرمایه گذاری در این صنعت را فراهم سازد. امید است وزیر 
جدید نیرو، سیره و روش پیشینیان را به کناری گذاشته و برای حل این معضل 
طرحی نو دراندازد و در نخستین گام ضمن پرداخت مطالبات بخش خصوصی در 

سیاست های سرمایه گذاری در تولید برق تجدیدنظر اساسی کند.

  خبرخبر
  ارتقای خدمات بازنشستگان تامین اجتماعی چه بود؟

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی به تشریح اقدامات جهت ارتقا سایر خدمات 
به بازنشستگان پرداخت.مصطفی سالاری در اینستاگرام خود نوشت:

ارتقا سایر خدمات به بیمه شدگان و بازنشستگان
در راستای ارتقا خدمات و کاهش هزینه بیمه شدگان، برخی اقدامات به عمل 

آمده به شرح زیر است:
1- افزایــش 10 برابری پرداخت کمک هزینه )اورتز و پروتز( تأمین 300 نوع 
وسایل کمک پزشکی نظیر ویلچیر، سمعک، عینک، واکر و... به بیمه شدگان سازمان

2- افزایش مجموع تسهیلات قرض الحسنه بازنشستگان از 180 میلیارد تومان 
درسال 1398 به 2000میلیارد تومان در سال 1399 )11 برابر( و 600 /  2 میلیارد 

تومان در سال 1400 )14 برابر نسبت به 1398(
3- افزایش 7 برابری ســهم ســازمان در پرداخت حق بیمه اخذ پوشش بیمه 
تکمیلی مستمری بگیران سازمان )بازنشستگان، از کارافتادگان و بازماندگان( در 
سال 1399 نسبت به سال 1398 و ادامه روند مزبور در سال 1400 مبانی و روند 

اجرایی اقدامات مذکور .

 جزییات هدیه  یک میلیون تومانی برای کادر درمان تامین اجتماعی
حجت الله عبدالملکی گفت: مبلغ ناچیز یک میلیون تومانی را به عنوان هدیه 
برای کل ایــن 50هزار نفر درنظر گرفته ایم که ظرفِ یک هفته ی آینده پرداخت 
خواهیم کرد.حجت الله عبدالملکی )وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی( گفت: ما در 
تامین اجتماعی حدود 50 هزار کادر درمان داریم که اغلب آنها درگیر موضوع کرونا 
شدند. ما مبلغ ناچیز یک میلیون تومانی را به عنوان هدیه برای کل این 50هزار نفر 

درنظر گرفته ایم که ظرفِ یک هفته ی آینده پرداخت خواهیم کرد.
وی در بخش دیگری از صحبت هایش ادامه داد: تا امروز دو نفر را به علت فساد 
در شستا از کار برکنار کرده ایم اما پرونده های دیگری موجود است و همکاران ما 
با نهادهای اطلاعاتی در این زمینه مشغول همکاری هستند. ما اقدامات خود را در 
زمینه ی مبارزه با فساد و پالایش آغاز کرده ایم و خبرهای آن را به طور رسمی بعدا 
اعلام خواهیم کرد.وزیر کار بیان کرد: ما تاکید داریم آبروی هیچ مومنی ریخته نشود 
لذا قبل از هر جابه جایی، اطمینان کسب خواهیم کرد که فرد مستحق برکناری است.

 آخرین خبرها از کاهش مستمری بانوان مطلقه و مجرد
با وجود کثرت پیام های مردمی مبنی بر کاهش حقوق بانوان مستمری بگیر 
سازمان تأمین اجتماعی، مدیران سازمان تامین اجتماعی و مجلس از آن اظهار 

بی اطلاعی و این موضوع را تکذیب کردند.
در روزهای گذشته خبرهایی مبنی بر کاهش مستمری بانوان مطلقه یا مجرد 
تحت پوشش تأمین اجتماعی به اطلاع »نود اقتصادی« رسید. تعدادی از بانوان 
مطلقه و مجرد که به طور ماهانه مســتمری پدرهای خود را از ســازمان تأمین 
اجتماعی دریافت می کننــد در پیام های خود به »نود اقتصادی« اطلاع دادند 
که در یک ماه گذشــته مســتمری و حقوق دریافتی آنها کاهش 20 درصدی 
داشته است.علی بابایی کارنامی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: 
کمیسیون اجتماعی مجلس به هیچ وجه چنین مصوبه ای را تأیید و به سازمان 
تأمین اجتماعی ابلاغ نکرده است و قطعا سازمان تأمین اجتماعی هم نمی تواند 
بدون مجوز چنین تغییری را اعمال کند. لذا از بانوانی که مســتمری دریافتی 
آنها کاهش پیدا کرده می خواهیم جهت بررســی اصلاحات، هرچه سریعتر به 

سازمان تأمین اجتماعی مراجعه کنند.
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سهامدولتبازارگردانیمیشوند؟
ســهامی که توسط دولت در بورس عرضه می شود توسط صندوق توسعه بازار 

بازارگردانی می شود.
همزمان با نخســتین حضور وزیر جدید اقتصاد در جلسه شورای عالی بورس، 
مصوب شد تا از این پس، سهامی که توسط دولت در بورس عرضه می شود توسط 
صندوق توسعه بازار بازارگردانی شوددهقان دهنوی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با اعلام این خبر افزود: امروز در جلسه شورای عالی بورس که با حضور وزیر 
جدید اقتصاد برگزار شد مصوب شد تا از این پس طبق این مصوبه، سهامی که در 
مکانیسم عرضه اولیه توسط دولت در بورس عرضه می شود، توسط صندوق توسعه 

بازار بازارگردانی شود.
وی افزود: پیش از این، این عرضه ها بازارگردان نداشتند اما در این جلسه تصویب 
شد تا ضمن اختصاص سهمیه ای از عرضه های اولیه دولت به صندوق توسعه بازار، 
این صندوق متعهد شود که تا یکسال تعهدات بازارگردانی سهام عرضه اولیه دولت 

را برعهده بگیرد.
وی گفت: جلسه امروز نخستین جلسه ای بود که با حضور وزیر جدید اقتصاد 
برگزار شــد و در جریان آن ضمن معارفه اعضای شورا و بیان دغدغه آنها در مورد 
بازار ســرمایه، طبق روال جلسات شورای عالی بورس، گزارشی نیز از وضعیت بازار 

ارائه و نظرات اعضای شورا در خصوص آن بیان شد.

سرنوشتنامعلوم۱۰۰هزارمیلیاردتومانارزدولتیبهکجارسید؟
رئیس اتاق بازرگانی تهران می گوید ریشه بخش مهمی از مشکلات اقتصادی 
امروز کشــور را باید در سیاست های ایجادکننده رانت مانند ارز ۴۲۰۰ تومانی 

دنبال کرد.
مســعود خوانساری در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، اظهار 
کرد: بخش خصوصی در سال های گذشته بارها هشدار داده بود که چند نرخی 
نگه داشــتن ارز نه تنها گره ای از مشــکلات اقتصادی کشــور باز نمی کند که 
حتی خود می تواند به یک چالش جدید تبدیل شود که ما نمونه های آن را در 

سال های گذشته بارها دیده ایم.
وی با اشاره به آمارهایی که عرضه ارز ۴۲۰۰ تومانی در امسال منتشر شده، 
بیان کرد: بر اســاس براوردهای صورت گرفته در چهار ماهه ابتدایی امســال، 
دولــت ۴.۶ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات تخصیص داده و یعنی از 
حــدود ۱۵ میلیارد دلار واردات، نزدیک به یک ســوم آن به ارز دولت مربوط 
است. به این ترتیب تا پایان تیر ماه، ۱۰۰ هزار میلیارد تومان ارز از این طریق 
به کالاهای اساســی اختصاص یافته است.رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: 
بر اساس براورد مرکز آمار، تورم کالاهای اساسی در این مدت ۵۸ درصد بوده 
است یعنی در حالی که دولت هزینه ای سنگین برای ارز ۴۲۰۰ تومانی کرده، 
تورم کالاهای غیر خوراکی که این ارز را دریافت نمی کنند حتی پایین تر بوده 
است و باید پرســید این ۱۰۰ هزار میلیارد تومان هزینه جز تخریب اقتصاد و 
ایجاد رانت و فساد چه آورده ای داشته است.خوانساری با تاکید بر اینکه ارز باید 
تک نرخی شــود، گفت: ما از سویی با کسری بودجه گسترده مواجه هستیم و 
از سوی دیگر تورم و رشد پایه پولی بسیار بالاست. در کنار آن شیوع کرونا در 
کشــور بسیار گســترده بوده و متاسفانه جان بسیاری از هموطنان ما را گرفته 
است. از این رو همانطور که دولت اعلام کرده، کرونا باید اولویت نخست باشد 
و بخش خصوصی نیز در این زمینه آماده هرگونه همکاری خواهد بود. از طرف 
دیگر اما برای بهبود شــرایط اقتصادی باید بــا اجرای برخی اصلاحات لازم و 

زیرساختی مشکلات موجود را به حداقل رساند.

چنددرصدمردمازرسانههایاجتماعیکسبدرآمدمیکنند؟
۱۹.۸ درصد کاربران رســانه های اجتماعی )معادل ۱۴.۵ درصد کل نمونه( 

عنوان کرده اند که از طریق رسانه های اجتماعی کسب درآمد می کنند.
براســاس نتایج یک نظرسنجی ۴۸.۴ درصد از پاسخگویان گفته اند فقط از 
رسانه های اجتماعی خارجی مثل تلگرام و اینستاگرام استفاده می کنند. در مقابل 
۱.۸ درصد بیان کرده اند فقط از رسانه های اجتماعی داخلی مثل سروش استفاده 
می کنند. ۲۲.۸ درصد پاســخگویان گفته اند هم از رسانه های اجتماعی داخلی 
و هم خارجی اســتفاده می کنند. ۲۷ درصد پاسخگویان گفته اند درحال حاضر 

کاربر هیچکدام از رسانه های اجتماعی داخلی یا خارجی نیستند.
گروه  ســنی ۱۸ تا ۲۹ سال بیش از سایر گروه های سنی فقط از رسانه های 
اجتماعی خارجی استفاده می کنند. ۵۰.۵ درصد از گروه سنی ۱۸ تا ۲۹ سال، 
۴۹.۴ درصد از گروه سنی ۳۰ تا ۴۹ سال و ۴۴.۴ درصد افراد ۵۰ سال و بالاتر 

گفته اند فقط از رسانه های اجتماعی خارجی استفاده می کنند.
میزان استفاده کاربران از رسانه های اجتماعی در روز، هفته و ماه

فقط ۳.۱درصد از کسانی که حداقل از یک رسانه اجتماعی استفاده می کنند، 
گفته اند از واتس اپ اصلًا استفاده نمی کنند. اما ۴۴.۸درصد در طول روز به طور 
مستمر از آن اســتفاده می کنند. ۴۰.۶درصد روزی یک یا چند بار، ۹.۲درصد 
هفته ای یک یا چند بار و ۲.۳درصد ماهی یک یا چند بار از واتســاپ اســتفاده 
می کنند.۲۷.۱درصد کاربران در طول روز به صورت مستمر از اینستاگرام استفاده 
می کنند. ۳۹.۳درصد روزی یک یا چند بار، ۱۲.۴درصد هفته ای یک یا چند بار 
و ۲.۷درصد ماهی یک یا چند بار به آن ســر می زنند. ۱۸.۵درصدکاربران اصلًا 
وارد این رســانه اجتماعی نمی شوند.۳۵.۶ درصد کاربران رسانه های اجتماعی، 
اصلًا از تلگرام اســتفاده نمی کنند اما ۱۲.۹درصد در طول روز به طور مستمر، 
۲۷.۳درصــد نیز روزی یک یا چند بــار، ۱۷.۹درصد هفته ای یک یا چند بار و 

۶.۳درصد ماهی یک یا چند بار وارد تلگرام می شوند.

کسبدرآمدازرسانهایاجتماعی
۱۹.۸ درصــد کاربــران )معادل ۱۴.۵ درصد کل نمونــه( گفته اند از طریق 
رســانه های اجتماعی کســب درآمد می کنند و در مقابل ۸۰.۲ درصد گفته اند 
درآمدی از طریق رسانه های اجتماعی ندارند. کسب درآمد شهروندان از طریق 
رســانه های اجتماعی در بین زنان و مردان متفاوت است. به طوری که مردان 
بیشتر از زنان بیان کرده اند از طریق رسانه های اجتماعی کسب درآمد می کنند.

گفتنی اســت این نظرســنجی، در روزهای ۱۷ تا ۲۰ مردادماه ۱۴۰۰ در 
مقیاس ملی انجام شده است. اطلاعات این نظرسنجی با رعایت اصول علمی و 
با در نظر گرفتن جمعیت ۱۸ سال به بالای کل کشور )اعم از مناطق شهری و 
روستایی( با تعداد نمونه ۱۵۷۰ نفر به شیوه مصاحبه تلفنی گردآوری شده است.

شرایطدریافتوام۱۰۰میلیونتومانیبازنشستگانچیست؟
بازنشستگان و مستمری بگیران می توانند از تسهیلات ۱۰۰ میلیون تومانی 
تأمین اموال، تعمیرات اساسی و بازسازی کامل واحد های مسکونی استفاده کنند.

براساس اطلاعیه بانک رفاه کارگران بازنشستگان و مستمری بگیران می توانند 
از تســهیلات ۱۰۰ میلیون تومانی تأمین اموال و خدمات مورد نیاز و تعمیرات 

اساسی و بازسازی کامل واحد های مسکونی استفاده کنند.
در این اطلاعیه آمده اســت: »در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی و 
تکریم مستمری بگیران و بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی و دانشگاه های 
علوم پزشــکی، طرح کرامت بانک رفاه کارگران تا پایان مرداد ماه سال ۱۴۰۱ 
بازنگری و تمدید شد.مستمری بگیران و بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی 
و بازنشستگان دانشگاه های علوم پزشکی که حقوق خود را از بانک رفاه دریافت 
می کنند، می توانند برای تأمین اموال و خدمات مورد نیاز و تعمیرات اساســی 
و بازســازی کامل واحد های مســکونی خود حداکثر تا مبلغ یک میلیارد ریال 

تسهیلات از شعب بانک رفاه دریافت کنند.

تامینبستههایداروییاستانداردبرایتیمهایدرماناضطراریهلالاحمر
دبیرکل جمعیت هلال احمر از تامین بسته های دارویی استاندارد تیم های درمان 
اضطراری هلال احمر در بیمارستان های مرجع، بیمارستان های سریع استقرار و 
واحدهای خدمات بهداشتی و درمانی پایه اعزامی به سوانح و بحران ها خبر داد.  
محمدحسن قوســیان مقدم در پاسخ به این سوال که برنامه هلال احمر برای 
بازنگری بسته دارویی امدادگر در شرایط اضطراری عمومی و پیچیده چیست، 
اظهار داشت: تنها بسته داروی مجاز در پایگاه ها و مراکز عملیاتی جمعیت هلال 
احمر بسته داروهای بدون نسخه )OTC( است که این بسته در صورت تغییر از 
طریق وزارت بهداشت و اورژانس برای همه حوزه های تخصصی مربوطه از جمعیت 
هلال احمر اطلاع رســانی می شود.وی توضیح داد: با توجه به حضور نیروهای 
درمان اضطراری جمعیت هلال احمر در ســوانح و بحران ها در قالب تیم های 
بیمارستان مرجع، بیمارستان های سریع استقرار و واحدهای خدمات بهداشتی 

و درمانی پایه به عنوان تیم های بین المللی و باز پیشــتیبان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، بسته های دارویی استاندارد این تیم ها نیز صرفا توسط 
جمعیت هلال احمر تامین و طبق دستورالعمل های مربوطه مورد استفاده قرار 
خواهد گرفت.دبیرکل جمعیت هلال احمر در پاسخ به این سوال که چه برنامه 
هــای برای تامین نیازها و ظرفیت هــای جمعیت هلال احمر در ارائه خدمات 
بهداشتی پایه دارید، نیز اظهار داشت: بر اساس احکام برنامه پنجساله جمعیت 
هلال احمر، طرح آمایش سرزمینی واحدهای بهداشت و درمان اضطراری این 
جمعیت به تفکیک واحدهای پاسخ تدوین شده و در صورت تامین منابع مورد نیاز 
هر ساله ۲۰ درصد به ظرفیت خدمات بهداشتی و درمانی پایه اضافه خواهد شد.

قوسیان مقدم اضافه کرد: همچنین هلال احمر بر اساس وظایف تعیین شده و 
در راستای تحقق اهداف بشردوستانه مندرج در اساسنامه به عنوان ارگان محوری 

پاسخگویی به حوادث و سوانح کشور نسبت به طراحی سامانه ها و سازماندهی 
گروه های عملیاتی به منظور ارائه خدمات بهداشتی و درمانی در شرایط اضطراری 
عمومی و پیچیده در حوادث و سوانح احتمالی اقدام می کند.وی گفت: اکنون 
معاونت بهداشــت، درمان و توانبخشی این جمعیت دارای سامانه های مختلف 
درمان اضطراری در سطوح بیمارستان های مرجع، بیمارستان های سریع استقرار 
و همچنین واحد مراقبت های پایه بهداشتی است و گروه های عملیاتی جمعیت 
هلال احمر، به منظور انجام وظیفه محوری این جمعیت که ارائه خدمات امداد و 
نجات است،  برای لحظات اولیه حوادث و سوانح طراحی شده و بر همین مبنا باید 
از ساختار پرسنلی سبک و نیز تجهیزات قابل حمل به صورت انفرادی و گروهی 
برخوردار باشد. جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران وظایف عمده ای را 

در سطح ملی و بین المللی برعهده دارد.

زهراجعفری-   ایده روز|نماگر اصلی 
بــورس تهران در جریان معاملات امروز افت 
۱.۸۲ درصــدی را تجربه کرد و در ســطح 
۱.۴۹۶ میلیون واحدی توقف کرد. اما این افت 
به صورت یکنواخت صورت نگرفت و شاهد 
افت و خیزهایی در کلیت بازار بودیم. اینگونه 
به نظر می رسد که بازار سرمایه دقیقا مطابق با 
تغییرات دلار جهت گیری می کند که خود این 

موضوع امری لزوما صحیح تلقی نمی گردد.
یکــی دیگر از مواردی که ســبب بهبود 
وضعیت بازار در اواســط بازار امروز شد، به 
صف خرید رســیدن نماد شبندر بود که به 
موجب آن شــاهد بهبود وضعیت معاملاتی 
 ETF دیگر پالایشــی ها و همچنین صندوق
پالایش بودیم. ســپس هم این جو مثبت به 

گروه های دیگر بازار سرایت کرد.
اما برداشت دیگری که می توان از جو کلی 
و تحرکات بازار امروز داشت، تغییرات نرخ دلار 
بود. در ابتدای امروز به موجب رنج مثبت در 
نرخ دلار هرات که زودتر از سایر بازارهای دلار 
کار خود را آغاز می کند، شرایطی بهتر از دیروز 
پیدا کرد اما با بازگشــایی بازار دلار تهران و 
مخابره شدن اولین نرخ های دلار تهران شاهد 
تقویت سمت عرضه در کلیت بازار بودیم. دیگر 
شاخص مطرح بازار سهام یعنی شاخص کل 

هم وزن افت ۱.۶۴ درصدی را تجربه کرد.

نگاهتکنیکالیبهشاخصهایبازار
بــا نگاهی بر نمودار شــاخص هم وزن به 
صورت لگاریتمی و در تایم فریم روزانه متوجه 
آن خواهیم شد که این شاخص با برخورد به 
مقاومت استاتیک ترسیم شده در ناحیه قرمز 
در دو روز اخیر با چرخش قیمتی مواجه شده 
اســت و در جریان معاملات امروز با برخورد 
به میانگین متحرک توانی معتبر خود واکنش 

نشان داد و نتوانست آن را رو به پایین بشکند. 
کندلی که امروز در این شاخص تشکیل داده 
شد، نشــانگر تضعیف روند نزولی پی گرفته 

شده در دو روز اخیر است.
اما شــرایط اندیکاتورهای این شــاخص 
کمی متفاوت اســت شرایط حاکم بر نمودار 
قیمتی آن اســت. اندیکاتور SAR که قدرت 
روند صعودی و نزولی را نشان می دهد که به 
موجب کندل های تشکیل شده در چند روز 
اخیر به ویژه امروز به بالای نمودار قیمت نفوذ 
کرده است که سیگنالی نزولی است و مادامی 
که این اندیکاتور بالای کندل ها قرار دارد روند 

قیمت نزولی محسوب می شود.
اندیکاتــور RSI که میــزان بیش خرید و 

فروش شدن نماد معاملاتی را نشان می دهد، 
در جریان معاملات هفته جاری روند صعودی 
خود را به پایین شکســته اســت و گاردی 

نزولی دارد.

نمودارشاخصهموزن
بررســی نمودار شــاخص کل در حالت 
لگاریتمــی و تایم فریم روزانــه گویای آن 
اســت که شاخص کل پس از تشکیل کندل 
چکش برعکس در حــدود ۱.۶۰۰ میلیون 
واحدی بــا افزایش عرضه و چرخش قیمتی 
مواجه شده اســت. همانند شاخص هم وزن 
شاهد شکل گیری کندلی در نمودار شاخص 
کل هستیم که نشان از تضعیف روند نزولی 

می دهد. سطحی که شــاخص کل امروز به 
آن رسید حمایت اســتاتیک هم به حساب 
می آید. در صورتی که شــاخص کل به این 
حمایت در روز آتی معاملاتی واکنش نشان 
ندهد می توان انتظار داشت که این شاخص 
به میانگین متحرک توانی ۲۵ روزه خود که 
همواره میانگیــن متحرکی معتبر برای این 
شاخص بوده است، واکنش نشان دهد. سطح 
با اهمیت دیگری که در این ناحیه وجود دارد 
خط روند داینامیکی است که در این سطح 
قرار دارد که تا به حال ۴ بار واکنشی جدی 
به آن داشته است و هر بار که این خط روند 
رسیده است شاهد تغییر روند جدی شاخص 
کل بوده ایم.وضعیت اندیکاتور RSI شــاخص 

کل متاسفانه گویای آن است که هر دو خط 
روند صعودی خود را با قدرتی بالا روبه پایین 
شکسته است و در حال حاضر نمی توان انتظار 
چشم اندازی مثبت برای شاخص کل از حیث 
این اندیکاتور بود. لازم به ذکر است که پیش تر 
به این نکته اشــاره شــده بود که قرارگیری 
اندیکاتور شاخص کل در سطح ۹۳ واحدی 
خطرناک است و نیاز است که سرمایه گذاران 
در این ســطوح با احتیاط بیشتری اقدام به 

سرمایه گذاری نمایند.

بازارسهامزیرذرهبیناعداد
ارزش معاملات خرد ســهام و حق تقدم 
با احتســاب معاملات صــورت گرفته در دو 
صنــدوق ETF دولتی پالایــش و دارایکم به 
عــدد ۱۳۶۹۰ میلیارد تومان رســید. اینکه 
ارزش معاملات بالای ۱۳ هزار میلیارد تومان 
قرار دارد نشــان دهنده نقدشــوندگی بالای 
ســهام حتی در شرایط ریزش شدید و ترس 
در بازار است. برآیند خرید و فروش کدهای 
حقیقــی در جریان معاملات امروز به حدود 
۷۰۰ میلیارد تومان خــروج پول از گردونه 

بازار امروز منتج شد.

اعلاموضعیتصنایع
در جریــان معامــلات امــروز گروه های 
پالایشی، پتروشیمی، فلزات اساسی، خودرویی 
و بانکی داغ ترین صنایع بورس تهران بودند و 
توانستند حدود ۵۰ درصد از ارزش معاملات 
امروز بازار سهام را به خود اختصاص دهند. 
در میان صنایع گروه های قندی، ماشین آلات 
و هتل و رستوران بیش ترین نقش را در جذب 
پول حقیقی ها را داشتند و در مقابل گروه های 
بانکی، خودرویی و پتروشیمی بیشترین خروج 
پول حقیقــی را از گروه  های خود رقم زدند. 

خیانتآمریکابهافغانستاندر۳پرده
 شکوفه حبیب زاده : دیشب با خروج آخرین هواپیمای 
نظامی آمریکایی از افغانســتان، آن هم یک روز زودتر از 
وعده ۳۱ اوت، طالبان سلطه خود بر افغانستان را جشن 
گرفت. سلطه ای که ذبیح الله مجاهد، سخنگوی طالبان آن 

را پیروزی مردم افغانستان عنوان کرد.
امروز جان کربی، سخنگوی وزارت دفاع آمریکا اعلام 
کــرد که جنگ در افغانســتان پایان یافته و هیچ نیروی 
آمریکایی دیگری در این کشور حضور ندارد و هیچ نقش 
نظامی برای آمریکا در افغانســتان برای تخلیه بقیه اتباع 
آمریکایی مطرح نیست. به گفته او، تمام تجهیزات نظامی 

که در فرودگاه کابل باقی مانده غیر قابل استفاده است.
هرچند نظرسنجی ها در آمریکا نشان می داد که اغلب 
مردم مدافع خروج آمریکا از افغانستان هستند، اما با این 
حال خروج »مفتضحانه« و »فاجعه « بار آمریکا از افغانستان، 
مدافعان چندانی در خاک آمریکا هم نداشت. ترامپ رقیب 
سرسخت بایدن نیز همان ابتدا این خروج را مفتضحانه تر از 
خروج آمریکا از ویتنام دانست و از آن به عنوان یک رسوایی 
بزرگ در تاریخ آمریکا یاد کرد. ادعایی که البته بی شباهت 

به سایر نقدها علیه بایدن نبود.
این دومین بار است که آمریکا به کشوری حمله نظامی 
کرده و آن را ترک می کند. ویتنام و حالا افغانستان، هرچند 
سرنوشتی مشابه ندارند اما هر دو ادعای بشردوستی آمریکا 

را به وضوح زیرسوال می برند.
از دیگر ســو خــروج آمریکا از افغانســتان را برخی 
تحلیلگران اجباری و به ناچار و برخی انتخابی می دانند. 
براساس گزارش موسســه Costs of War ایالات متحده 
امریکا طی بیست سال گذشته ۲ تریلیون و ۲۶۰ میلیارد 
دلار در افغانستان هزینه جنگ کرده است. آخرین گزارش 
وزارت دفاع امریکا در سال ۲۰۲۰ هم حاکی از آن است که 
این وزارتخانه به طور کلی ۸۱۵ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار 
در افغانستان هزینه جنگ کرده است که صدای بسیاری 
از سیاستمداران این کشور را درآورده بود و گفته می شد 
آمریکا باید به ناچار این کشــور را ترک کند؛ هرچند که 
حضور کمتر از ۲۵۰۰ نیروی آمریکایی در این اواخر هزینه 
چندانی بر آمریکا تحمیل نمی کرد. به علاوه آنکه نیروهای 
ناتو نیز آمریــکا را در این حضور همراهی می کردند. اما 
گروهی در مقابل معتقدند که آمریکا می توانست همانگونه 
که تقریبا نیم قرن در کره جنوبی باقی مانده بود، در این 
کشور می ماند تا دموکراسی واقعی تا اندازه ای بدست آید 
و نه آنکه در فاصله کوتاه ۲۰ ساله، نتواند زیرساخت های 
فرهنگی را تغییر دهد و با دستکاری آن، گروه های افراطی 

را برای طرد کامل دموکراسی، بسیج کند.
برخی می گویند این اقدام ممکن است آینده عراق نیز 
باشــد و باید دید سرنوشت این کشور همسایه چگونه از 

سوی آمریکا رقم خواهد خورد.
در این گزارش نگاهی داریم به آثار و عواقب شیوه خروج 
آمریکا از افغانستان که جهان را به واکنش هایی جدی علیه 

این فاجعه انسانی واداشت.

پردهاول؛بیپناهی/سلباعتمادمردمافغانستان
ازآمریکا

مردم افغانســتان که ۲۰ ســال قبل، طعم حکومت 
پنج ساله طالبان را چشیده بودند با حضور آمریکا در این 

کشور و سرکوب طالبان و گروه های تندرو توانسته بود تا 
اندازه ای روی دیگر زندگی را ببیند. مفاهیم دموکراســی 
از قبیل »آزادی« در قالب های مختلفی چون »حجاب«، 
»آموزش دختران«، »موسیقی«، »رسانه« و ... پیرو همین 
تغییرات ایجاد شد و البته شکل گیری یک بوروکرواسی 
مدرن ناکارآمد که طالبان قادر به اســتفاده از آن نبوده 
و برای اســتفاده از آن، نیازمند همــکاری بین المللی و 

تحصیل کرده است.
هرچند بسیاری از تحلیلگرانی که یا در افغانستان حضور 
داشتند یا وقایع آن را به طور مداوم رصد می کردند، معتقدند 
که در این ۲۰ سال، برخلاف آنچه در رسانه ها نمود داشت، 
تنها چند شهر بزرگ و مراکز برخی شهرهای کوچک، این 
تحولات را شاهد بودند و بیش از ۷۰ درصد جمعیت که 
اغلب در روستاهای دوردست حضور دارند، بهره ای از این 
مدرنیته نبرده اند. حتی کابل نیز به صورت ۲۴ ساعته برق 
ندارد و آب آشامیدنی لوله کشی نیز در بخش هایی از این 

پایتخت برقرار نیست.
با این حال نقش ارتباطات و رســانه ها را نباید نادیده 
گرفت. با گسترش ارتباطات حتی روستاها نیز نسبت به 
قبل آگاهی بیشــتری پیدا کردند و همین امر نیز سبب 
شــد تا طعم تلخ تبعیض و تضاد طبقاتی را با شهرهای 
افغانستان، منطقه و جهان حس کنند. هرچند اغلب افراد 
تحصیلکرده افغان قبل از حضور طالبان و بیشــتر پس 
از سلطه آنها، افغانســتان را ترک کردند، اما این آگاهی 
محدود به اقشار تحصیلکرده نبود و این موضوعی نیست 
کــه طالبان آن را نادیده بگیرد و قطعا آنها را در آینده با 
چالش روبرو خواهد کرد.با خروج آمریکا از افغانستان که 
در ادامه توافق آنها با طالبان در اجلاس دوحه شکل گرفته 
بود، این حباب برآمده به یکباره ترکید و مردم افغانستان 
که تصور نمی کردند جهان و در رأس آنها آمریکا، اینگونه 
پشــت آنها را خالی کنند، احساس بی پناهی کرد. فیلم  
خروج اولین هواپیمای نظامی آمریکا و سقوط سه تن از 
آن و همچنین حضــور مداوم مردم پس از این واقعه در 
میدان هوایی کابل که به سمبل »آخرین سنگر آزادی« 

بدل شده بود، گواهی بر این مدعاست.

فرودگاهکابل،سمبلآخرینسنگرآزادیمردم

افغانستانبود
با خروج اولین هواپیمای نظامی آمریکا در افغانستان، 
بسیاری از مردم از ترس طالبان از بدنه هواپیما بالا رفتند. 
فیلم ها و عکس هایی منتشــر شــده که سه تن از مردم 
از هواپیما به پایین پرت شــدند و در چرخ های هواپیما 
نیز بخش های از بدن افراد پیدا شــد. فاجعه ای که هرگز 

فراموش نمی شود.
سه تن از هواپیما سقوط کردند و بخش های از اجساد 

افغان ها در چرخ های هواپیما پیدا شد
به گفته وزارت دفاع آمریکا از روز چهاردهم اوت، یک 
روز پیش از تصرف کابل از سوی طالبان، آمریکا بیش از 
۷۹هزار غیرنظامی را از این کشور خارج کرده که شامل 
شش هزار غیرنظامی آمریکایی می شود. به علاوه ۷۳۵۰۳ 
تبعه کشورهای ثالث و یا شهروندان افغانستان نیز از این 
طریق از کشور خارج شده اند. افغان هایی که با نیروهای 
آمریکایی همکاری کرده اند و مشــمول روادید مهاجرتی 

ویژه می شوند در میان همین گروه هستند.

فرار۶۴۰افغانازدستطالبانبایکهواپیما
پنتاگــون می گویــد در مجموع بیــش از ۱۲۳ هزار 
غیرنظامی را از این کشــور خارج کرده که برابر با خروج 
روزانه بیش از ۷۵۰۰ غیرنظامی می شــود. همچنین از 
زمانی که طالبان توانســت شهر کابل را تصرف کند، طی 
۱۶ روز بیش از ۱۲۳ هزار افغانســتان را از طریق هوایی 

ترک کردند.
با این حال براساس اخبار موجود اکنون تعداد زیادی از 
افرادی که از جمله گروه های نزدیک به آمریکا، انگلستان، 
آلمان و فرانسه و برخی کشورهای دیگر هستند، هنوز در 
افغانســتان حضور دارند و لازم است که خارج شوند که 
امنیت آنها با خروج کامل نیروهای نظامی آمریکا و دیگر 
کشورها از افغانستان، به صورت جدی به خطر افتاده است.

با این اوصاف چندان هم بیراه نیست اگر ادعای طالبان 
را مبنی بر اینکه »آمریکا قابل اعتماد نیست« را بپذیریم.

پردهدوم؛خروجخونین
درحالی که آمریکایی ها و دیگر شــرکای غربی آنها به 
سرعت تمام با سلطه طالبان این کشور را ترک می کردند، 

طالبان روز به روز با ابزار دیپلماســی خود سعی در آرام 
نگاه داشتن جو عمومی در داخل و خارج از کشور داشت. 
موضوعی که البته با اخباری که از گوشه و کنار و عملکرد 
طالبان به گوش می رسید تا اندازه ای تفاوت داشت و طالبان 
۲۰ سال قبل را به یاد می آورد که اماکن تاریخی را تخریب 
می کند و زنان را به حجاب اجباری و خانه نشینی و درس 

نخواندن وامی دارد.
آخرین و مهم ترین سناریو، حمله به فرودگاه کابل بود 
که طبق آخرین آمار ۱۷۰ کشته برجای گذاشت که ۱۳ تن 
آنها نظامیان آمریکایی بودند. براساس گزارش راشاتودی، 
نظامیان آمریکایی از ترس خود به سمت مردم وحشت زده 
شلیک کردند و بخشــی از این مردم، قربانی گلوله های 
آمریکایی شدند و نه حمله انتحاری و انفجار. هرچند این 
حمله را داعش خراسان به گردن گرفت، اما یادآور هشدار 
طالبان به آمریکا بود که گفته بود ۳۱ اوت آخرین فرصت 

خروج از افغانستان است و تمدید نخواهد شد.
در مقابــل آمریکا دو روز قبل در حملــه ۵ راکت از 
هواپیمای بدون سرنشــین آمریکایی به یک »خودروی 
حامل بمب گذار انتحاری« در روز ششــم شهریورماه در 
نزدیکی میدان هوایی کابل، گفته می شود ۱۰ غیرنظامی 
یک خانواده از جمله ۶ کودک کشته شده اند. عجیب آنکه 
گفته می شود این خانواده پاسپورت آمریکایی هم داشتند 

که خود یک رسوایی قلمداد شد.

حملهراکتیآمریکابهخودرویپارکشدهبه
ظنبمبگذاری

شش کودک افغان در حمله راکتی آمریکا کشته شدند

پردهسوم؛پیامفرارآمریکاییبهگروههایتندرو
خون های ریخته شــده روی زمین با ۶ انفجار که دو 
انفجار آن انتحاری عنوان شــد را اگر در کنار اظهارنظر 
عجولانه آمریکا مبنی بر خروج حتمی تا ۳۱ اوت پس از 
این حمله بگذاریم، می توان آن را جری  کردن گروه های 
نظامی و شبه نظامی افراطی نه تنها در خاک افغانستان بلکه 
در دیگر نقاط جهان تلقی کرد که به گفته کارشناســان، 

پیامدهای ناگواری را در آینده گوشزد می کند.

آیاآمریکاشکستخورد؟
با این حال، گرچه برخی کشورها این اقدام آمریکا را 
نوعی شکست دانسته اند، اما اگر بخواهیم به عقبه عملکرد 
آمریکا در ویتنام نگاهی داشته باشیم، می توان روی دیگر 

این سیاست آمریکایی را شاهد بود.
گفته می شود آمریکا در ماجرای ویتنام، یک عقب نشینی 
تاکتیکی کرد که در اصطلاح نظامی، دفاع منعطف خوانده 
می شود. آمریکا از ویتنام خارج شد، اما همزمان چین را از 
شوروی دور کرد و در گذر زمان به مرور، بار دیگر به طور 
نامحسوس بر ویتنام مسلط شد. اکنون وینتام متحد آمریکا 
و دشمن چین محســوب می شود. برخی برآوردها اقدام 
آمریکا در افغانستان را برنامه ریزی شده برای پیاده کردن 
سیاستی دیگر برای هم پیمان  کردن افغانستان می دانند.

حــال باید دید تاریخ در واقعه اخیر، چگونه آمریکا را 
قضاوت خواهد کرد.

واکنشجدیشاخصبورسبهنواحیتکنیکالی
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وزیر جهاد کشاورزی گفت: قیمت خرید 
تضمینی گنــدم برای ســال زراعی آینده 

۷۵۰۰ تومان تعیین و اعلام شده است.
 به نقل از وزارت جهاد کشــاورزی، سید 
جواد ســاداتی نژاد اظهار کــرد: در حوزه 
کشــاورزی با وجود تمام کمبودها، ظرفیت 
بســیار خوبی را به دلیل شــرایط اقلیمی 
داریــم، در حــوزه منابع انســانی هم ۴.۵ 
میلیون تولیدکننده و حــدود ۲۰ میلیون 
نفر از جمعیت کشور در این بخش فعالیت 

می کنند.
وی افزود: کمتر کشــوری در دنیا وجود 
دارد که این حجم از ظرفیت اقلیمی و انسانی 
را داشته باشد. اگر به درستی از آن استفاده 
نکنیم به این نعمات خداوندی جفا کرده ایم، 
ظرفیت های کشاورزی کشور می تواند علاوه 
بر تأمین غذا برای ۸۵ میلیون نفر جمعیت 
ایران، چندین برابر تولید غذا داشته باشد و 
علاوه بر تولید غذا، تولید قدرت را هم برای 

ما به ارمغان می آورد.
ساداتی نژاد با بیان این که امروز قدرت 
غذا از قدرت اسلحه در جهان کمتر نیست، 
خاطرنشان کرد: یکی از ارکان اقتدار در دنیا 
تأمین غذا اســت، کشاورز و دامدار علاوه بر 
این که تولیدکننده زحمتکش این سرزمین 
هســتند، تولیدکننده قدرت غذایی کشور 

هم هستند.
وی با اشاره به این که نگاه به کشاورز باید 
از نگاه صرف تولید کننده فراتر برود، ادامه 
داد: کشــاورز هم امنیت ما را تأمین و هم 
تولید قدرت می کند، اگر کشورهای دیگر از 
نظر غذا به ما وابسته باشند از نظر دیپلماسی 

نیز برای ما مؤثر خواهد بود.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: امروز 
عذا یک ابزار حکمرانی اســت و کشورهایی 
که ادعــای قدرت می کننــد در تولید غذا 
دست بالایی دارند، برخی از این کشورها ۴ 
درصد جمعیت جهان را دارند اما ۳۷ درصد 
از تأمین غذای دنیا را انجام می دهند، پس 
کشاورزی ابزار قدرت و اقتدار است اما ما با 
وجود این ظرفیت دارای چالش هایی هستیم 
که باید حل شــود و باید از همه ظرفیت ها 
استفاده کنیم؛ باید با شعار »همه با هم« در 
کنار کشاورزان و روستاییان باشیم و از همه 
ظرفیت های کشور استفاده کنیم و بخش را 

از چالش ها نجات دهیم.

احیا و اصلاح ژنتیکی مرغ لاین آرین 
در دستورکار وزارت جهاد کشاورزی

وی بــا بیان این که صنعت مرغداری ما 
یک صنعت فعال و پویا اســت، عنوان کرد: 
اگر بخواهیم مشکل را تشریح کنیم باید در 
دو بعد نگاه کنیم که یکی از این نقاط ضعف 
این است که مرغ اجداد و لاین مورد نیاز این 
صنعت را از خارج وارد می کنیم که تجارب 
سال ۹۸ نشــان داد می توانیم از این بخش 

مورد تهدید واقع شویم.
ســاداتی نژاد افزود: ما صنعتی در داخل 
کشور داریم که ۲.۵ میلیون تن نیاز پروتئین 
و گوشت سفید را برای ما تولید می کند اما 
وقتی وارد بطن آن که می شــویم می بینیم 
که مونتاژ اســت؛ یعنی ما مرغ اجداد را از 
خارج وارد می کنیم و در اینجا مرغ مادری و 
جوجه یکروزه و مرغ گوشتی تولید می کنیم؛ 
در سال ۹۸ آمریکا ورود مرغ اجداد رأس را 
به ایران تحریم کرد و نشــان داد که امنیت 
غذایی چقدر حساس است و دشمنان ما بر 

روی امنیت غذایی هم تمرکز دارند.
وزیر جهاد کشــاورزی تصریــح کرد: با 
تلاش های صورت گرفته بر روی مرغ لاین 
آریــن و حمایت هایی که از ســمت وزارت 
جهاد کشــاورزی انجام شده در حال حاضر 
مشــکل تأمین مرغ اجداد برطرف شــده 
اســت و ما هم پیگیر احیای مرغ لاین، رفع 
 موانع و مســائل ژنتیکی و اصلاح نژادی آن

 خواهیم بود تا مشکلات این بخش برطرف 
شود.

وی با بیان این که مشکل دوم تولید مرغ، 
جیره غذایی آن اســت که به شدت وابسته 
هســتیم، ادامه داد: بیــش از ۹ میلیون تن 
ذرت و بیــش از ۴.۵ میلیــون تن کنجاله 
سویا به کشور وارد می شود که می تواند هر 
لحظه دچار چالش شــود و به خاطر آب بر 
بودن این محصولات نمی توانیم تمام آن را 

در داخل تولید کنیم.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که 
از برنامه هــای ما افزایــش تولید نهاده های 
دامی در کشور است، گفت: پیش از این هم 
برنامه ها و اقداماتی صورت گرفته اما فراز و 
فرود بســیار زیادی داشته و برنامه پایدار و 
مستمر نداشته ایم، بر اساس تجارب گذشته 
یکی از برنامه های مــا تقویت تولید داخل 
اســت اما این تولید به ۱۰۰ درصد نخواهد 
رسید چرا که شــرایط اقلیمی اجازه تولید 
بیشــتر را نمی دهد اما با برخی از اقدامات، 
امکان تولید تــا ۵۰ درصد این نهاده ها در 

داخل وجود دارد.

وی بــا بیــان این که در شــرایط فعلی 
تأمین نهاده ها با واردات و تأمین ارز اســت، 
افزود: بخشی از مشکلات سال ۹۹ در بحث 
گوشــت مرغ مربوط به عــدم تأمین منظم 
نهاده ها بود که در همین چند روز جلسات 
بسیاری را با بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجه داشتیم و با برنامه ریزی انجام شده 
تا پایان سال مشکلی در تأمین نهاده دامی 
نخواهیم داشــت و طبق برنامه مشــکلات 

برطرف خواهد شد.

کاهش زمان رساندن نهاده به دست 
دامداران

ســاداتی نژاد در رابطه با سامانه بازارگاه 
عنوان کرد: بسیاری از نقایص سامانه بازارگاه 
برطرف شــده، ارتقا پیدا کرده و امروز این 
ســامانه جایگاه خــود را باز کرده اســت، 
در حال حاضر مشــکلی که بــا آن مواجه 
هستیم تأخیر در رســاندن نهاده به دست 
 دامدار اســت که با برنامه ریزی انجام شده 
زمان رســیدن نهاده به دامــدار را کاهش 

خواهیم داد.
وی با تاکید بر این که عمده ترین مشکل 
ما توزیع گوشت مرغ بعد از کشتارگاه و عدم 
حذف واســطه هایی اســت که باعث برهم 
خوردن تعادل قیمت مرغدر بازار می شوند، 
گفت: این واســطه ها باعث می شوند قیمت 
مــرغ در حد قیمت واقعــی خود به فروش 
نرســد و با ایجاد حاشــیه بــازار، قیمت را 

افزایش می دهند.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: وقتی 
مــا نهاده را بــا قیمت مصوب بــه مرغدار 
می رســانیم، مرغ با قیمت مصوب به دست 
مصرف کننده نمی رســد، البتــه کنترل و 
نظارت کار سختی است اما با تمرکز برروی 
کشتارگاه ها، استفاده از ظرفیت پرنده شمار 
آنلاین و یا باسکول های دیجیتالی که روی 
سامانه بازارگاه ســوار می شود، با یکپارچه 
کــردن این مجموعه کنتــرل افزایش پیدا 
خواهد کــرد و ما می توانیــم مرغی که به 
آن نهــاده دامی اختصاص پیــدا کرده در 
کشــتارگاه، کشتار شــده و وارد بازار شده 

است را رصد کنیم.
وی بــا بیــان این که در بخــش توزیع 
هوشــمند هم بــا وزارت صمــت در حال 
مذاکره هســتیم، ادامــه داد: ما اگر بتوانیم 
ایــن ظرفیت های هوشــمند را به خدمت 
بگیریم این نابســامانی در حوزه توزیع هم 
کاهــش پیدا خواهد کرد کــه برای آن هم 
برنامه ریزی می کنیم اما این اقدامات زمان بر 
است و نمی توانیم بگوییم که هفته آینده به 
ثمر خواهد نشســت؛ ما از تمام ظرفیت ها و 
تشکل ها اســتفاده خواهیم کرد تا سامان و 

آرامش را به بخش کشاورزی باز گردانیم.

حذف قیمت های دســتوری و غیر 
واقعی از محصولات پروتئینی

وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به برنامه 
تجاری ســازی کشاورزی بیان کرد: یکی از 
برنامه های ما این اســت که کشــاورزی را 
اقتصادی و تجــاری کنیم و در این صورت 
قیمت مفهوم پیدا کرده و کشاورزی سودده 
خواهد بود؛ مرغداری بنگاه خیریه نیســت 
بنابراین نمی توانیم برای قیمت دستور دهیم.

وی بــا بیان این که دامــداران از قیمت 
دستوری ناراحت هستند و عددی که تعیین 
می کنیم اگر زیر قیمت تمام شــده باشد و 
سود نداشته باشد به تولید ضرر می رساند، 
ادامه داد: درست است که ما نهاده را با ارز 
ترجیحی تأمین می کنیم اما این تنها عامل 
تولید نیست و مرغداران و دامداران از مکمل 
اســتفاده می کنند، هزینه کارگر دارند. در 
ســال ۹۹ طبق محاسبات ما در کمیسیون 
کشاورزی مجلس، قیمت مرغ زنده بیش از 
۱۷ هزار تومان بود اما قیمت مصوب ۱۴ هزار 

تومان تعیین شد که برای تولیدکننده ضرر 
محسوب می شد و اگر افزایش قیمتی برای 
برطرف کردن ضرر انجام می داد هم تخلف 
بود، لذا تعیین قیمت نباید دستوری و غیر 

واقعی باشد و این کار غیر اقتصادی است.
ســاداتی نژاد گفت: دلیل این که دولت 
ورود می کنــد به خاطــر تأمین نهاده با ارز 
ترجیحی است اما تعیین قیمت باید واقعی 
باشد؛ قیمت غیر واقعی به تولید ضرر می زند 
و این قیمت برای مصرف کننده هم مطلوب 
نیست، بازار به هم می ریزد، با کمبود مواجه 
می شویم و تولیدکننده هم متهم به تخلف 
شــده و مرغ هم با قیمت مناسب به دست 
مصرف کننده نمی رسد، بنابراین حمایت از 
تولید کننده حمایت از مصرف کننده است، 
نگاه ما به حوزه کشاورزی تجاری و اقتصادی 
است، اســتراتژی حمایت از مصرف کننده 
متفاوت اســت اما پایین نگه داشتن قیمت 

به صورت دستوری راه حل نیست.

۶,4۰۰ تومان عدد منطقی و اقتصادی 
برای تولید شیر است

وی با اشاره به این که تولید در حوزه های 
کشاورزی لحظه ای نیست، گفت: تخم مرغ 
۲۱ روز طول می کشــد که تبدیل به جوجه 
شود و ۴۵ رو هم باید در مرغداری باشد تا 
به سن کشتار برسد و پروسه رسیدن آن به 
بازار بیش از ۲ ماه طول می کشد، در پروسه 
شیر هم حدود ۸ ماه زمان می برد، بنابراین 
کشــتار دام مولد، مصرف کننده را در وهله 

اول متضرر خواهد کرد.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیــان این که 
حداقــل هزینه تمام شــده تولید یک لیتر 
شیر ۶,۴۰۰ تومان است و اگر کمتر از این 
قیمت از دامداران خریــد کنیم تولید غیر 
اقتصادی اســت، تصریح کرد: ما نمی توانیم 
بــه تولیدکننده فشــار بیاوریــم؛ دام مولد 
و گاوداری هــای صنعتــی بخش های مهم 
اقتصادی کشــور هســتند و بایــد صیانت 
شــوند؛ عدد ۶,۴۰۰ تومان عدد منطقی و 
اقتصــادی برای تولید اســت و برای ادامه 
زنجیره باید تمهیدات دیگری لحاظ شود و 
باید برای بحث شیر و فرآورده های لبنی در 
زنجیره با تشکل ها و فعالین بخش جلساتی 

داشته باشیم.

استفاده از کشاورزان و تشکل ها در 
تصمیم گیری ها و سیاست گذاری

ســاداتی نژاد خاطرنشــان کرد: یکی از 
موضوعاتی در دستور کار ما این است که از 
ظرفیت نیروهای انسانی در بخش بهره ببریم 
که یکی از آنها تولید کنندگان هســتند، با 
سفرهایی که خواهیم داشت و با حضور در 
مزارع به صورت میدانی کار را پیش می بریم.

وی بــا اشــاره بــه این که یکــی دیگر 
از موضوعــات مهــم راه انــدازی رصدخانه 
کشاورزی اســت که این رصدخانه تا سال 
۱۴۰۱ راه اندازی خواهد شــد، اذعان کرد: 
یکی از چالش های ما عدم دسترسی به آمار 
و اطلاعات بوده و بیشتر آمارهای ما در حال 

حاضر تقریبی است.
وزیر جهاد کشاورزی در رابطه با استفاده 
از نخبگان و فعالین بخش کشاورزی عنوان 
کرد: در هفته آینده برنامه ای برای نخبگان 
خواهیم داشــت تا در یک ساعت مشخص 
بتوانند به وزیر دسترســی داشــته باشند؛ 
نمی توانیم برای کشاورزان تصمیم بگیریم در 
حالی که کشاورز و ذینفع در تصمیم گیری ها 
دخیل نبوده و حضور نداشــته باشد، برای 
همین در شــورای قیمت گذاری محصولات 
اساســی هم ۳ کشاورز، ۳ نماینده تشکل ها 
و ۳ نفر از دولت حضور دارند و برای تنظیم 
بازار هم از فعالان و کشــاورزان اســتفاده 
خواهیــم کرد و ایــن افراد پشــتوانه رفع 

چالش ها خواهند بود.
وی در رابطه با حضور واسطه ها در بخش 

کشــاورزی گفت: یکی از عمده ترین دلایل 
عدم موفقیت در حذف واسطه ها این است 
که از خود بخش کشــاورزی، اتحادیه ها و 
تشــکل استفاده نکردیم و باید به سراغ این 
افراد برویم تا در بازار رســانی و تنظیم بازار 

کمک کنند.
ســاداتی نژاد ادامــه داد: یک ضلع بازار 
کشــاورزی در دنیا کشــاورز و اتحادیه ها 
هســتند، ما در حوزه تشکل ها دچار ضعف 

هستیم و باید برطرف شود.
وی با اشــاره به این کــه در حوزه مرغ، 
بخش خصوصی در جلسات مجلس شورای 
اســلامی می آمد اما تعداد تشکل ها و عدم 
انسجام در تشــکل ها را داشتیم، گفت: در 
حوزه مرغ گوشتی به عنوان مثال ۱۹ هزار 
مرغداری داریم اما یک اتحادیه سراســری 
مرغ گوشــتی ایران باید داشــته باشیم که 
در مورد چالش ها باهــم صحبت کنیم، به 

تفاهم برسیم.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در دنیا 
تشــکل ها بر روی قیمت هم با دولت تعامل 
و توافق می کنند اما نه با قیمت مشخص و 
ثابــت بلکه با در نظر گرفتن درصد مثبت و 
منفی و در نظر گرفتن بالانس بازار و به این 

شکل بازار را تنظیم می کنند.
وی افزود: ما باید با تشکل توافق کنیم و 
ابزار لازم را هم به او بدهیم؛ یک روز واردات 
را ممنوع می کنیم و یک روز جلوی صادرات 
را می گیریم و ایــن کار به تولید ضرر وارد 
می کند اما تشکل می تواند زمانی که قیمت 
بالا مــی رود بــا واردات و در زمان کاهش 
قیمــت با صادرات بــازار را کنترل می کند 
و در رابطه با شــرایط بازار به بخش دولتی 
پاسخگو باشد، بنابراین استراتژی ما استفاده 
از این تشکل ها است و باید قدرت این بخش 
را افزایش دهیم و به وحدت برســانیم، باید 
سازوکار این اقدام با این افراد توافق شود و 
پس از انســجام بتوانیم بازار را به تشکل ها 
ســپرده و نظارت را بر عهده بگیریم و مردم 

هم منتفع شوند.

خشکسالی عامل کاهش تولید گندم 
در کشور

ساداتی نژاد با اشاره به بازگشت اختیارات 
بازرگانــی محصولات کشــاورزی به وزارت 
جهاد کشــاورزی گفت: در همــان دولتی 
که قانون تمرکز لغو شــد، در آخرین روزها 
قانون مصوب شــده و اختیــارات به وزارت 
جهاد کشــاورزی بازگردانده شــد، در حال 
حاضر قانون تمرکز اجرایی شــده و شرکت 
بازرگانی دولتی ایران به وزارتخانه بازگشت 
اســت، همچنین معاونت بازرگانی در حال 
احیا است و قانون تمرکز با قدرت هم احصا 
و هم اجرا خواهد شــد تا حوزه کشــاورزی 
بتواند بــا فرماندهی واحد در کل زنجیره و 

اجزای مختلف آن پاسخگو باشد.
وی خشکســالی را عامــل کاهش تولید 
گنــدم در کشــور دانســت و تصریح کرد: 
تجربه خوبی در زمینه خودکفایی محصولات 
استراتژیک مانند گندم داریم؛ امسال زیر ۵ 
میلیون تن خرید گندم داشتیم که به خاطر 
خشکســالی بوده و در دیمزارها برداشــتی 
نداشتیم، بنابراین مجبوریم حجم بیشتری 
 گندم وارد کنیم اما برنامه های قبلی نشــان

 می دهد که کشــور ظرفیــت خودکفایی 
مناسبی دارد.

ساداتی نژاد با بیان این که کشاورزی ما 
در حال حاضر به صورت ســنتی، معیشتی 
و خرده مالکی اداره می شــود، خاطرنشان 
کرد: برای اینکه کشــاورزی مــا تبدیل به 
کشــاورزی تجاری شــود باید با استفاده از 
مدیریت واحد، ســطح درآمد کشاورزان را 
افزایــش دهیم که راه این کار، کشــاورزی 
قراردادی اســت؛ باید با کمک شرکت های 
پشتیبان زنجیره های ارزش را به کشاورزان 
معرفی کنیم و کشاورزان و زنجیره ارزش را 

به هم متصل کنیم.
وی افزود: در برخی کشــورها ۹۰ درصد 
کشــاورزی قراردادی اســت، بذری کاشته 
نمی شــود مگــر اینکه تکلیــف محصول و 
تکلیف خریدار محصول مشخص شده باشد 
و طبــق نیاز و الگوی مصرف خریدار، تولید 
محصول انجام می شود تا برگردانده نشود که 
ما در این بخش ضعف داریم و گاهی دچار 
بیش بود در محصولات و عدم پذیرش بازار 
می شویم، بنابراین باید الگوی کشت را اجرا 
کنیم که در تمام برنامه های توسعه ای لحاظ 
شده و در برنامه هفتم هم لحاظ خواهد شد 

اما تاکنون اجرا نشده است.

اجرای الگوی کشــت بــدون ابزار 
کشاورزی قراردادی امکان پذیر نیست

وزیر جهاد کشاورزی با بیا این که اجرای 
الگوی کشت ابزار می خواهد، گفت: یکی از 
این ابزارها قیمت بوده که تا الان در اختیار 
وزارت جهاد کشاورزی نبوده و مجلس کمک 
کرد شورای قیمت گذاری را به همین منظور 
در وزارت جهاد کشــاورزی ایجاد کردیم تا 
قیمت توسط وزارت جهاد کشاورزی تعیین 
شــود و این قیمت باید قبل از آغاز کشت 
اعلام شود، به همین منظور در جلسه امروز 
)دوشنبه ۸ شــهریور ۱۴۰۰( قیمت گندم 
برای ســال زراعی جدید ۷ هــزار و ۵۰۰ 

تومان اعلام شد.
وی ادامــه داد: ابزار دوم بــرای اجرای 
الگوی کشت، کشاورزی قراردادی است، اگر 
به کشــاورز می گوئیم به جای صیفی جات 
گیاهان دارویی بکارد باید خریدار محصول از 
قبل مشخص شده باشد، کشاورزی قراردادی 
و حضــور صنایع تبدیلی در کنار کشــاورز 
باعث می شود کشــاورز با خیال راحت کار 

را انجام دهد.
ســاداتی نژاد افزود: صنایع تبدیلی بذر 
مناســب و اصلاح شــده، کود مورد نیاز و 
آمــوزش لازم را بــه کشــاورز می دهند و 
محصول را بیمه کــرده و در آخر محصول 
را از کشــاورز خریــداری می کنند که این 
اقدام تولید و درآمد کشــاورزان را افزایش 

خواهد داد.
وزیــر جهــاد کشــاورزی تاکیــد کرد: 
مطالعات بر روی اجرای الگوی کشــت در 
اراضی کشاورزی کشور توسط وزارت جهاد 
کشــاورزی انجام شــده اما در اجرا مشکل 

داشتیم که به زودی اجرایی خواهد شد.

ایجاد فرصت مطالعاتی مزرعه برای 
محققان سازمان تحقیقات

وی بــا بیان این که ظرفیت علمی را هم 
باید به کنار کشاورزان بیاوریم، خاطرنشان 
کرد: یک باغ ســیب در بجنــورد ۳۰۰ تن 
در هکتــار تولید ســیب دارد در حالی که 
متوســط تولید کشــور ۳۰ تــن در هکتار 
اســت و یا یک کشــاورز در ملایر ۱۱۰ تن 
در هکتــار تولید انگــور تولید می کند در   
حالی که متوســط تولید کشور ۱۱ تن در 
هکتار اســت، کشاورزان پیشــرو ۱۰ برابر 
بیشتر از متوسط کشاورزان تولید می کنند 
و این کشــاورزان پیشــرو از نظر اقتصادی 
 فاصلــه زیادی با کشــاورزان دیگــر دارند

، بنابرایــن برای رســیدن به کشــاورزی 
اقتصادی نیازمند علم هستیم.

ســاداتی نژاد ادامه داد: در زمینه علمی 
در وزارت جهاد کشــاورزی یک ســازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی وجود 
دارد. این سازمان بیش از ۲ هزار عضو هیأت 
علمی، محقق و دانشــمند دارد که باید به 
صورت میدانی به مزارع و باغات بروند و ما 
مدلی را با عنــوان فرصت مطالعاتی مزرعه 
برایشان طراحی کردیم، یعنی هیأت علمی 
در کنار کشاورز در مزرعه عملکرد در واحد 
سطح و مشکلات کشاورز را برطرف کند و در 
کنار کشاورز سهمیم شود، این مدل می تواند 
در کنار کشاورزی قراردادی به تحول بخش 

کشاورزی کمک کند.

استفاده از ظرفیت فناوری های نوین 
برای ایجاد شفافیت و مبارزه با فساد

وزیر جهاد کشــاورزی با بیــان این که 
بحــث شــفافیت، حذف رانــت و مبارزه با 
فســاد بسیار مهم اســت و در وزارت جهاد 
کشاورزی جایگاه ویژه ای دارد، عنوان کرد: 
با برنامه ریزی های انجام شده تلاش می کنیم 
مناقصه ها، مجوزها و قراردادها کاملًا شفاف 
باشــد، حتماً سامانه ســوت زنی در زمینه 
گزارش فســاد را در وزارت جهاد کشاورزی 

راه اندازی خواهیم کرد.
وی افزود: ما نباید در واردات به ســمت 
انحصار برویم، اتحادیه ها و تولید کنندگان 
ظرفیت های خوبی بــرای کمک به واردات 
نیازهــای کشــاورزی دارنــد، همچنیــن 
 می توانیــم از ظرفیت هــای فناوری هــای

 نوین برای ایجاد شفافیت و مبارزه با فساد 
استفاده کنیم.

خرید تضمینی گندم برای سال زراعی آینده ۷۵۰۰ تومان

 تولید جوجه یک روزه تخم گذار افزایش یافت
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران گفت: تولید جوجه 
یک روزه تخم گذار از مرداد افزایش یافته و در ۶ ماهه دوم ســال با افزایش تولید 

آن مواجه هستیم.
ناصر نبی پور میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ را درب مرغداری بین ۱۷,۴۰۰ 
تا ۱۷,۵۰۰ تومان اعلام و اضافه کرد: ما همچنان بحث اصلاح قیمت مصوب تخم 
مرغ را پیگیری می کنیم و دیروز نیز آقای ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی از قیمت 
گذاری دستوری محصولات کشاورزی انتقاد کرده و گفته تخم مرغی که قیمت تمام 
شده تولید آن حدود ۱۷ هزار تومان است چطور باید ۱۴ هزار تومان عرضه شود؟ 
به همین جهت ما فکر می کنیم که در دوران وزارت ایشان اتفاقات خوبی در حوزه 

می افتد و اصلاح قیمت ها به نتیجه می رسد.
وی با اشاره به اینکه قیمت جوجه یک روزه گوشتی به بیش از ۱۱ هزار تومان 
رســیده است، گفت: در این میان بحث عرضه و تقاضا مطرح است، امسال تولید 
جوجه کاهش یافته به همین دلیل قیمت آن بالاست ضمن اینکه هم اکنون قیمت 

هر قطعه جوجه یک روزه تخم گذار نیز بین ۱۵ تا ۱۷ هزار تومان است.
نبی پور با بیان اینکه تولید جوجه از ماه مرداد افزایش یافته است، افزود: در شش 
ماهه دوم سال تولید جوجه و در نتیجه تولید تخم مرغ افزایش می یابد و با توجه 
به شرایط موجود پیش بینی می شود قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 

بین ۱۷ تا ۱۹ هزار تومان در نوسان باشد.
وی اضافه کرد: قرار بود ۱۰ میلیون قطعه مرغ تخم گذار به کشتارگاه برود که 
با توجه به شــرایط تولید، دولت به تولیدکنندگان اعلام کرد از کشتار این مرغ ها 
خودداری کنند و آنها را تولک اجباری )دادن استراحت و قطع تخم گذاری( ببرند 
که این مرغ ها نیز به چرخه تولید برگشته یا به تدریج برمی گردند بنابراین مشکلی 

در حوزه تولید نخواهیم داشت.

 کاهش ۳۰ درصدی تقاضا برای گوشــت قرمز/سرانه مصرف به 
۸.۵ کیلوگرم رسید

رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی از کاهش ۲۵ تا ۳۰ درصدی تقاضا برای 
خرید گوشت قرمز و افت سرانه مصرف این کالا تا ۸.۵ کیلوگرم خبر داد.

به نقل از صدا و ســیما، علی اصغر ملکی با اشــاره به اینکه استاندارد سرانه 
مصرف ۱۲ کیلوگرم است، افزود: مصرف گوشت به دلیل افزایش قیمت نسبت 

به سال های گذشته کاهش بیشتری داشته است.
وی با بیان اینکه در یک ماه اخیر روند افزایش قیمت گوشــت کند شــده 
اســت، گفت: هم اکنون شقه گوسفند بره ماده درب مغازه کیلویی ۱۲۰ هزار 
تومان عرضه می شــود که با ده درصد ســود این کالا باید با قیمت ۱۳۰ هزار 

تومان به دست مصرف کننده برسد.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی با بیان اینکه مردم باید بدانند شقه گوسفند 
بره ماده کوچک و کم وزن است افزود: امروز شقه گوسفند بره نر کیلویی ۱۳۰ 
هزار تومان به مغازه دار عرضه می شود که با ۱۰ درصد سود باید با قیمت ۱۴۰ 

هزار تومان به دست مصرف کننده برسد.
ملکی با بیان اینکه کمبود نهاده و گرانی آن ســبب ذبح بره ماده از ابتدای 
ســال تاکنون شده اســت، گفت: با این شرایط از ابتدای مهرماه بازار با دغدغه 
کمبود گوشــت گوسفندی مواجه می شود، زیرا بره ماده گوسفند مولد است و 
نباید ذبح شود.وی ادامه داد: امروز گوساله زنده کیلویی ۵۰ تا ۵۴ هزار تومان، 
گوســفند بره نر با قیمت ۶۰ هزار تومان و گوســفند بره ماده نیز با قیمت ۵۰ 

هزار تومان عرضه می شود.

 ۸۳۰ میلیارد تومان مطالبات گندمکاران اردبیل پرداخت شد
 مدیرکل شرکت غله و خدمات بازرگانی استان اردبیل گفت: ۸۳۰ میلیارد 

تومان از مطالبات گندمکاران در استان اردبیل پرداخت شده است.
علی نوبخت، اظهار کرد: از زمان شــروع برداشــت و خرید گندم در شمال 
اســتان اردبیل تا پایان چهارم شهریورماه مطالبات گندم کاران به شکل کامل 

پرداخت شده و این روند همچنان ادامه دارد.
وی تصریح کرد: تاکنون بیش از ۱۶۶ هزار تن گندم مازاد بر نیاز کشاورزان 
از طریق مراکز خرید اداره کل غله و خدمات بازرگانی خریداری و ذخیره سازی 

شده است.
مدیرکل شرکت غله و خدمات بازرگانی استان اردبیل رقم گندم خریداری 
شده را ۸۳۶ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: تاکنون از این مبلغ ۸۳۰ میلیارد 
تومان به حســاب گندم کاران پرداخت شــده و روند پرداخت تا آخر هفته به 

روز تر خواهد شد.
نوبخت افزود: تمام گندم کاران اســتقبال خوبی را از مراکز خرید تضمینی 
محصول داشتند و همچنان کار خرید تا پایان شهریورماه در مناطق مرکزی و 

جنوبی استان اردبیل ادامه دارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطر نشان کرد: به اندازه کافی گندم 
در سیلوها و مراکز نگهداری ذخیره سازی شده و به تناسب مناطق مختلف استان 
کار اختلاط و ذخیره ســازی گندم و آرد در مراکز و کارخانه های تولید آرد در 
حال انجام است.نوبخت اضافه کرد: بر اسا دستورالعمل کشوری و رعایت اصول 
پدافند غیرعامل در همه مناطق اســتان در سیلوها و انبارها گندم و همچنین 

آرد مورد نیاز ذخیره سازی شده و هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
وی بیان کرد: ما به اندازه کافی از گندم خریداری شده در سیلوها نگهداری 

کردیم و هیچ مشکلی از لحاظ تأمین آرد واحدهای نانوایی وجود ندارد.
نوبخت ادامه داد: ما به تدریج از با کیفیت ترین گندم خریداری شده محصول 
را به کارخانه های آردســازی تحویل می دهیم تا عملیات فرآوری انجام شده و 

آرد مورد نیاز نانوایی ها تأمین شود تا از این جهت مشکلی به وجود نیاید.
مدیرکل شرکت غله و خدمات بازرگانی استان اردبیل تصریح کرد: در صورت 
نیاز از سایر استان ها نیز گندم و آرد مورد نیاز تأمین خواهد شد که امیدواریم 
با تأمین به موقع مشــکلات و معضلات احتمالی نیز برطرف شــود.پپ قیمت 

هویج تا زیر ۱۰ هزار تومان پایین می آید

 قیمت هویج تا زیر ۱۰ هزار تومان پایین می آید
تبریز- رئیس ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی گفت: قیمت هویج 
تا زیر ۱۰ هزار تومان پایین می آید. اکبر فتحی روز دوشنبه در نشست خبری 
مجازی با خبرنگاران با اشاره به شوک بازار به محصول هویج و افزایش قیمت 
نامتعارف آن، گفت: قیمت هویج تا زیر ۱۰ هزار تومان پایین می آید.وی اظهار 
کرد: تأثیر روانی یک مطلب منتشر شده در رسانه ها مبنی بر مؤثر بودن مصرف 
هویج بر درمان کرونا، منجر شــد تا با افزایــش مصرف و قیمت این محصول 
مواجه شــویم، اما تولید هویج آذربایجان شرقی همچنان به روال گذشته ادامه 
دارد و ۴۰ هزار تن هویج تولید می شود.فتحی افزود: با توجه به این که در پیک 
برداشــت هویج اســتان های جنوبی قرار داریم و محصول استان ما نیز در مهر 
ماه برداشــت می شــود، با افزایش عرضه هویج به بازار پیش بینی می کنیم که 
مشکل افزایش قیمت این محصول برطرف شود.وی همچنین در خصوص برنج 
ایرانی نیز گفت: برنج ایرانی با یک حباب قیمتی مواجه شــده که این افزایش 
قیمت به دلیل فصل برداشــت است و در صورت اتمام برداشت تمام محصول، 
قیمت برنج نیز کاهش می یابد.رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی 
همچنیــن با بیان اینکه برای کنترل بازار مرغ اقدامات مختلفی از جمله ایجاد 
بستر ۲ برابر شدن تولید آن در استان انجام شده است، گفت: مجوز مرغداری 

برای کنترل قیمت مرغ صادر می شود.

 ۸۰ درصد مطالبات پیازکاران استان هرمزگان پرداخت شد
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی گفت: با پرداخت ۵۰ میلیارد ریال از مطالبات باقیمانده در روز گذشته تاکنون حدود ۸۰ درصد مطالبات پیازکاران استان هرمزگان پرداخت شد.

 به نقل از سازمان مرکزی تعاون روستایی، سیدمحمد موسوی، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اظهار داشت: به دنبال کاهش قیمت محصول پیاز در سطح کشور و احتمال ضرر و زیان کشاورزان بیش 
از ۴۴ هزار تن پیاز از پیاز کاران استان هرمزگان خریداری شد.

وی افزود: این خرید در ۹ مرکز از سه شهرستان رودان، میناب و بندرعباس به صورت حمایتی انجام شد.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران مبلغ کل خرید این محصول را از مورخ ۱۳۹۹.۱۲.۶ تا ۱۴۰۰.۲.۱۵، ۲۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان اعلام کرد و افزود: با پرداخت ۵۰ میلیارد ریال از مطالبات کشاورزان، تاکنون بالغ بر ۸۰ 

درصد از مطالبات پیاز کاران استان هرمزگان پرداخت شده است.
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تعرفه گذاری پلکانی موجب ایجاد عدالت در استفاده از انرژی می شود
عضو کمیسیون انرژی ضمن تأکید بر لزوم بهره مندی عادلانه همه مردم از 
یارانه انرژی، گفت: مصرف 75 درصد مشترکین طبق الگوی مصرف است و باقی 

که مشترکین پرمصرف هستند باید بهای واقعی برق را بپردازند.
پرویز قاضی نژاد ، ضمن اشاره به تصمیمات کمیسیون انرژی برای بهبود اقتصاد 
برق گفت: یکی از مواردی که کمیسیون انرژی با جدیت آن را پیگیری می کند، 
بحث اجرای تعرفه گذاری پلکانی اســت که باعث عادلانه تر شدن بهره مندی از 

امکانات عمومی و کاهش بار مصرف می شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه گفت: البته این بحث از سال ها پیش 
مطرح بود ولی قانون قدیمی که برای این نوشته شده بود موجب ایجاد تغییرات 
نمی شــد، زیرا فردی که در پلکان ششــم بود باز قیمت واقعی برق را پرداخت 
نمی کرد و بازدارندگی نداشت.وی افزود: این قانون طوری است که مصرف 75 
درصد مشترکین در الگوی مصرف قرار می گیرد و ۲5 درصد مشترکین که مصرف 
خارج از عرف دارند و پرمصرف حساب می شوند باید قیمت واقعی برق را بپردازند.

قاضی نژاد در ادامه با اشــاره بــه پرداخت یارانه های پنهان انرژی توســط 
 دولــت گفت: به عنوان مثــال دولت چرا باید به افــرادی که خانه های لوکس

 و بسیار بزرگشان را می خواهند همیشه روشن نگه دارند، استخر و جکوزی شأن 
مصارف بالایی دارد یارانه انرژی بدهد؟ در حالی که عموماً پرداخت قیمت واقعی 
برق توســط این مشترکین مبلغی حساب نمی شــود. مثال بارز آن را در قبض 
فوتبالیست معروف که منتشر شد دیدیم.وی افزود: قیمت واقعی یعنی بهای تمام 
شده هر واحد انرژی که دریافت می شود. این مقدار به قیمت صادراتی که طبق 
قراردادها و روابطی نوشته می شود تفاوت دارد ولی عموماً به آن مقدار نزدیک است.

نماینده مردم لنگرود با اشاره به ارائه این طرح به صحن علنی مجلس گفت: 
جمع بندی ما این اســت که این قانون می تواند تأثیر به ســزایی در کاهش بار 
مصرفی داشته باشد، در عین اینکه هیچ آسیبی به مشترکین معمولی نمی رساند.

وی ادامــه داد: اعمــال ایــن قوانیــن در کنار طــرح برق امید که ســال 
 گذشــته اجرا شــد و نیــاز به تکمیــل و تصحیــح دارد، می توانــد موجب

 عادلانه تر شدن بهره مندی از خدمات انرژی شود.
مســئول کمیته نیرو کمیسیون انرژی مجلس در پاسخ به این سوال که آیا 
در زمستان سال جاری مشکلات تأمین برق خواهیم داشت، افزود: همانطور که 
بنده در جلسه رأی اعتماد وزیر نیرو هم اشاره کردم تأمین سوخت نیروگاه ها در 
فصل زمستان پاشنه آشیل وزارت نیرو خواهد بود و اگر مصرف همینگونه ادامه 

داشته باشد قطعاً در تأمین گاز نیروگاه ها به مشکل خواهیم خورد.
قاضی نژاد ادامه داد: یکی از اقدامات مثبتی که مجلس در این ایام انجام داد 
تصویب قانون توســعه و مانع زدایی از صنعت برق بود که در صورت اهتمام به 
این قانون و مدیریت مصرف به واسطه تعرفه گذاری گفته شده، می توان چالش 
تأمین برق زمســتان را هم پشت سر گذاشت.وی در پایان گفت: همانطور که 
بنده در جلسات بررسی وزرا هم تأکید داشتم، همکاری دو وزیر نفت و نیرو برای 
حل این مشــکلات اهمیت زیادی دارد و نباید دو وزیر وظایف و اهداف خود را 

منفک از یکدیگر ببینند.

وزیر نیرو با تأکید بر اینکه دولت سیزدهم 
در حوزه آب و برق در شرایط سختی کار خود 
را شروع می کند گفت: موفقیت یک سازمان 
در گروی همدلی و درک متقابل بین نیروها 

و سرمایه های انسانی آن سازمان است .
 به نقل از وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان 
صبح امروز در جمع کارکنان حوزه ســتادی 
وزارت نیرو با بیان اینکه دولت ســیزدهم در 
شــرایط سختی در حوزه آب و برق کار خود 
را آغاز می کند، اظهار داشت: به رغم تلاش ها 
و خدمات بسیار فراوانی که در سال های پس 
از انقلاب در حوزه آب و برق به کشــور ارائه 
شده و رشد و پیشرفت فوق العاده خوبی در 
این زمینه رخ داده است، اما در شرایط فعلی 
زمینه برای انجام یک خدمت بزرگ تر فراهم 

شده است.
وی با اشــاره به فرمایشــات اخیر مقام 
معظم رهبری در دیدار با دولت ســیزدهم 
به مناســبت هفته دولت یادآور شد: یکی از 
محورهای صحبت رهبری، مردم داری بود که 
مهم ترین رکن خدمت رسانی برای یک دولت 

است. مردم داری در نگاه دینی و انقلابی، اصل 
خدمت رسانی اســت.وزیر نیرو با بیان اینکه 
یکی دیگر از محورهای فرمایشات مقام معظم 

رهبری موضوع عدالت ورزی اســت، تصریح 
کرد: در فلسفه انقلاب اسلامی، ایجاد عدالت 
بیــن طبقات مختلف جامعه مدنظر بوده که 

در برخی بخش ها موفقیت هایی کسب شده 
و در بخشی از حوزه های اقتصادی متأسفانه 

فاصله زیادی با معیارها و شاخص ها داریم.

محرابیان افــزود: محور ســوم، موضوع 
فساد ســتیزی است که مقام معظم رهبری 
بر این موضوع تاکید داشتند. فساد ستیزی 
به معنای مبارزه با روش های عقلایی، علمی 
و ساختارهای مناســب جهت جلوگیری از 
مراکز تولید فساد و تولید رانت است. یکی از 
برنامه هایی که به اتفاق همکاران در این دوره 
دنبال خواهیم کرد شناسایی و حذف گلوگاه ها 
و مراکزی است که به وسیله آنها تولید فساد 
می شود.وی با اشاره به اهمیت منابع انسانی 
تأثیرگذار خاطرنشــان کــرد: موفقیت یک 
سازمان در گروی همدلی و درک متقابل بین 
نیروها و سرمایه های انسانی آن سازمان است .

محرابیــان با بیان اینکــه میثاق ما باهم 
میثاق کار و خدمت رسانی است، اضافه کرد: 
وزارت نیرو در این سال ها خدمات عظیمی را 
به مردم و کشور خود ارائه کرده، لیکن امروز 
شــرایط می طلبد که کمر همت را محکم تر 
بســته و خدمــات خودمان را گســترده تر 
کنیم تا طی زمانی کوتاه شــاهد اعتلای این 

خدمات باشیم.

لزوم همکاری نفت و نیرو برای تأمین سوخت زمستانه نیروگاه ها
معاون شرکت برق حرارتی کشور با اشاره به تسریع روند 
تکمیل مخازن سوختی نیروگاه ها گفت:استفاده از میعانات 
گازی بعنوان سوخت جایگزین نیروگاهها در فصل سرما 

مستلزم احداث واحد»مرکاپتان زدایی«است.
ناصر اسکندری با اشــاره به تأمین بخش عمده ای از 
برق کشور توسط نیروگاه های حرارتی گفت: لازمه تأمین 
پایدار برق بخش خانگی و صنعتی، تأمین پایدار سوخت 
نیروگاه ها است و ما در نیروگاه ها از سه سوخت گاز، نفت 

گاز و نفت کوره استفاده می کنیم.
معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی افزود: سعی 
بر این است که با هماهنگی کامل میان دیسپاچینگ گاز 
و دیسپاچینگ برق، بخش عمده ای از سوخت نیروگاه ها از 

طریق گاز طبیعی و شرکت ملی گاز تأمین شود.
وی گفت: با توجــه به افزایش مصرف گاز خانگی در 
زمســتان، طبیعی اســت تأمین گاز نیروگاه ها در فصل 
زمستان با محدودیت مواجه شود و برای جبران این کمبود، 
مصرف سوخت نیروگاه ها به سمت گازوئیل و در مرحله 

بعد به سمت نفت کوره )مازت( می رود.
اسکندری ادامه داد: برای تأمین این سوخت ها مخازنی 
در کنار نیروگاه ها تعبیه شده تا در فصل زمستان که گاز 
نیروگاه ها محدود می شود از ذخایر این مخازن استفاده شود 

و البته سوخت مایع به طور مداوم توسط شرکت پالایش و 
پخش تأمین می شود.

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی تصریح کرد: 
در فصل زمســتان با توجه به برودت هوا تأمین گازوئیل 
نیز مخصوصاً در نواحی شمال، به سختی انجام می شود 
و بایستی از همین الآن، یعنی بعد از پیک تابستانه برق، 

تکمیل مخازن این سوخت آغاز شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه امسال با تأکید دو وزیر نفت 
و نیرو، هماهنگی کاملی که میان دو وزاتخانه شکل گرفته 
اســت؛ با این وجود به همکاری و صرفه جویی مردم در 

مصرف برق و گاز نیاز داریم.
اسکندری در پاسخ به سوالی مبنی بر امکان استفاده 

از میعانات گازی بعنوان سوخت نیروگاه ها در فصل سرما 
گفت: با اعمال تغییراتی امکان استفاده از میعانات گازی 
در نیروگاه ها وجود دارد ولی مسائل زیست محیطی استفاده 

از آن را محدود می کند.
وی با اشــاره به تجربه اســتفاده از این ســوخت در 
نیروگاه هــای مپنا ادامه داد: در صورتی که مرکاپتان این 
میعانات گرفته شــود بوی نامطبوعی منتشر نمی کند و 
مشکلی ندارد. که این اقدام نیازمند احداث واحد »مرکاپتان 

زدایی« در نیروگاههاست.
معاون تولید شرکت برق حرارتی کشور تصریح کرد: 
همچنین اگر گوگرد نفت کوره گرفته شود می توان از آن 
هم اســتفاده کرد، کما اینکه ما در برخی نیروگاه ها که 
خارج از مناطق مسکونی است به صورت محدود استفاده 
می کنیم.اسکندری در پایان با اشاره به فرا رسیدن فصل 
تعمیــرات )اورهال( نیروگاه ها گفت: در حال حاضر 5۸۳ 
نیروگاه در کشور فعال هستند که همه ساله برنامه ریزی 
منســجمی برای تعمیرات آنها انجام می شــود و فصل 
تعمیرات نیروگاه ها از شهریورماه تا اردیبهشت ماه سال 
آینده است که بار مصرف کمتر است و امسال هم از ابتدای 
مهر به طور متوســط روزانه ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه در 

حال تعمیر خواهد بود.

یکی از برنامه های ما شناسایی گلوگاه ها و مراکز ایجاد فساد است

 قیمت نفت خام رشد کرد
قیمت جهانی نفت خام در معاملات امروز، چهارشــنبه، در حالی رشد کرد که 

هنوز اسکله های نفتی آمریکا به تولید کامل خود باز نگشته اند.
 به نقل از سی ان بی سی، قیمت جهانی نفت خام در معاملات امروز، چهارشنبه، 
در حالی رشد کرد که هنوز اسکله های نفتی آمریکا به تولید کامل خود باز نگشته اند.

طوفان آیدا که به عنوان یک طوفان سهمگین رده ۴ به سواحل آمریکا رسیده 
بود باعث شــد تا برخی پالایشگاه های آمریکا آسیب دیده و برخی دیگر هم برای 
پیشگیری از خسارت تعطیل شوند. این اخبار که نشان می داد بازگشت به وضعیت 
عادی پالایشــگاه ها ممکن است ۲ تا ۳ هفته طول بکشد نوساناتی را در بازارهای 

جهانی نفت به وجود آورده است.
قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، بنچ مارک بین المللی قیمت نفت، تا 

ساعت 7:۳۰ به وقت تهران، ۰.۴۰ درصد رشد کرد و به 7۱.۹۲ دلار رسید.
قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا تا این 

لحظه ۰.۴5 درصد رشد کرد و به ۶۸.۸۱ دلار رسید.
پیش از طوفان آیدا که احتمالاتی را در مورد کاهش تقاضا ایجاد کرده اســت 
قیمت نفت برنت به بالاترین سطح خود از ۲۰۱۸ رسیده بود و قیمت نفت آمریکا 

هم در بالاترین سطح از ۲۰۱۴ قرار داشت.
طوفان آیدا باعث شد تا ۱.7 میلیون بشکه در روز یا ۹۴ درصد کل تولید نفت 

اسکله های نفتی آمریکا در خلیج مکزیک تعطیل شوند.
این خبر که نشان می داد عرضه نفت خام کاهش یافته است قیمت های نفت را 
بالا برد اما خبر بسته شدن پالایشگاه های نفت که نشان می داد تقاضا افت خواهد 

کرد، قیمت ها را پایین آورد.

 قیمت سبد نفتی اوپک به مرز ۷۲ دلار رسید
قیمت سبد نفتی اوپک با ۴۰ سنت افزایش به مرز 7۲ دلار رسید.

به نقل از دبیرخانه سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک(، قیمت سبد 
نفتی اوپک روز گذشــته 7۱ دلار و ۸۸ ســنت ثبت شــد، در حالی که جمعه 

)پنجم شهریورماه( 7۱ دلار و ۴۸ سنت بود.
سبد نفتی اوپک شامل ۱۳ نوع نفت خام اعضای این سازمان از جمله مخلوط 
الجزایر، گیراسول آنگولا، سبک رابی گابن، میناس اندونزی، سنگین ایران، سبک 
بصره، صادراتی کویت، السدر لیبی، سبک بونی نیجریه، سبک عربی عربستان، 

موربان امارات، مری ونزوئلا و جنو کنگوست.
قیمت نفت خام شــاخص برنت و وست تگزاس اینترمدیت )WTI( نیز امروز 
)سه شــنبه، نهم شــهریورماه( به ترتیب 7۲ دلار و 7۰ سنت و ۶۸ دلار و ۴۸ 

سنت به ازای هر بشکه بود.

 رفع کامل محدودیت تامین برق کارخانجات سیمان
ســخنگوی صنعت برق از رفع کامــل محدودیت های تامیــن برق برخی 

کارخانجات سیمان از پایان شهریور ماه خبر داد.
به نقل از صدا و ســیما، مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینکه از ابتدای 
مهرماه مصرف برق ســیمان آزاد می شود افزود: این گشایش، پس از توافقات 
انجام شده با انجمن سیمان و وزارت صمت برای برخی از کارخانجات سیمان 

انجام شده است.
وی گفت: طبق این تصمیم کارخانجات برق مورد نیاز برای تولید 5 میلیون 

تن سیمان را دریافت خواهند کرد.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: درحال حاضر صنعت برق باید بتواند تا ۶۰ 
درصد برق مورد نیاز کارخانجات ســیمان را تأمین کند البته این موضوع برای 

همه ی ساعات روز نیست.
رجبی مشــهدی افزود: در این روزهای باقی مانده از شــهریور، کارخانجات 
ســیمان می توانند از ســاعت ۲۴ تا ۱۰ صبح بدون محدودیت از برق شــبکه 
سراســری، نیاز خود را تأمین کنند در ساعات مابقی روز نیز طبق توافق انجام 

شده با شرکت های برق منطقه ای برق دریافت می کنند.

 مصرف روزانه یک هزار دستگاه اجرایی پایتخت رصد می شود
سرپرست شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ ضمن اشاره به افزایش مجدد 
مصرف برق تهران از افزایش نظارت بر دستگاه های دولتی و اجرایی خبر داد.

 به نقل از شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ کامبیز ناظریان، سرپرست 
این شــرکت از افزایش مجدد مصرف برق کلان شهر تهران به دلیل بالا رفتن 

دمای هوا خبر داد.
ناظریان افزود: به دنبال تاکید وزیر نیرو مبنی بر ضرورت کاهش حداکثری 
خاموشی های اعمال شده ناشی از مدیریت بار در سطح کشور، با برنامه ریزی های 
انجام شده به منظور تأمین آسایش مشترکان خانگی و جلوگیری از بروز اختلال 
و قطعی برق در منازل شهروندان، تمامی ظرفیت های فنی به منظور تأمین برق 

پایتخت به کار گرفته شده است.
سرپرســت شــرکت توزیع نیروی برق تهران تأکید کرد: به همین دلیل بار 
دیگر به ادارات و دســتگاه های اجرایی پرمصرف شهر تهران یادآوری می کنیم: 
بر اساس دستور استانداری تهران، تمامی ادارات موظف به کاهش مصرف برق 
هستند و این شــرکت روزانه وضعیت مصرف حدود یک هزار دستگاه اجرایی 

در پایتخت را به منظور کنترل بار مصرف، رصد می کند.
وی تاکید کرد: کارشناســان این شــرکت تمامی تــلاش خود را به منظور 
جلوگیری از بروز اختلال در تأمین برق مشترکان خانگی به کار خواهند برد و 
در صورت همراهی نکردن مشــترکان اداری، علاوه بر معرفی ادارات پرمصرف 

به استانداری، اشتراک برق آنان نیز قطع خواهد شد.

 ۱۰مزرعه غیرمجاز رمزارز در تهران شناسایی و جمع آوری شد
شــرکت توزیع نیروی برق تهران از شناسایی ۱۰ مزرعه استخراج غیرمجاز 

رمزارز در شهر تهران خبر داد.
 بــه نقل از شــرکت توزیع نیروی برق تهران بــزرگ، در ادامه طرح مبارزه 
با مزارع غیرمجاز رمزارز و با هدف افزایش پایداری شــبکه برق، بازرســان این 
شرکت موفق به شناســایی ۱۰ مزرعه غیرمجاز استخراج بیت کوین در کلان 

شهر تهران شدند.
بر اســاس این اعلام، به دنبال شناسایی این مزارع، با پیگیری کارشناسان 
مناطق برق بیهقی، دانشگاه، فردوسی، مولوی، آزادی، بهمن و قدس و همکاری 
دستگاه قضائی و نیروی انتظامی، تجهیزات مورد استفاده در این مزارع، جمع 
آوری شد و جبران خسارات وارده به شبکه توزیع برق و بیت المال در دستور 

کار قرار گرفت.
پیش از این نیز مدیر حراســت و امور محرمانه شــرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ، در خصوص اســتفاده از این دستگاه ها توسط سودجویان اظهار 
داشــت: این دســتگاه ها به ویژه در بخش خانگی به دلیل مصرف بالای برق، 
منجر به نوســان در شــبکه توزیع برق و آسیب دیدن وســایل برقی و ایجاد 
 خســارت های مالی قابل توجه و یا حتی احتمال بــروز مخاطرات جانی برای 

همسایگان می شود.
کاظم دهقانپور از شــهروندان درخواســت کرد: در صورت مطلع شــدن از 
فعالیت های غیرقانونی سودجویان در این زمینه؛ با مراجعه به نشانی اینترنتی 
www.tavanir.org.ir/samaat و یــا تمــاس با ســتاد خبری حراســت و امور 
محرمانه شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ به شماره تلفن ۸۸۰57۰۴۴، 
 گزارشــات خود را به صورت کاملًا محرمانه و با حفظ اطلاعات شــخصی فرد

 گزارش دهند.

آب های ژرف و آب شیرین کن ها راهکارهای کوتاه مدت برای خشکسالی ایران
 مشاور معاون علمی و فناوری رییس جمهوری معتقد 
است استفاده از آب های ژرف و شیرین کردن آب دریا ۲ 
راهکار کوتاه مدت برای نجات ایران از خشکسالی فعلی 
اســت. کامبیز مهدی زاده تجربه موفق دنیا در استفاده از 
آب های ژرف را مورد اشاره قرار داد و با بیان این که آب های 
ژرف می توانند امید کشور برای حل معضل کم آبی باشند، 
اظهار کرد: چند سالی است که معاونت علمی و فناوری 
پیش قراول توجه به این حوزه بکر در کشور شده و با اقتدار 
و باور به کار خود ادامه می دهد.بر اساس گزارش معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری، مدیر طرح توســعه 
نوآوری  هــا و فناوری  های حوزه معدن و صنایع معدنی 
ادامه داد: بر اساس نتایج حاصل از مطالعات زمین شناسی 
و ژئوفیزیکی و تفسیر داده های بدست آمده، اولین نقطه 
برای حفر چاه دسترســی به آب ژرف در دشت سیستان 
انتخاب شد آن هم در مکانی که اطلاعات زمین شناسی 

زیادی درباره آن وجود نداشت.
وی با اشاره به حفر چاه اکتشافی سیستان یک با ژرفای 
۳ هزار متر و خروج آب با فشــار زیاد و دمای ۸7 درجه 
سانتی گراد، عنوان کرد: نخستین گام موفق در مطالعات 
نوین  آب ژرف در کشور، توسط این معاونت برداشته شد.

مهدی زاده اضافه کرد: در دومین گام، در اواخر ســال 
۱۳۹۸ چاه سیستان ۲ حفر شد که  نتایج  حاصل از آن 

چشم انداز امید وار کننده ای برای منطقه ترسیم کرد.
آب های ژرف و آب شــرین کن دو راهکار کوتاه مدت 

برای خشکسالی ایران

 از آب ژرف چه می دانیم
آب های ژرف در لایه های سنگی عمیق قرار دارند. آب 
حاصل از ذوب برف ها در قله کوه ها که عمدتاً در فواصل 
خیلی زیاد از مخازن این آبها واقع شده اند با حجم زیاد و 
سرعت کم از طریق شکستگی ها به درون زمین نفوذ کرده 

و به مخازن آب ژرف می رسند.
مدیر طرح توسعه فناوری ها و نوآوری های زمین شناسی 
با اشاره به حجم بسیار زیاد و کیفیت مناسب آب در مخازن 
آب ژرف گفــت: این مخزن ها از اهمیت بســیار زیادی 
برخوردار بوده و در برخی از کشــورها مورد بهره برداری 

قرار گرفته اند.
مهدی زاده ادامه داد:به عنوان نمونه یکی از بزرگترین 
منابــع آب ژرف در اســترالیا وجود دارد که بخش اعظم 

آب مــورد نیاز این کشــور را تأمین می کنــد.وی افزود: 
زمین شناسان استرالیا این منبع آب ژرف را که گستره آن 
حدود یک چهارم مســاحت استرالیا را در بر گرفته و در 
منطقه ای مابین کیپ یورک در شمال شرقی استالیا، دابو 
در جنوب شرق و کوبرپدی در بخش مرکزی استرالیا قرار 

دارد، شناسایی کرده اند.
به گفته مدیر طرح توســعه نوآوری ها و فناوری های 
حوزه معدن و صنایع معدنــی می گوید:در این منطقه، 
عمیق ترین و بزرگترین حوضه آرتزین جهان به وســعت 

یک میلیون و هفتصد هزار کیلومتر مربع قرار دارد.
وی افزود:عمــق این حوضه حدود ۳ هزار متر بوده و 
دمای آب خروجی از آن بین ۳۰ تا ۱۰۰ درجه سانتیگراد 
تغییر می کند. دانشــمندان حجم ذخیره این آبخوان را  
حــدود ۶۴ هزار و ۹۰۰ میلیون مگا لیتر تخمین زده اند 
است. امروزه آب های ژرف گب منبع اصلی تامین کننده 

آب شرب در استرالیا محسوب می شود.
مهدی زاده در ادامه، کشــور لیبی را نمونه ای دیگر از 
کشورهای توسعه دهنده فناوری آب های ژرف نام برد و 
گفت: لیبی یکی از کم بارش ترین و خشــکترین مناطق 
جهان اســت. حتی مکان هایی در آن وجود دارد که دهه 

 های متوالی رنگ یک قطره باران را به خود ندیده اند.
مشاور عالی معاون علمی و فناوری رییس جمهوری 
همچنین خاطرنشان کرد: در آگوست سال ۱۹۸۴ عملیات 
ساخت بزرگترین سیستم آب رسانی دنیا جهت انتقال آب 

ژرف کشف شده در بخش مرکزی لیبی آغاز شد.
وی ادامــه داد: بیش از ۳۰ میلیارد دلار در این پروژه 
هزینه شــده که مشکل کم آبی لیبی را حل کند. اما در 
جولای سال ۲۰۱۱ با سقوط قذافی، ناتو شبکه لوله های 
این رودخانه عظیم دست ساز بشر را بمباران کرد و با این 
حمله 7۰ درصد جمعیتی که برای زندگی و کشاورزی به 

این آب وابسته بودند، از آن محروم شدند.
مهدی زاده همچنین با بیان اینکه، سفره آب زیرزمینی 
اوگالالا که به آبخوان دشت های مرتفع هم  معروف است 
به عنوان یکی از مهم ترین منابع آب زیرزمینی و کم عمق 
آمریکا را تشــکیل می دهد، افزود:گســتره این آبخوان 
بزرگ بالغ بر ۴5 میلیون هکتار بوده و در زیر بخش های 
وســیعی از ۸ ایالت آمریکا از داکوتای جنوبی تا تگزاس( 

قرار گرفته است.

 وجود منابع عظیم آب ژرف زیر کویر لوت
مشاور معاون علمی و فناوری رییس جمهوری در ادامه 
به وجود منابع عظیم آب ژرف در زیر کویر لوت بر اساس 
مطالعات طرح توسعه فناوری ها و نوآوری های زمین شناسی 
معاونت علمی و فناوری گفت: می توان در آینده نه چندان 

دور از این منابع آبی عظیم ژرف بهره مند شد.
مهــدی زاده ادامــه داد: این آبها می توانند در بعضی 
نقاط شور و در بعضی نقاط  قابل شرب بوده و منبع پایان 

ناپذیری از  آب را در دل کویر فراهم کنند.

مدیر طرح توسعه نوآوری ها و فناوری های حوزه معدن 
و صنایع معدنی درعین حال بیان کرد: البته این بدین معنی 

نیست که مدیریت منابع آب را فراموش کنیم.
وی  اهمیــت اصلاح رویکردها را مورد تاکید قرار داد 
و گفت:در دهه های اخیر حفــر بی رویه چاه ها و احداث 
کارخانه های ذوب آهن و صنایعی که به مصرف آب زیاد 
نیازمند هســتند، بدون انجام مطالعات زمین شناسی و 
زیست محیطی مشکلات آبی زیادی را برای کشور ایجاد 
کرده است.وی افزود: ما نبایستی چاه جدید حفر کنیم و 
همچنان بر کشاورزی سنتی تکیه کنیم بلکه باید الگوهای 

جدیدی را در رأس برنامه های خود قرار دهیم.
به گفته وی، صنایع بایستی در مناطق نزدیک به آب 
ایجاد شوند، نه در استان هایی که دست به گریبان مشکل 

کم آبی هستند.

 استفاده از ابزار فناوری و نوآوری برای توسعه 
کشاورزی

 مدیر طرح توســعه نوآوری  هــا و فناوری  های حوزه 
معدن و صنایع معدنی با تاکید بر این که با اســتفاده از 
فناوری می توان ضمن حل مشــکل کم آبی، کشاورزی را 
توسعه بخشید، ادامه داد: خشکسالی و تغییر اقلیم به یک 
معنا نبوده و خشکسالی لزوماً محصول تغییر اقلیم نیست.

مهدی زاده افزود:این نوع نگاه که این دو را یکی فرض 
کنیم نشان دهنده عدم توجه به مبانی علمی است. کشور 
در وضعیت خشکسالی است. اما این بدین معنی نیست 
که کشــاورزی نکنیم، باید کشاورزان را با ابزار فناوری و 

نوآوری توانمند کرد.

 ضرورت توجه به ترویج و فرهنگ سازی به 
حوزه آب

مهدی زاده با بیان این که آگاه سازی جامعه و توجه به 
فرهنگ ســازی در حوزه آب باید مورد توجه جدی قرار 
بگیرد، ادامه داد:عدم فرهنگ ســازی، حذف برنامه های 
آموزشی و سرگرمی در حوزه آب و محیط زیست و عدم 

ترویج، الگوی صحیح مصرف، فراموش شده است.
وی با تاکید بر این که ضمن تعریف صحیح مســأله ها 
می باید زبان مشترک میان وزارتخانه ها ایجاد کرد، افزود:آب 
همیشه می تواند عنصر مناقشه در آینده نه چندان دور یا 

ابزار و سلاحی برای تهدید کشور باشد.
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منطقه حفاظت شــده پرور در شهرستان 
مهدیشهر اســتان ســمنان برای میزبانی از 
میهمانان حیات وحش خــود نیازمند توجه 
مسوولان و جلوگیری از توسعه روستای پرور 

و ساخت و سازهای غیر مجاز است.
حیات وحش همانگونه که از نامش پیداست 
با انســان مانوس نیست و زیستگاهش به دور 
از حضور بشر و در مناطقی بکر است و حضور 
انسان در قلمرو حیات وحش آن هم به عنوان 
تفرجگاه تهدیدی جدی برای بقای جانداران 

گریزان از بشر محسوب می شود.
به منظور حفظ محیط زیســت برای امروز 
و آیندگان ضرورت دارد مســوولان با هرگونه 
تحرک افراد سودجو که به بهانه های مختلف 
به دنبال تصرف، تصاحب و دســت درازی به 
این مناطق هســتند مقابله و برخورد قانونی 
بــدون اغماض انجام دهند تــا درس عبرتی 

برای دیگران باشد.
یکی از مناطق حفاظت شده که اکنون به 
دلیل زیاده خواهی انســان ها در معرض خطر 
قرار دارد منطقه حفاظت شده پرور است که 
ضرورت دارد برای حفظ بقای حیات وحش از 
هر گونه توسعه روستاها به بهانه های مختلف 

مانند رونق گردشگری جلوگیری شود.
روستای پرور واقع در منطقه حفاظت شده 
پرور در ســال های گذشته خالی از جمعیت 
بود و اکنون نیز جمعیت ســاکن دائم در این 
روســتا کمتر از انگشتان یک دست است، اما 
اکنون افرادی سودجو پیدا شدند که ادعا دارند 
در این روستا سکونت دائم دارند و یا به بهانه 
گردشگری در ســودای ساخت خانه باغ هایی 
لوکس برای تفریح خــود به قیمت در خطر 
افتــادن حیات وحش منطقه حفاظت شــده 

پرور هستند.
مشکل اصلی که باعث می شود خواسته افراد 
ســودجو برای ساخت و ساز در روستای پرور 
عملیاتی شود، مربوط می شود به سرشماری 
نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵، که متاسفانه اهالی 
روستای پرور برای اینکه جمعیت روستا را زیاد 
نشان دهند وابستگان، اقوام و آشنایان خود را 
در زمان سرشــماری به روستا دعوت کردند 
و بالاخره ســکونت ۲۱ خانوار برای روستای 

پرور ثبت شد.
طبق قانون، اداره کل بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی موظف به تهیه طــرح هادی برای 
روستاهای دارای ۲۱ خانوار است و تهیه طرح 
هادی به دنبالش مطالبه مردمی برای تامین 
زیرساخت، توسعه و تراکم جمعیت را به همراه 
دارد و هر کجا که انســان قــدم بگذارد برای 
راحتی خویش و تحقق خواسته های خود بی 
توجه به طبیعت به محیط زیست آسیب می زند 
و شاید اولین آلودگی که می تواند انسان با ورود 
خود به منطقه پرور وارد کند، زباله و برهم زدن 

آرامش حیات وحش باشد.
در استان سمنان ۲ منطقه حفاظت شده 
زیر پوشــش اداره کل حفاظت محیط زیست 
وجود دارد که یکــی از مناطق به نام منطقه 
حفاظت شده پرور در شهرستان مهدیشهر واقع 
است و به گفته کارشناسان در این منطقه بیش 
از ۱۶۰ گونه جانوری زیست دارد که ساخت 
و ســاز غیر مجاز و استقرار جمعیت جدید در 
این منطقه می تواند تهدیدی جدی برای بقای 

حیات وحش پرور باشد.
از گونه های شاخص حیات وحش منطقه 
حفاظت شــده پرور می توان به مرال، شوکا، 
گراز، خرس قهوه ای، پلنگ، سیاه گوش، گربه 
وحشی، کل و بز، قوچ و میش، آهو، گرگ، روباه 
معمولی، شغال، کفتار، سمور، تشی، خرگوش  
و از رده پرنــدگان می توان به انواع پرندگان 
شکاری، کبک دری، بلدرچین، هوبره، کبک، 
تیهو، هدهد، شــاه بوف، جغد، سینه سرخ و 
از خزنــدگان می توان به افعــی، کفچه مار، 
مار جعفری، انواع آگاما، بزمجه، لاک پشــت 
و از دوزیســتان نیز می توان به انواع وزغ  ها 

اشاره  کرد.
منطقه پرور استان سمنان براساس مصوبه 
شورای عالی شــکاربانی و نظارت بر صید در 
ســال ۱۳۴۶ به عنوان منطقه حفاظت شده 
پرور اعلام شــد، حدود و مساحت منطقه نیز 
تاکنون چندین بار مورد بررسی و تجدید نظر 
قرار گرفته اســت و در نهایــت طبق مصوبه 
شورای عالی محیط زیست در دهه ۷۰ مساحت 

منطقه نزدیک به ۶۵ هزار هکتار تعیین شد.
منطقه حفاظت شده پرور در۵۰ کیلومتری 
شمال شرقی شهرستان  سمنان قرار دارد و این 
منطقه از شمال به استان مازندران، از جنوب 

به شهمیرزاد استان سمنان، از شرق به دامغان 
و از غرب به منطقه چاشــم محدود شده و در 
این منطقه سه ناحیه صیدوا، محدوده کلورد و 
سرم لعلوم به عنوان محدوده های امن شناخته 

شده است.

 دســتگاه قضا برای حفظ محیط  
زیســت با ســودجویان بدون اغماض 

برخورد می کند
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان 
سمنان با بیان اینکه دستگاه قضا برای حفظ 
محیط زیســت با ســودجویان بدون اغماض 
برخورد مــی کند گفت: اجــازه به مخاطره 
انداختن محیط زیست به دست افراد سودجو 
بــه بهانه فعالیت در زمینه گردشــگری داده 
نمی شود.محمد شریف ابراهیمی ابراز داشت: 
برخی افراد سودجو به بهانه رونق گردشگری 
موجب آســیب به محیط زیست می شوند و 
دستگاه قضا چنین اجازه ای به آنان نمی دهد.

وی ادامه داد: برخی افراد در روســتاها به 
دنبال ســاخت خانه برای تفریح هستند و به 
حفظ محیط  زیســت بی توجه هستند و این 

اقدام قابل قبول نیست.
وی تاکید کرد: محیط زیســت نباید برای 
مهیا شدن شرایط تفریح برخی افراد سودجو 

به خطر بیفتد.
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان 
سمنان تصریح کرد: تنها با استناد به آمار نباید 
نسبت به اجرای طرح هادی اقدام کرد و باید 
آمار راســتی آزمایی شود تا بساط سودجویی 

افراد برچیده شود.
وی یادآور شــد: با وجود صرفا آمار نباید 
یک آبادی به روستا تبدیل شود و باید راستی 

آزمایی شود آیا در واقعیت جمعیت در آبادی 
ساکن هستند یا صرفا برای تفریح برخی مواقع 
در آبادی اقامت دارند.ابراهیمی خاطرنشــان 
کرد: منطقه حفاظت شده پرور باید محیطی 
امن برای حیات وحش باشــد و نباید به افراد 
سودجو اجازه داده شود تا در آرامش این منطقه 
برای حیات وحش با ســاخت و ساز اختلال 
ایجاد کنند.وی اضافــه کرد: منابع  طبیعی و 
دستگاه های مرتبط موظف هستند در اعطای 
مجوز ســاخت و ساز در منطقه حفاظت شده 

پرور دقت ویژه داشته باشند.

 منطقه حفاظت شده پرور مهدیشهر 
با ممانعت از ســاخت و ســاز غیرمجاز 

حفظ شود
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
ســمنان گفت: منطقه حفاظت شــده پرور 
شهرستان مهدیشهر در این استان با جلوگیری 
از ساخت و ساز غیرمجاز در روستای پرور برای 

بقای حیات وحش حفظ شود.
امیر عبدوس ابراز داشت: منطقه حفاظت 
شده پرور از دیرباز مامن امن حیات وحش بوده 
است و ساخت و ساز غیر مجاز تهدیدی برای 

حیات وحش این منطقه محسوب می شود.
وی ادامه داد: روســتای پرور در سال های 
گذشــته خالی از ســکنه بود و اکنون اجرای 
طــرح هادی و صدور مجوز ســاخت و ســاز 
در این منطقه تهدیدی برای محیط زیســت 
است و انتظار می رود در این زمینه اقدامات و 
تصمیم گیری لازم به نفع حفظ محیط زیست 

گرفته شود.
عبدوس یادآور شــد: در طول سال تعداد 
خانوارهای ساکن در روستا به تعداد انگشتان 

یک دســت نمی رســد و این موضوع نشــان 
می دهد درخواست ساخت و ساز در این منطقه 

بیشتر برای تفریح است.
وی تاکید کرد: نباید اجازه داد برای تفریح 
برخی افراد، محیط زیســت به خطر بیفتد و 
ضرورت دارد دستگاه قضا در این زمینه ورود 

جدی داشته باشد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
سمنان خاطرنشان کرد: تصویب طرح هادی 
برای روستای پرور به معنای رسمیت شناختن 
روســتا اســت و این موضوع توقعاتی را برای 
تامین زیرســاخت و زمینه سکونت جمعیت 
در این منطقه را فراهم می کند که این شرایط 
تهدیدی برای محیط زیست محسوب می شود.

 اجرای طرح هادی در روستا مطابق 
با دســتورالعمل های حفاظت زیســت 

محیطی پرور
مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
اســتان ســمنان ابراز داشــت: اجرای طرح 
هادی در روســتاها کمک می کند تا روستاها 
براساس برنامه، دستورالعمل های حفاظت از 

محیط زیست و اراضی ملی توسعه یابد.
علیرضا فلاحی افــزود: برابر قانون برنامه 
چهارم، پنجم و ششــم توسعه بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی موظف به تهیه و اجرای طرح 
هادی برای روستاهای بالای ۲۰ خانوار است.

وی بیان کرد: روستای پرور براساس اعلام 
مرکز آمار در سال ۱۳۹۵، ۲۱خانوار دارد و برای 
تهیه طرح هادی در سال ۱۳۹۶ موافقت نامه ای 

به درخواست فرمانداری تنظیم شد.
وی یادآور شــد: ۳۵ درصد بناهای ساخته 
شده در روستای پرور نیازمند نوسازی و مرمت 

هستند، اما ۶۵ درصد خانه ها تخریبی است.
فلاحی با اشاره به قرارگیری روستای پرور 
در محدوده منطقه حفاظت شده پرور، تاکید 
کرد: ۲ اولویت تهیه طرح هادی در روســتای 
پــرور برای کمک به حفظ محیط زیســت و 
بقای حیات وحش در منطقه حفاظت شــده 
پرور درجاســازی بدون توســعه و ساخت و 
ساز متناســب با موقعیت جغرافیایی شرایط 
گردشــگری منطقه اســت.وی یادآور شــد: 
تهیه طرح هادی موجب می شــود توسعه در 
روستا پرور براســاس برنامه باشد تا به حفظ 
محیط زیست کمک شود و نبود طرح هادی 
کمک کننده نیســت.فلاحی خاطرنشان کرد: 
روســتای پرور قدمت چندســاله دارد و جزو 
اراضی ملی نیست و تصویب طرح هادی موجب 
نظم بخشــی در توســعه این روستا می شود.

مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان 
سمنان گفت: اجرای طرح هادی گره گشا در 
مقابله با زمین خواری، حفظ محیط زیســت و 

توسعه روستاها براساس ضوابط است.

سرنوشتمنطقهحفاظتشدهپرورسمنان

 رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان 
بوشــهر گفت: در پنج ماه نخســت امسال ۱۳۵ جواز 
تاســیس صنعتی با پیش بینی ۴۲ هزار میلیارد ریال 

سرمایه  گذاری در این استان صادر شد.
 سید حسین حســینی روز چهارشنبه به رسانه  ها 
اعلام کرد: پیش بینی می  شــود بــا تحقق این میزان 
سرمایه  گذاری زمینه ســه هزار و ۶۵۵ فرصت شغلی 
در بخش های گوناگون مانند صنایع فلزی، غیر فلزی و 

معدنی در استان بوشهر ایجاد شود.
وی بیــان کرد: در پنج ماه امســال صــدور جواز 
تاســیس های صنعتی از نظر تعــداد ۳۷ درصد، پیش 
بینی سرمایه گذاری ۳۹۸ درصد و پیش بینی اشتغال 
۱۸ درصد نســبت به مدت مشــابه پارســال افزایش 

داشته است.
و اشــتغالزایی ۱۱۱ نفر در زمینه های مختلف صنعتی بهره برداری صنعتی با سرمایه گذاری ۵۸۳ میلیارد ریال حسینی ادامه داد: در مدت یاد شده ۱۶ فقره پروانه 

در این استان صادر شده است.وی با اشاره به مهم ترین 
سیاســت ها و برنامه های این سازمان در سال جاری، 
نهضت ساخت داخل را با محوریت خوداتکایی در تولید 
برخی کالاهای حساس، امری ضروری دانست و افزود: 
از این رو یکی از راهبردهای اساسی برای تحقق بیشتر 
شعار سال )تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها( است که 
اقدامات خوبی در این زمینه در کشور و استان بوشهر در 
دست اجرا است.حسینی افزود: ایجاد نمایشگاه دائمی 
ســاخت داخل در استان بوشــهر، بازسازی و نوسازی 
واحدهای صنعتی راکد، پرداخت تسهیلات برای رونق 
تولید و  بازسازی و نوسازی بنگاه های تولیدی، تشکیل 
جلسات مستمر کارگروه تسهیل و برطرف کردن موانع 
تولید برای تسریع و گره گشایی حل مشکلات واحدهای 
صنعتــی از دیگر اقدام هایی اســت کــه در حمایت و 

پشیبانی و رونق بیشتر صنایع انجام گرفته است.

 نماینده مردم شهرســتان های شرقی اســتان کرمان در مجلس با بیان 
اینکه انتقال آب سد نساء در بم معطل پنج کیلومتر لوله گذاری است گفت: 
اعتبارات خوبی در بودجه گذاشته شده و این پروژه بزودی افتتاح خواهد شد.

 حجت الاسلام و المسلمین موسی غضنفرآبادی روز سه شنبه در نشست 
خبری درباره وضعیت انتقال آب سد نساء به بم و بروات تصریح کرد: اعتبارات 
خوبی برای پروژه انتقال آب سدنساء به بم و بروات در بودجه ۱۴۰۰ گذاشته 
شــده اســت و این پروژه به زودی به بهره برداری خواهد رسید، حتی اگر 
تصفیه نشده باشد.وی افزود: طبق قول وزارت نیرو انتقال آب سد نساء باید 
تا پایان دولت دوازدهم انجام می شد که متاسفانه به تاخیر افتاده است اما 
ظاهراً لوله ها خریداری شده ولی منتقل نشده است.غضنفرآبادی بیان کرد: 
حدود پنج کیلومتر از طرح انتقال آب سدنساء باقی مانده است که در اولین 
فرصت خدمت وزیر نیرو خواهم رسید و پیگیر مشکلات بوجود آمده در تاخیر 
بهره برداری این پروژه خواهم شد.نماینده مردم شهرستان های بم، نرماشیر، 
فهرج و ریگان در مجلس ادامه داد: اخذ مصوبه انتقال آب از سدنساء به بم 
و بروات با اعتباری بیش از یکهزار میلیارد تومان از مهمترین اقدامات انجام 

شده در شهرستان های شرقی استان کرمان بوده است.
به گفته وی بعد از انتقال آب سدنســاء به بم و بروات این انتقال شــامل 
دیگر شهرستان های شرقی استان )نرماشیر، فهرج و ریگان( نیز خواهد شد.

انتقال آب سد نسا در بم معطل ۵ کیلومتر لوله گذاری است

دوبانده شدن جاده روداب غربی
نماینده مردم شهرســتان های شرقی استان در مجلس شورای اسلامی 
درباره دوبانده شــدن جاده روداب غربی که مدت ها مســکوت مانده است 
ادامه داد: زمانی که شــانه های محور روداب غربی زده شد بنده مسئولیتی 
نداشــتم امــا با پیگیــری و رایزنی انجام شــده اعتبــار ۱.۵ میلیاردی به 
 ایــن پروژه اختصاص یافت که بــا این مبلغ حداقل تعریــض این جاده را 

می توان انجام داد.

اعتبار دوبانده شدن محور دارزین-دهبکری وصول نشد
غضنفرآبادی درباره دوبانده کردن جاده دارزین-دهبکری نیز خاطرنشان 
کرد: هشــت سال قبل که بنده نماینده مردم در مجلس بودم اعتباری برای 

دوبانده شدن این جاده اختصاص داده شد اما متاسفانه وصول نشد.
وی اظهارداشت: اکنون به دنبال تکمیل پل دهبکری هستیم و بعد از اتمام 
این پروژه دوبانده کردن جاده دارزین- دهبکری را نیز پیگیری خواهیم کرد.

تامین تجهیزات بیمارستانی
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی تامین چهار دستگاه اکسیژن ساز 
و یک دستگاه ام آر آی )MRA(مارک زیمنس در شرایط بحرانی کرونا برای 
بیمارستان پاستور بم را از دیگر اقدامات مهم در شرق استان کرمان دانست.

۴۰ میلیارد تومان اعتبار برای آسفالت کوچه های بم
وی درباره دغدغه مردم در مورد کوچه های خاکی بم نیز یادآور شد: ۴۰ 
میلیارد تومان اعتبار از شرکت بازآفرینی شهری وزارت راه و شهرسازی برای 
آسفالت بافت فرسوده شهرستان بم گرفته شد که از این مبلغ ۲۴ میلیارد به 
صورت اسناد و برای خرید قیر است که این امر تحول بسیار بزرگی در بحث 

آسفالت کوچه ها و خیابان های شهرستان بم ایجاد خواهد کرد.

کابینه رئیس جمهوری تخصصی است
نماینده مردم شهرستان های بم، نرماشیر، فهرج و ریگان در مجلس درباره 
کابینه رئیس جمهوری نیز گفت: کابینه ایشان تخصصی است و امیدواریم با 
تلاش ها، پیگیری ها و هماهنگی هایی که بین کابینه و مجلس وجود دارد 
بتوانیم شــاهد خدمات خوبی در دولت سیزدهم باشیم و دغدغه های مردم 

در زمینه اشتغال و تورم برطرف شود.

نرخ خرما خوب است
وی درباره نرخ خرما و مشــکلات نخلداران نیز گفت: نرخ خرما در فصل 

برداشــت تقریباً خوب اســت و کیلویی ۲۸ تا ۳۰ هزار تومان به فروش می 
رسد که امیدواریم این نرخ بالاتر هم برود.

غضنفرآبادی درباره آفت زنجره خرما نیز بیان کرد: هشــت سال قبل که 
نماینده مردم در مجلس بودم ۴ میلیارد اعتبار برای مبارزه با این آفت گرفته 
شد اما متاسفانه این آفت مجدد طغیان کرده است؛ همچنین در وزارت جهاد 
کشــاورزی دولت قبل درخواست تشکیل کمیته برای حل این مشکل داده 
شــد تا بتوانیم یک مبارزه غیرسمّی با این آفت داشته باشیم که امیدواریم 

در دولت جدید این امر تسریع یابد.
وی اظهارداشت: آفت زنجره خرما و خشکیدگی خوشه خرما از مهمترین 

آفت هایی هستند که به نخلداران خسارت های زیادی وارد می کنند.

اقدامات خوبی در مبارزه با ریزگردها انجام شده است
غضنفرآبادی درباره وجود ریزگردها در شرق استان کرمان گفت: اقدامات 
زیادی در این زمینه صورت گرفته اســت از جمله بحث بادشــکن ها، مالچ 
باشــی، بیابان زدایــی یا جنگل زایی که در تمام این مــوارد کارهای خوبی 

انجام شده است .
به گفته وی درخت کاری بعد از خواجه عسکر تا ابارق و برج اکرم، مالچ 
پاشی در فهرج و ریگان و اجرای ۴ کیلومتر بادشکن در دارستان در کاهش 
این ریزگردها موثر بوده اما باید بدانیم منطقه ما توفانی است و خشکسالی 

های اخیر از مهمترین دلایل این ریزگردها است .

سهمیه بومی دانشگاه فرهنگیان برداشته شده است
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: سهمیه بومی دانشگاه 
فرهنگیان در سراسر کشور توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی برداشته شده 

و این مشکل تنها مخصوص شرق استان کرمان نبوده است.
غضنفرآبادی تاکیدکرد: مجوز تاسیس دانشگاه فرهنگیان به شهرستان ها 
داده نمی شــود اما پیگیر یک نمایندگی در بم هســتیم که تاکنون موفق 

نشده ایم.

۱۳۵جوازتاسیسصنعتیدربوشهرصادرشد

انتقالآبسدنسادربممعطل۵کیلومترلولهگذاریاست

 ۴6۵میلیــارد تومــان بــرای طــرح هــای گلخانــه ای دراســتان 
ــد ــهر هزینه ش بوش

 اســتاندار بوشــهرگفت: بــا ســرمایه گــذاری ۴۶۵میلیــارد تومــان در بخــش 
توســعه طرح هــای گلخانــه ای، ایــن اســتان امــروز در ردیــف ۱۰ اســتان برتــر 

کشــور در ایــن بخــش قــرار گرفتــه اســت.
 عبدالکریــم گراونــد روز چهارشــنبه در نشســت بــا مدیــران اســتان بوشــهر 
افــزود: ظرفیــت گلخانــه ای ایــن اســتان تــا ســال ۹۲ تنهــا ۸۷ هکتــار بــود کــه 
ایــن رقــم در ســال ۹۵ بــه ۱۲۴ هکتــار و در ســال ۹۹ بــه ۴۳۰ هکتــار افزایــش 

. فت یا
وی بیــان کــرد: بــا راه انــدازی ایــن گلخانه هــا در اســتان بوشــهر ســالانه ۹۳ 
هــزار تــن انــواع محصــولات کشــاورزی تولیــد مــی شــود و شــمار شــاغلان در 
ــه بیــش از چهــار هــزار و ۲۸۰ نفــر افزایــش  ایــن واحدهــا نیــز از ۸۷۰ نفــر ب

یافتــه اســت.
گراونــد ادامــه داد:  تولیــد محصــول خــارج از فصــل، کاهــش هزینــه تولیــد 
ــاورزی  ــای کش ــه از نهاده ه ــتفاده بهین ــاز، اس ــه کشــت در فضــای ب نســبت ب
ــای  ــا، آلودگی ه ــا، آفت ه ــرل بیماری ه ــود، ســموم، کنت ــذر، ک همچــون آب، ب
ــا  ــاز در آنه ــت ب ــه کش ــی ک ــتفاده از زمین های ــتغال زایی و اس ــی، اش احتمال
امــکان پذیــر نیســت از جملــه مزایــای کشــت گلخانــه ای بــه شــمار مــی رود.

اســتاندار بوشــهر در خصــوص اجــرای طرح هــای آبیــاری نویــن کشــاورزی 
گفــت: تــا ســال ۹۲، ۲۲هــزار و ۸۴۸ هکتــار از مــزارع و باغ هــای ایــن اســتان 
بــه سیســتم نویــن آبیــاری تحــت فشــار مجهــز بــود کــه باتوجــه بــه ســرمایه 
ــش  ــار افزای ــزار و ۳۹۱ هکت ــه ۳۸ ه ــار ب ــن آم ــروز ای ــذاری انجــام شــده ام گ
ــاورزی از ۲  ــن کش ــاری نوی ــای آبی ــار طرح ه ــه داد: اعتب ــت.وی ادام ــه اس یافت
میلیــارد تومــان در ســال ۹۲ بــه ۲۴ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون تومــان در ســال 
گذشــته افزایــش یافتــه اســت.گراوند یــادآور شــد: بــا افزایــش اعتبــار و تعریــف 
ــن  ــر پوشــش ای ــای زی ــن، زمین ه ــاری نوی ــف در بخــش آبی ــای مختل طرح ه
طرح هــا از یکهــزار و ۵۳۴ هکتــار در ســال بــه ســه هــزار و ۵۰۰ هکتــار افزایــش 
یافت.اســتاندار بوشــهر اضافــه کــرد: بــه تازگــی نیــز ۲۸ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون 
تومــان اعتبــار بــرای اجــرای شــبکه های آبیــاری ســعدآباد و آبپخــش اختصــاص 
یافتــه اســت.وی اظهارداشــت: بــا اجــرای طــرح نویــن آبیــاری نخیــلات عــلاوه 
بــر افزایــش فیزیکــی بهــره وری تولیــد از ۳۴۵ گــرم محصــول خرمــا بــه یــک 
ــزار  ــم از ۲۳ ه ــرف آب ه ــزان مص ــد و می ــش می یاب ــرم افزای ــو و ۳۳۰ گ کیل
بــه ۱۲ هــزار متــر معکــب در هکتــار کاهــش مــی یابد.اســتاندار بوشــهرگفت: 
همچنیــن ظرفیــت ســردخانه های خــاص محصــول خرمــا از ۱۵هــزار تــن تــا 
ــن  ــت و همچنی ــش یاف ــن در ســال ۹۹ افزای ــزار و ۵۰۰ ت ــه ۶۵ه ســال ۹۲، ب
ظرفیــت فــرآوری و بســته بنــدی محصــول خرمــا نیــز از ۴۵ هــزار تــن در ســال 

۹۲ بــه ۹۰ هــزار تــن در ســال ۹۹ افزایــش یافــت. 

ــاب  ــازی انق ــای بازس ــی از راهه ــای مدیریت ــایی ضعفه  شناس
اســت

 مســوول بســیج دانشــجویی دانشــگاه فردوســی مشــهد بــا اشــاره بــه بیانــات 
ــت گفت:بازســازی انقــلاب  ــر رهبــر معظــم انقــلاب درجمــع اعضــای دول اخی
ــتلزم  ــت مس ــان اس ــد ایش ــورد تاکی ــه م ــی ک ــای مدیریت ــه عرصه ه درهم
شناســایی نقــاط قــوت و ضعــف مدیریتــی و داشــتن راهبــرد مشــخص بــرای 
حــل آنهاســت کــه بایــد مــورد توجــه اعضــای دولــت ســیزدهم قــرار گیــرد.

مهــدی طالبــی روز افــزود: عــلاوه  بــر شناســایی نقــاط قــوت و ضعــف، بایــد 
رویــه صحیحــی بــرای هــر عرصــه ایجــاد کــرد تــا آن عرصــه ناشــی و متاثــر از 
بــودن یــا نبــودن افــراد، دچــار ضعــف و قــدرت نشــود و اگــر یــک ســازوکار و 
یــک رویــه صحیحــی در حــوزه هــای سیاســت گذاری، اجــرا و عملیــات ایجــاد 

شــود مــا شــاهد پیشــرفت مــداوم و مســتمر کشــور خواهیــم بــود.
وی اضافــه کــرد: بــرای بازســازی انقــلاب بــر طبــق فرمایــش  مقــام معظــم 
ــا به حــال ضعیــف عمــل شــده  اســت  رهبــری بایســتی در عرصه هایــی کــه ت
راهبــرد مشــخص داشــت تــا در آن عرصــه  هــم ســرعت رشــد بــه انــدازه  بقیــه 
عرصه هــا شود.مســوول بســیج دانشــجویی دانشــگاه فردوســی مشــهد گفــت: 
ــه  ــی ب ــه گاه ــت ک ــده  اس ــث ش ــا، باع ــد در عرصه ه ــودن رش ــوری ب کاریکات
واســطه برخــی از افــراد توانمنــد یــا ضعیــف، مــا در یــک عرصــه قــوت یــا ضعف 

داشــته باشــیم و رشــد متــوازن صــورت نگیــرد.
طالبــی افــزود: واقعیــت ایــن اســت کــه در بعضــی از عرصه هــا، رشــد ســریع 
اتفــاق افتــاده و در برخــی از عرصه هــا بــه واســطه ضعــف مدیریتــی، رشــد قابــل 
ــور برخــی از مولفه هــای  ــه کــرد: در کاریکات ــداده اســت.وی اضاف انتظــار، رخ ن
یــک چهــره بیــش از حــد بــزرگ یــا بیــش  از حــد کوچــک ترســیم مــی  شــود 
و کاریکاتــوری شــدن یعنــی برخــی ابعــاد رشــد داشــته باشــند و برخــی کامــلا 

رشــد نکننــد و ایــن باعــث عــدم تــوازن در کشــور خواهــد شــد.

ــال در  ــزار نه ــون و 6۰۰ ه ــک میلی ــد ی ــذاری تولی  هدف گ
ــان  ــوب کرم جن

ــان از  ــوب کرم ــزداری جن ــی و آبخی ــع طبیع ــی اداره کل مناب ــاون فن  مع
هدف گــذاری تولیــد یــک میلیــون و ۶۰۰ هــزار اصلــه نهــال در نهالســتان های 

ــر داد. دولتــی و خصوصــی در منطقــه جنــوب کرمــان خب
ــا، هــدف  ــگار ایرن ــا خبرن ــو ب رضــا ســنجری روز چهارشــنبه در گفــت و گ
از  تولیــد نهــال را تحقــق اهــداف ســازمانی منابــع طبیعــی در راســتای توســعه 
ــان  ــوب کرم ــع طبیعــی جن ــزود: اداره کل مناب پوشــش گیاهــی برشــمرد و اف
۸۰۰ هــزار اصلــه نهــال قابــل توزیــع دارد.وی از آمادگــی اداره کل منابــع طبیعی 
ــه منظــور اجــرای طــرح هــای احیایــی  ــرای توزیــع نهــال ب جنــوب کرمــان ب
عرصــه هــای منابــع طبیعــی و مشــارکتی خبــر داد و اظهــار داشــت: ایــن اداره 
کل آمــاده توزیــع نهــال رایــگان در راســتای طــرح هــای هــای زراعــت چــوب و 
بادشــکن بیولوژیــک اطــراف مــزارع اســت.معاون اداره کل منابــع طبیعــی جنوب 
کرمــان بــر مشــارکت بیشــتر کشــاورزان در اجــرای طــرح هــای زراعــت چوب و 
بادشــکن اطــراف مــزارع تاکیــد و تصریــح کــرد: متقاضیــان بــا مراجعــه بــه اداره 
منابــع طبیعــی و آبخیــزداری محــل ســکونت خــود در اجــرای ایــن طــرح هــا 
ــرای دریافــت نهــال رایــگان در  مشــارکت کنند.ســنجری گفــت: روســتاییان ب
راســتای توســعه پوشــش گیاهــی و افزایــش ســرانه فضــای ســبز روســتاها بــه 

ادارات منابــع طبیعــی مراجعــه کننــد. 

 معارضان کمربندی مرگ
 در کهگیلویــه و بویراحمــد نمی تــوان قدمــی بــرای توســعه اســتان برداشــت 
بــه گونــه ای کــه همــه احســاس رضایــت کــرده و راه را بــرای توســعه بــاز کننــد 
و بدتــر آنکــه گاهــی معارضــان افــراد و یــا دســتگاه هایــی هســتند کــه خــود 

بایــد بــرای توســعه پیشــگام باشــند.
  هــر تصمیمــی کــه در کهگیلویــه و بویراحمــد بوی توســعه بدهــد معارضانی 

دارد کــه  یــا  دوســتداران محیــط زیســت و یــا مــردم و دولتــی ها هســتند.
ــب  ــت و جل ــن اس ــردم روش ــت و م ــط زیس ــتداران محی ــا دوس ــف ب تکلی
رضایــت آنهــا بــرای انجــام کار راحــت تــر اســت زیــرا اغلــب بخشــی از جوامــع 
محلــی هســتند کــه قــرار اســت مســیر توســعه از شــهر ، روســتا و املاکشــان 
بگذرد.معارضــان مردمــی گاهــی درخواســت خســارت و یــا غرامــت مــی کننــد 
ــه کمــک توســعه مــی آینــد و  و گاهــی هــم بــی هیــچ چشمداشــتی خــود ب
بــه نــدرت پیــش مــی آیــد کــه پــروژه ای را بــه صــورت ۱۰۰ در صــد متوقــف 

کننــد.
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محمــود رضایی  -   ایــده روز  |حمید 
ســجادی ۶ روز پیش با رای اعتماد مجلس، 
سکاندار ورزش ایران شد. او این روزها بی سرو 
صــدا کارش را انجام می دهد، هر چند باید با 

چالش های زیادی دست و پنجه نرم کند.
 حمید سجادی، ۱۰ سال بعداز اولین باری 
که اسمش در مجلس برای وزارت ورزش مطرح 
شد، به ساختمان سئول آمد. هر چند او قبل 
از این هم وقتی رای اعتماد نگرفت، به عنوان 
معاون وزیر ورزش شروع بکار کرد.  او اما حالا 
با اعتماد مجلــس یازدهم با ۱۶۵رای موافق، 
۱۰۸ رای مخالــف و ۱۳ رای ممتنع ، این بار 
روی صندلی وزارت ورزش نشست. سجادی با 
تجربه چند ساله دوره معاونت ورزش حرفه ای 
و قهرمانی، خوب از چالش هایی که چهارسال 
باید با آنها دســت و پنجه نرم کند خبر دارد. 
چالش هــای وزیر ورزش کــه تنها مختص 
خودش نبوده و نیست. بلکه از سال ۹۰ با رای 
اعتماد مجلس به محمد علی عباسی به عنوان 
وزیر ورزش، چالش ها هم نمایان تر شد. شاید 
هم بهتر باشد بگوییم، چالش ها، همان چالش 
های قدیمی اســت و تنها با تبدیل ســازمان 
تربیت بدنی به وزارت ورزش و جوانان،شکل 
و شمایل آنها در حد وزارتخانه درآمده و بس. 
چالش هایی از کشــمکش  با اهالی فوتبال و 
خصوصی سازی سرخابی ها گرفته تا بودجه، 
انتخــاب معاونت ورزش حرفه ای و قهرمانی، 
تکمیل زیر ساخت ها، تربیت مدیران ورزشی، 

حمایت از ورزشکاران برای افتخارآفرینی.

 انتخاب معاونت ورزشی
یکــی از چالش های بــزرگ وزیر ورزش، 
انتخاب معاونــت ورزش حرفه ای و قهرمانی 
اســت. چرا که این معاونت، بازوی قوی وزیر 
برای اداره ورزش کشــور محسوب می شود. 
اما معمولا دوره های قبل، سیاســیون به رغم 
نداشتن سررشــته از ورزش، ســکاندار این 
وزارتخانه می شدند، بنابراین کمتر پیش می 
آمد ورزشی ها را انتخاب کنند. آن هم کسی 
که خودش قبلا ورزشکار بوده باشد. شاید در 
۴۰ ســال قبل و البته بعداز تبدیل ســازمان 
تربیــت بدنی بــه وزارت ورزش، تنها حمید 
سجادی ورزشی ترین معاون وزیر بوده است. 

حالا او برای انتخاب همکارش با چالش بزرگی 
رو به رو است. هر چند این روزها همه منتظر 
هستند تا وزیر ورزش معاونت ورزش قهرمانی 
و حرفه ای اش را انتخاب کند، اما فعلا خبری 
نیســت. همه جا سکوت است و حتی دریغ از 
یک گمانه زنی. با این حال ورزشــی ها توقع 
دارند، معاونت هم کاملا ورزشــی باشد. افشار 
دوســت می گوید:» قبلا شاید تعداد کمتری 
از ورزشــکاران و قهرمانان با تحصیلات عالیه 
وجود داشتند، اما حالا ورزشکارانی داریم که 
تحصیلات عالیه دارند و به طور حتم با تجربه 
ای کــه دارند، می توانند  در مدیریت ورزش 
هم کمک حال باشند و این اتفاق نقطه عطفی 
در ورزش محسوب می شود. به هر حال همه 
خوشــحال هستند که قهرمان دیروز ،شخص 
اول  ورزش کشور شده و از قهرمانان با تجربه 

استفاده کند.«

 بودجه
بودجه ، مهمترین بــرای وزارت ورزش و 
جوانان است. آن هم حالا که ورزش حرفه ای 
برای پیشرفت شکل و شمایل دیگری پیدا کرده 
و بــرای جا نماندن از کورس و تامین امکانات 

هزینه زیادی می خواهــد. اما به دلیل اینکه 
در ردیف آخر وزارتخانه های دولت قرار دارد، 
به رغم همه مانورهای تبلیغاتی، اما همیشــه 
کمترین بودجه برایش نوشــته می شود. به 
همین دلیل معمولا ورزش با مشکلاتش دست 
به گریبا است.  با اینکه ۱۴۵۱ میلیارد تومان 
بودجه  وزارت ورزش در سال۹۹ تعیین شده، 
اما باز هم جوابگو نبود. ورزشی که قرار است در 
شرایط سخت این روزها ، جور دلخوشی مردم 
را بکشد. آن هم با مدالهایی که ورزشکارانش 
می گیرند. اما مــدال اوری به همین راحتی 
نیســت. مدال آوری هزینه بر است و امکانات 
می خواهد. محمود افشار دوست پیشکسوت 
والیبــال در این باره می گوید:»معمولا دولت 
چونــه بودجه ورزش را از اول کم گرفتند. هر 
چند تلاش زیــادی برای بالا بردن میزان آن 
شــد اما باز هم کم است. به نظرم وزیر ورزش 
باید برای افزایش آن راه هایی را پیدا کند. او 
می تواند با رایزنی با وزارت اقتصاد ، ارتباطات 

و شهرداری ها، بودجه ورزش را ارتقا دهد.

 تربیت نیروی انسانی
با اینکه وزارت ورزش یا ســازمان تربیت 

بدنی ســابق قهرمانان زیادی را معرفی کرده، 
اما شاید حالا مهمترین خلاء در ورزش مدیران 
کارآمد است. حلقه مفقوده ای که خیلی وقتها 
ورزش را به دردسر می اندازد. شاید با حضور 
سید حمید سجادی خیلی ها توقع دارند او با 
بکار گیری قهرمانان تحصیلکرده ،آنها را برای 
مدیریت آینده ورزش تربیت کند. دبیر سابق 
فدراسیون والیبال هم با تاکید روی این مساله 
می گوید:» تربیت نیروی انسانی یا مدیر یکی 
از چالش های خیلــی مهم وزیر ورزش دارد.  
اینکه در ۴۰ ســال قبل ببینیــم چه تعداد 
نیروی انسانی برای رده های مدیریتی تربیت 
شده است. نیروی انسانی که هم در رده های 
مدیریتی وزارت بکار می آیند و هم فدراسیونها. 
افرادی که می توانند در آینده به پیشــرفت 

ورزش کمک کنند.«

 خصوصی سازی
خصوصی ســازی دو باشگاه پرسپولیس و 
اســتقلال یکی از مهم ترین اتفاقاتی است که 
استارتش از ســال ۹۳ کیلد خورده اما بعداز 
۷ ســال هنوز در اندر خــم یک کوچه مانده 
است. وزارت ورزش همان سال برای پیشبرد 

کار، آن را به  امیر رضا خادم سپرد، کاری که 
همان اول هم موافقان و مخالفان زیادی داشت، 
بحث روی نوع برگزاری مزایده و قیمت گذاری، 
دو پارامتری بود که در صحبت های مخالفان 
بیان می شد. حتی کار به مزایده هم رسید، اما 
مزایده ای که هیچ خریداری نداشت. کارشناس 
مدیریت ورزش معتقد است :» خصوصی سازی 
دو باشــگاه بزرگ نیاز به بررســی و تجریه و 
تحلیل جدی و دوباره دارد. اصلا شاید یکسری 
مسائل برای خصوصی سازی آنها به اصلاح نیاز 

داشته باشد.«

 پروژه های نیمه تمام
پروژه های ناتمام در عرصه های مختلف یکی 
از مهم ترین مشکلات وزارت ورزش است.  با 
اینکه  ســال های اخیر بر تعــداد پروژه های 
ورزشــی در حال ســاخت اضافه شــده ، اما 
کمبود اعتبارات و مشــکلات اقتصادی، اجازه 
نداده  پروژه های ورزشی تکمیل شود تا جایی 
که به گواه آمار رسمی بیش از ۱۷ هزار پروژه 
ورزشــی در سراسر کشور وجود دارد که باید 
تکمیل شــود. افشار دوســت در این باره می 
گوید:» باید با یک بررسی دید پروژه ها چند 
درصد پیشرفت کرده اند و از طرفی پروژه ها  
را اولویت بندی کرد تا در هر شــهر و استان، 
طبق امکانات و استعداد رشته آن استان ، پروژه 

ها به سرانجام برسد.«

 فدراسیون های ورزشی
فدراسیونهای ورزشــی و دغدغه هایشان 
هم از چالش ها ســجادی محسوب می شود. 
پیشکسوت والیبال معتقد است  وزیر ورزش 
باید حواســش به فدراسیونها هم باشد. او می 
گوید:» طبیعی است که فدراسیونها، از سید 
حمید ســجادی توقع حل مشــکلات آنها را 
دارند. حالا فرقی فدراسیون المپیکی باشد یا 
غیر المپیکی. چه دغدغه ها نرم افزاری باشد و 
چه سخت افزاری. وزیر باید با شنیدن  حرفها و 
درد دل های آنها، برای حل مشکلات و تامین 
نیازهایشان تلاش کند. البته نه تنها فدراسیونها 
که حتی ادارات کل هم نیاز به توجه بیشتری 
دارند. اداراتی که هرکدام در استانهایشان حدود 

۵۰ و خرده ای هیات را زیر نظر دارند.«

چالش های بزرگ پیش پای وزیر جدید ورزش

عرفان حاج بابایی

حالا وقت تغییر این قانون 
بد است

باشگاه های ایرانی باید بتوانند برای تقویت خود از نیروهای خارجی باکیفیت 
چه به عنوان مربی و چه به عنوان بازیکن بهره ببرند.

در ابتــدای ایــن فصل از رقابــت های لیگ برتــر بود که ســازمان لیگ 
اعــلام کرد باشــگاه ها حق جذب بازیکن یا مربی خارجــی ندارند و صرفا می 
تواننــد موجــودی های فعلی خود را در تیم هایشــان نگه دارنــد. این قانون 
 برای این وضع شــد تا باشــگاه ها اســیر پرونده های جدیدی در دادگاه های

 بین المللی نشــوند و هزینه های مادی و معنوی ســنگین تازه ای را به بدنه 
فوتبال ایران تزریق نکنند.

ایــن تصمیم در کوتاه مدت توانســت مانع از ایجاد پرونده های جدید علیه 
فوتبال ایران در محاکم خارجی گردد اما اگر قرار باشد که ضعف های مدیریتی 
و حقوقی و مالی فوتبال ایران تا ابد پشت این قانون موقتی پنهان بماند، فوتبال 
ایران روز به روز از فضای جهانی فوتبال دور خواهد شد و ممکن است به جزیره 

ای تک افتاده تبدیل بشود.
طبعا هیچکس مدافع حضور مربیان و بازیکنان بی کیفیت خارجی نیســت 
اما در حال حاضر بهتر است که فدراسیون فوتبال باشگاه ها را ملزم به تقویت 
تیــم حقوقی و مدیریتی خود کند تا هر قراردادی را با بازیکنان یا مربیان امضا 
نکنند و در ضمن در صورت انعقاد قرارداد، به موقع به تعهدات مالی خود عمل 
کنند تا جلوی شــکایت خارجی ها گرفته بشــود. با این کار، امکان ورود چهره 
های خارجی دوباره امکان پذیر می شــود و قطعا باشــگاه ها از این اتفاق سود 
خواهند کرد. ممنوع بودن حضور خارجی ها به معنای پاک کردن صورت مسئله 

است، نه رفع مشکل قراردادها و مطالبات آن ها.
در حال حاضر ایران ۳ نماینده در مرحله یک هشــتم نهایی لیگ قهرمانان 

آسیا خواهد داشت. 
نمایندگانــی که باید مقابــل رقبای تا دندان مســلح و قدرتمند به میدان 
بروند و اگر این قانون برداشــته نشــود تا ایرانی ها خود را تقویت کنند، عملا 
یعنی ســه باشگاه استقلال، پرســپولیس و تراکتور با دست خالی پا به میدان 
جنگ خواهند گذاشــت. هر سه باشــگاه در پســت های مختلفی احتیاج به 
 جــذب بازیکنان جدید دارند و طبعا اگــر کمبودهای خود را با بازیکنان خوب

 خارجی پر کنند، می توانند با قدرت بیشتری در مرحله بعدی لیگ قهرمانان 
آسیا حاضر بشوند.

البته لغو این قانون فقط به نمایندگان آسیایی سود نخواهد رساند بلکه سایر 
باشگاه های داخلی هم می توانند با جذب مهره های خارجی، به افزایش کیفیت 
تیم خود کمک کنند. با بازگشــت دوباره بازیکنان و مربیان خارجی به چرخه 
لیگ برتر، قیمت های کاذب هم خواهد شکســت و دیگر خبری از انحصار در 
جذب بازیکن و مربی نخواهد بود و از دل ایجاد چنین رقابت و قدرت انتخابی 

برای باشگاه ها، قطعا فوتبالی با کیفیت هم زاده خواهد شد.
فوتبال پدیده ای جهانی و به روز است و نمی توان آن را جزیره ای یا محلی 

اداره کرد. کاش این قانون بد هرچه زودتر لغو بشود.

  خبرخبر

 ســرمربی جدید تیم ملی بســکتبال ایران گفت: 
بازیکنان بســیار خوبی داریم اما این تیم پیر شــده و 
نیاز به بازیکنان جوان و مستعد دارد تا آرام آرام شاهد 

تغییر نسل باشیم.
»مصطفی هاشمی« امروز )چهارشنبه( در نخستین 
نشســت خبری خود پس از انتخاب به عنوان سرمربی 
تیم ملی بسکتبال افزود: در انتخاب نفرات و همکارانم 
دستم باز است و به گونه ای کار خواهیم کرد که اعتبار 

و آبروی ورزش ایران و بسکتبال حفظ شود.
وی ادامه داد: اول باید از حســن اعتماد فدراسیون 
بسکتبال بابت ســپردن این مسئولیت تشکر کنم؛ اما 
ما معمولا خوش استقبال و بد بدرقه هستیم. امیدوارم 
مســئولیتم را خــوب انجام دهم تا شــرمنده مردم و 

علاقه مندان نشوم.
سرمربی تیم ملی بسکتبال خاطر نشان کرد: از کادر 
فنی قبلی بابت زحماتی که کشــیدند، تشکر می کنم، 
مــا بر نقاط قوت تاکید داریــم و نقاط ضعف را از بین 
می بریم، رسانه ها نیز در کنار ما خواهند بود و موفقیت 

تیم ملی نیازمند حمایت و پشتیبانی است.
هاشــمی گفت: ســرمربی تیم ملی باید ۳ فاکتور 
اساسی داشته باشد، نتیجه گرا باشد، تعامل با بازیکنان 
را بلد باشد و بتواند بازیکنان بالای ۱۸ سال مستعد را 

به تیم ملی اضافه کند.

ســرمربی تیم ملی بســکتبال ایران در  مورد نحوه 
قرارداد و حضورش در تیم ملی بسکتبال افزود: واقعیت 
این اســت که آمده ام تا کمــک کنم، من تا زمانی در 
تیم ملی بســکتبال هستم که بتوانم مثمر ثمر باشم و 
اگر روزی به این نتیجه برســم که نبودنم بهتر اســت 
برای آبروی ورزش بســکتبال و خودم کنار می روم. از 

سویی دیگر قطعا این حق را به فدراسیون می دهم که 
هرکجا احســاس کرد نمی توانم مثمر ثمر باشم من را 
کنــار بگذارد و همین جا اعلام می کنم این حق را به 

فدراسیون می دهم. 
وی در مورد بحث مالی با فدراسیون هم گفت: بحث 
قرارداد در دنیا یک بخشــش معطوف به مسایل مالی 

اســت اما در ایران همه دنبال چشم آبی ها هستند و 
همه چیز برای آنها مهیا است اما در حال حاضر بحث 
مالی نداریم. من آرزویم حضور در تیم ملی بوده است. 
چه زمانی که بازیکن بودم چه الان که مربی هســتم و 

آمده ام تا موثر باشم.
هاشــمی در مورد بازیکنان دو رگــه  و حضور آنها 
در تیم ملی بســکتبال: هرکســی که پاسپورت ایرانی 
داشته باشــد و با قوانین ما کنار بیاید، می تواند بازی 
کند، اما شایســته سالاری مهمترین اصل برای دعوت 
از بازیکنان اســت و اگر کسی از بازیکنان داخلی بالاتر 
باشد اســتفاده می کنیم و اگر یکسان باشند این حق 

بازیکن داخلی خواهد بود.
هاشمی در مورد حضور همزمان در تیم باشگاهی و 
تیم  ملی بسکتبال گفت: به آنچه در گذشته گفتم اعتقاد 
دارم و اجازه نخواهم داد منافع تیم ملی به خطر بیافتد. 
اما یک نکته مهم این است که من قطعا سال آینده در 
هیچ باشگاهی نخواهم بود و فقط به تیم ملی می پردازم.

وی تاکید کرد: ما در کشوری زندگی می کنیم که 
احساســات و عواطف در آن تاثیرگذار بوده و اتفاقاتی 
در گذشته رخ داده که از این مسأله نشات گرفته است. 
مربی تیم ملی باید بازیکنان را درک کند و این مسأله 
نیازمند درایت و نظم است اما اگر بازیکنی به تیم ملی 

آسیب بزند قطعا او را کنار خواهم گذاشت.

 رییس فدراسیون ورزش نابینایان و کم بینایان کسب چهارمین مدال طلا 
توسط ورزشکاران زیر مجموعه فدراسیون خود گفت: ورزشکاران نابینا در چند 

روز گذشته اقتدار ورزش ایران را به رخ جهانیان کشیدند.
»محمدرضا مظلومی« ا با اشــاره به کسب ۴ مدال طلا از سوی ورزشکاران 
نابینای و کم بینای ایران در پارالمپیک توکیو ، اظهار داشت: آنچه امروز در توکیو 
شــاهد آن هســتیم ثمره یک برنامه ریزی بلندمدت و توجه به ظرفیت بخش 
نابینایان و کم بینایان اســت. ما توانایی زیــادی در این بخش داریم و طلاهای 

متوالی پارالمپیک نیز گواه این مهم است.
وی افزود: البته اگر آمار بازی های پاراآسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا هم موردبررسی 
قرار گیرد مشــخص خواهد شــد که ورزشکاران رشــته های جودو، شطرنج، 

دوومیدانی، گلبال و ... چه تاریخ سازی انجام دادند.
فدراسیون کم بینایان و نابینایان این را هم گفت:  در سالن جودو مسابقات 
پارالمپیک توکیو آنچه رخ داد اقتدار ایرانی بود. ۲ ورزشکار ما توانستند در فاصله 

کمتر از ۲ ساعت مدال طلا را ضرب کنند و این یک افتخار بی نظیر است.
وی افزود: ما برای این ورزشــکاران برنامه ریزی زیادی داشتیم و امروز ثمره 

این برنامه و تلاش های آقای محمدرضا حاج یوسف زاده در بزرگ ترین جشنواره 
ورزشی دنیا دیده شد. همچنین در دوومیدانی نیز »امیر خسروانی« و »مهدی 
اولاد« طلا ضرب کردند تا نقش مهمی در جایگاه کاروان ایران در جدول رده بندی 
مدال ها داشته باشند. البته این پایان افتخارآفرینی نیست بلکه ما در چند روز 

آینده هم شاهد مدال آوری خواهیم بود.
مظلومی با اشــاره به مشکلات فدراسیون نابینایان و کم بینایان افزود: همه 
می دانند ما چه مشکلاتی داریم و چه مدال هایی را کسب کردیم امیدوارم این مدال 
موجب توجه بیشتر به ورزشکاران نابینا شود. اگر در بعد سخت افزاری و نرم افزاری 
توسعه ورزشی نابینایان در دستور کار قرار گیرد بی تردید این افتخارآفرینی ها 
چند برابر خواهد شــد.علی پیروج )پرتاب نیزه(، سامان پاکباز )پرتاب دیسک(، 
مهــدی اولاد و نورمحمد آروخی )پرتــاب وزنه(، وحید علی نجیمی )دونده( و 
امیر خسروانی )پرش طول( و وحید نوری و محمدرضا خیرالله زاده )جودوکار( 

ورزشکاران اعزامی به توکیو هستند.

تیم ملی بسکتبال پیر شده و نیازمند بازیکنان جوان است

ورزشکاران نابینا اقتدار ورزش ایران را به نمایش گذاشتند

  اقدام معنوی پرتابگر طلایی ایران در پارالمپیک توکیو
پرتابگــر طلایــی ایــران در پارالمپیــک توکیــو در اقدامــی معنوی مــدال زرین 
خــود را بــه مقــام معظــم رهبــری، مــردم ایــران و خانــواده  خــود تقدیــم کــرد و 

گفــت: رکــورد پارالمپیــک را دوبــاره می شــکنم.
ــک  ــای پارالمپی ــن روز بازی ه ــنبه( در نهمی ــروز )چهارش ــروز ام ــعید اف  س
  F۳۴ توکیــو بعــد از دســتیابی بــه مــدال طــلای مســابقات پرتــاب نیــزه کلاس
اظهــار داشــت: ایــن مــدال بــرای مــن خیلــی مهــم اســت، چــون بــرای رســیدن 
ــن  ــرای م ــدت ب ــن م ــردم در ای ــواده ام و م ــردم. اعضــای خان ــلاش ک ــه آن ت ب
انــرژی مثبــت فرســتادند و خوشــحالم بــا شکســتن رکــورد جهــان و پارالمپیک 

بــه مــدال طــلا رســیدم.
ــور  ــه در آن حض ــدادی ک ــن روی ــه در مهمتری ــه اینک ــش ب ــروز در واکن اف
یافــت، صاحــب طــلای پارالمپیــک شــد، افــزود: پارالمپیــک بالاتریــن رویــداد 
ــد. در  ــرکت می کنن ــا در آن ش ــای دنی ــت و بهترین ه ــولان اس ــی معل ورزش
گــروه و کلاس مــا هــم امــروز رکــوردار جهــان و رکــوردار پارالمپیــک حضــور 
داشــتند و کارم خیلــی ســخت بــود. بــرای رســیدن بــه ایــن آمادگــی و رکــورد 

ــه هدفــم رســیدم. خیلــی ســخت کار و تــلاش کــردم و خوشــبختانه ب
وی یــادآور شــد: قبــل از اینکــه بــه توکیــو بیایــم و مدال بگیــرم، مــردم برای 
ــا  ــرژی مثبــت می فرســتادند و می گفتنــد حتــی اگــر مــدال نگیــری ب مــن ان
حضــور در پارالمپیــک کار بزرگــی کردیــد. بــا ایــن اوصــاف اطمینــان دارم امروز 
بــا موفقیــت مــن مــردم خیلــی خوشــحال بــوده و از عملکــردم راضــی هســتند. 
ایــن پرتابگــر نیــزه ایــران همچنیــن خاطــر نشــان کــرد: بعــد از موفقیــت در 
توکیــو خــودم را بــرای درخشــش در مســابقات جهانــی، بازی هــای پاراآســیایی 
و بعــد از همــه اینهــا پارالمپیــک پاریــس آمــاده می کنــم. در پارالمپیــک ۲۰۲۴ 
ــاره  ــک را دوب ــورد پارالمپی ــد و رک ــم ش ــر خواه ــروز ظاه ــر از ام ــس بهت پاری
ــون  ــم، چ ــن می کن ــخت تمری ــاره س ــردم دوب ــه برگ ــو ک ــکنم. از توکی می ش
ــادآور شــد:  ایــن مــدال  ــرای نتیجــه بهتــر بایــد بیشــتر تمریــن کنــم.وی ی ب
ــدد  ــتم و از او م ــک می خواس ــدا کم ــط از خ ــت. فق ــی اس ــل کار جمع حاص
می گرفتــم و اطمینــان داشــتم او بهترین هــا را برایــم می خواهــد.کاروان ایــران 
در ایــن دوره از بــازی هــا تاکنــون ۱۵مــدال )هشــت طــلا، ۶ نقــره، یــک برنــز( 
در وزنــه برداری،دوومیدانــی، تیرانــدازی و جــودو کســب کــرد.کاروان پارالمپیک 
ــلا، ۹  ــت ط ــان )هش ــب ۲۴ نش ــا کس ــا ب ــن دوره بازی ه ــران در پانزدهمی ای
ــگاه پانزدهــم ایستاد.شــانزدهمین دوره بازی هــای  ــز( در جای نقــره و هفــت برن
پارالمپیــک ۲۰۲۰ توکیــو از دوم شــهریور مــاه آغــاز شــد و کاروان ایــران از بیــن 
یکصــد ســهمیه کســب شــده بــا ۶۲ ورزشــکار )۹ زن و ۵۳ مــرد( در ۱۰ رشــته 
ــال  ــواری، والیب ــر، دوچرخه س ــا ویلچ ــکتبال ب ــدو، بس ــی، تکوان ــودو، قایقران ج
ــداد  ــن روی ــرداری در ای ــان و وزنه ب ــدازی، تیروکم ــی، تیران ــته، دوومیدان نشس
حضــور دارد.ایــن رویــداد چهاردهــم شــهریور بــه کار خــود پایــان مــی دهــد.

  دومین پیروزی تیم ملی فوتسال برابر بلاروس
 تیــم ملــی فوتســال ایــران توانســت دومیــن دیــدار تدارکاتــی خــود برابــر 

بــلاروس نیــز بــا پیــروزی پشــت ســر بگــذارد.
تیــم ملــی فوتســال کشــورمان امــروز )ســه شــنبه( در چارچــوب دومیــن 
دیــدار تدارکاتــی خــود در کشــور بــلاروس بــه مصــاف تیــم ملــی ایــن کشــور 

رفــت و توانســت بــا نتیجــه پنــج بــر یــک حریــف خــود را شکســت دهــد. 
گل هــای ایــران: فرهــاد توکلــی، ســعید عباســی)۲ گل( و مســلم اولادقباد)۲ 
ــدار  ــن دی ــته در اولی ــریعه روز گذش ــم الش ــد ناظ ــید محم ــاگردان س گل(ش
دوســتانه خــود برابــر بــلاروس نیــز توانســته بودنــد بــا نتیجــه ۸ بــر ۲ پیــروز 
ــرای حضــور قدرتمنــد در جــام  ــران در ایــن روز هــا خــود را ب شــوند. تیــم ای
جهانــی لیتوانــی کــه از ۲۱ شــهریورماه شــروع خواهــد شــد، آمــاده مــی کننــد. 
تیــم فوتســال کشــورمان در جــام جهانــی بــا تیــم هــای صربســتان، آرژانتین 
و آمریــکا همگــروه هســتند. ایــران در جــام جهانــی قبلــی مقام ســوم را بدســت 

بود. آورده 

 
 

 ملی پوش تیراندازی ایران پس از حذف از مسابقات این رشته در بازی های 
پارالمپیک گفت: این رشــته تخصصی من نبود و تنها چند جلســه برای آن 

تمرین کرده بودم.
مرحله مقدماتی مســابقات تفنگ ۱۰ درازکش مختلط در سالن آساکا با 
۴۷ ورزشــکار از کشــورهای مختلف برگزار و رقیه شجاعی نماینده ایران در 

این رشته با کسب ۶۲۶.۲ امتیاز با قرار گرفتن در جایگاه ۳۸  حذف شد.
رقیه شــجاعی پس از این مســابقه با اشاره به جایگاه خود در بین ۴۷ نفر 
اظهار داشــت: انتظار صعود به فینال این رقابت ها را نداشتم چون این رشته 

تخصصی من نیست. تنها چند جلسه در این رشته تمرین کرده بودم.

وی ادامه داد: رشته اصلی من تفنگ ایستاده است که چند روز پیش رقابت 
آن به پایان رسید و من در مرحله مقدماتی به عنوان چهارم و در فینال به عنوان 
ششم دست یافتم . تمام تلاشم برای کسب بهترین عنوان در پارالمپیک  بود 
اما نشد. برای نخستین تجربه این بازی ها به نظرم نتیجه خوبی کسب کردم.

ملی پوش پاراتیراندازی زنان ایران با اشاره به برنامه خود برای ادامه زندگی 
قهرمانی عنوان کرد: من در رشته تیراندازی فعالیت دارم و هدفم کسب عنوان 
در تورنمنت های بزرگ اســت برای این کار نیاز به تمرکز بیشتر دارم. البته 
پس از پایان پارالمپیک باید یک دوره اســتراحت داشته باشم تا تمرینات را 

برای بازی های پاراآسیایی گوانژو  شروع کنم.

با چند جلسه تمرین به این مسابقه آمدم

  حضور ۸ نماینده ایران در شطرنج دانشجویان آسیا
دومیــن دوره مســابقات شــطرنج آنلایــن دانشــجویان آســیا از فــردا )پنجشــنبه( بــه میزبانــی اندونــزی آغــاز خواهــد شــد و ۸ نماینــده کشــورمان بــه مصــاف رقبــا خواهنــد رفــت. در ایــن مســابقات تیم هــای برتــر قــاره کهــن بــا هــم 
بــه رقابــت خواهنــد پرداخــت و تیــم ملــی ایــران نیــز بــا ترکیــب کامــل در هــر ۲ بخــش دختــران و پســران بــه مصــاف حریفــان خواهــد رفــت. ایــن تیــم بــرای کســب آمادگــی بیشــتر هــم اکنــون در اردوی آماده ســازی بــه ســر می بــرد. 
در تیــم دختــران، اســتاد بین المللــی وصــال حامدی نیــا، اســتاد بین المللــی آناهیتــا غلامــی اوریمــی، صفــورا قانــع و طنــاز ازلــی و در تیــم پســران، اســتاد بین المللــی مرصــاد خداشــناس، خلیــل موســوی، مهــدی غلامــی و امیرحســین 
کاشــفی حضــور دارنــد. در تمریــن روز گذشــته ملی پوشــان کــه بــا اجــرای مربــی ارشــد فیــده امیررضــا پوررمضانعلــی برگــزار شــد قواعــد و تجــارب مســابقات آنلایــن بررســی شــد و در ادامــه، برخــی طرح هــا و مباحــث اســتراژیکی مــورد 

بحــث و تبــادل نظــر قــرار گرفــت. 
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إنّ الّل عز و جل خَلَقَ شَهرَ رَمَضانَ 
لخَِلقِهِ یسَتَبِقونَ فیهِ بطِاعَتِهِ  مِضماراً 

إلی رِضوانهِِ، فَسَبَقَ فیهِ قَومٌ فَفازُوا 
وتخََلّفَ آخَرونَ فَخابوُا

خدای متعال، ماه رمضان را به 
عنوان میدانی برای مسابقه 

آفریدگانش آفرید تا به وسیله 
فرمان برُداری از خدا، به سوی 

رضای الهی سبقت بگیرند. گروهی 
 پیش افتاده، برنده شدند 

و گروهی هم عقب مانده ، محروم 
گشتند.

كتاب من لا یحضره الفقیه ج 2 ص 174 ح 2057
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فناوریفناوری
 اعتراض هندی ها به همراهی توییتر با سانســور توییت های 

انتقادی
کاربران شــبکه های اجتماعی از توییتر و دولت هند که در شرایط شیوع 
گسترده ویروس کرونا در این کشور به فکر سانسور توئیت های اعتراضی است، 

به شدت انتقاد کرده اند.
به نقل از رویترز، دولت هند سه روز پیش از توئیتر خواست تا دهها توئیت را 
از این شبکه اجتماعی حذف کند. علت این مساله محتوای انتقادی توئیت های 
یادشده در مورد مدیریت مقابله با ویروس کرونا توسط مقامات هندی بوده است.

دامنه درخواســت برای سانسور توئیتر در هند تا بدان حد بالا گرفت که 
حتی توئیت های برخی نمایندگان پارلمان این کشــور نیز از شبکه اجتمعی 
مذکور حذف شد. توئیتر با اکثر این درخواست ها موافقت کرده و این مساله 
واکنش خشــم آلود هزاران کاربر شبکه های اجتماعی را به همراه داشته که 
معتقدند دولت هند باید بر روی مهار ویروس کرونا تمرکز کند و نه مقابله با 
منتقدان خود.بر اساس اطلاعاتی که توئیتر در این زمینه در اختیار محققان 
دانشگاه هاروارد گذاشــته است، در روز 23 آوریل یعنی چهار روز پیش 21 
توئیت انتقادی از دولت هند پاک شــده اند که برخی از آنها متعلق به روانت 
ردی نماینده پارلمان، مولوی گاتاک از مســئولان محلی ایالت بنگال غربی و 

یک فیلم ساز هندی به نام آویناش داس بوده اند.
دولت هند برای توجیه این اقدام خود به قانون فناوری اطلاعات این کشور 
که در ســال 2000 تصویب شده، متوسل شده اســت. بر اساس این قانون 
دولت هند برای حفظ نظم عمومی، حاکمیت و تمامیت ارضی هند قصد دارد 
محتوای مدنظر خود را بلوکه کند. اما منتقدان می گویند اعتراض به شــیوه 
ضعیــف مدیریت بیماری کرونا در هند چگونه می تواند حاکمیت و تمامیت 
ارضی هند را به خطر بیندازد؟ دولت هند قبلا از این قانون برای توجیه بلوکه 
کردن توئیت های انتقادی در مورد سرکوب کشاورزان معترض هندی و نیز 
مســدودکردن تیک تاک و 58 اپلیکیشن دیگر چینی پس از درگیری مرزی 

با این کشور استفاده کرده است.

 5 میلیون آمریکایی دز دوم واكسن كرونا را دریافت نکردند
براساس آخرین داده های مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات 
متحده، میلیون ها آمریکایی نتوانسته اند به موقع دز دوم واکسن کوید 1۹ را 

تزریق کنند و تعداد آنها در حال افزایش است.
 براساس آخرین داده های مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات 
متحده )CDC(، میلیون ها آمریکایی نتوانسته اند به موقع دز دوم واکسن کوید 

1۹ را تزریق کنند و تعداد آنها در حال افزایش است.
داده ها نشــان می دهد بیش از 5 میلیون نفر، یا 8 درصد از جمعیت که 

واکسن کووید 1۹ خود را دریافت کرده اند، دز دوم را از دست داده اند.
نیویــورک تایمز گزارش داد  این میــزان بیش از دو برابر میزان افرادی 
اســت که در چند هفته اول کمپین ملی واکسیناســیون شده اند. برخی از 
کسانی که دومین دوز خود را دریافت نکرد ه اند، گفتند نگران عوارض جانبی 
احتمالی آن هســتند که گه گاه موجب تجربه علائمی مشابه با آنفلوآنزا در 
افراد می شــود. ســایر افراد هم ادعا کرده اند احساس می کنند با همان یک 

دوز از مصونیت کافی در برابر این بیماری برخوردار هستند.
براساس داده های مرکز کنترل و پیشگیری از امراض آمریکا، ۴0 میلیون 
نفر نخستین دز خود واکسن را بین 1۴ دسامبر و 1۴ فوریه دریافت کرده اند. 
داده ها نشــان می دهد که 8.۶ درصد واکسینه شده ها فاصله زمانی توصیه 
شده بین دزها )21 روز برای فایزر و 28 روز برای مدرنا( را از دست داده اند.

دلایل پشت از دست رفتن دزها متفاوت است.به گزارش نیویورک تایمز 
مشــکلات در حمل و نقل و یا  لغو قرارهای موعود برای دریافت دوز دوم 

واکسن باعث شد مردم برای گرفتن دومین دز با مشکل مواجه شوند.
به گفته نیویورک تایمز، شــواهد عظیم جمع آوری شده در آزمایشات و 
کارزارها نشــان می دهد که دز دوم برای تقویت ایمنی واکسینه شده بسیار 
مهم اســت و یکبار تزریق تنها می تواند محافظت جزئی در برابر کووید 1۹ 
را ایجاد کند.پل اوفیت، اســتاد دانشگاه پنســیلوانیا و عضو هیئت مشاوره 
واکســن ســازمان غذا و دارو  اظهار داشت: »بسیار نگران هستم، زیرا افراد 

به این دز دوم نیاز دارند«.

 كشف یک سیاره جهنمی داغ تر از گدازه مذاب!
-TOI« ستاره شناسان یک سیاره جهنمی داغ تر از گدازه مذاب موسوم به

1۴31b« را کشف کردند که اغلب فلزات در آن ذوب می شوند.
 به نقل از آی ای، یک گروه بین المللی از ستاره شناسان به سرپرستی »برت 
آدیسون« اخترفیزیکدان مرکز اخترفیزیک دانشگاه »ساوترن کوئینزلند« یک 
سیاره جدید به نام »1۴31b-TOI« را کشف کرده اند که آنچنان داغ است که 

حتی از گدازه های مذاب نیز داغ تر گزارش شده است.
سیاره »1۴31b-TOI«برای اولین بار در اواخر سال 201۹ توسط ماهواره 
»تس«)TESS( ناسا به عنوان یک سیاره احتمالی رصد شد. سپس مشاهدات 

بعدی به دانشمندان کمک کرد تا وجود این سیاره را تأیید کنند.
این جهان تازه کشف شده که با نام »5b-MASCARA« نیز شناخته می شود، 
در فاصله ۴۹0 ســال نوری از سیاره ما واقع شده است و بسیار بزرگ است 

و جرم آن سه برابر سیاره مشتری است.
این سیاره آنچنان به خورشید درخشان و داغ خود نزدیک است که مدار 
گردش آن دو و نیم روزه اســت و رســماً در میان داغ ترین سیارات کشف 
شده قرار دارد. دما در این سیاره به حدی است که اکثر فلزات در آن بخار 
می شوند و در واقع  »1۴31b-TOI«حتی از بعضی از ستاره های کوتوله قرمز 
که کوچکترین، جالب ترین و رایج ترین نوع ستارگان هستند نیز داغ تر است.

 ultra-hot(»چنین مکان های داغی با اصطلاح »مشــتری های فوق داغ
Jupiters( شناخته می شوند و بسیار نادر هستند. دکتر »برت آدیسون« که 
رهبری این مطالعه را بر عهده داشت، سیاره »1۴31b-TOI« را »یک جهان 
جهنمــی« توصیف کرده اســت.وی می گوید: در مورد میزان داغ بودن این 
ســیاره باید گفت که این سیاره داغ تر از نقطه ذوب اکثر فلزات و گرم تر از 
گدازه های مذاب است. در واقع دمای این سیاره در روز گرم تر از ۴0 درصد 
از ستاره های موجود در کهکشان راه شیری است. دمای این سیاره به دمای 
گازهای خروجی از اگزوز موشــک ها نزدیک است.حقایق دیگری نیز وجود 
دارد که سیاره »1۴31b-TOI« را حتی بیش از این جالب می کند، مانند این 
واقعیت که مدار آن برگشتی است. مدار برگشتی به زمانی گفته می شود که 

به نظر می رسد یک سیاره در مدار خود رو به عقب می چرخد.

»آدیسون« می گوید: اگر به منظومه شمسی نگاه کنید، همه سیارات در 
همان جهتی می چرخند که خورشــید می چرخد  ، اما مدار این سیاره جدید 
چنان کج شــده اســت که در واقع در جهت مخالف چرخش ستاره میزبان 

خود می چرخد.
با وجود این میزان از درجه حرارت که برای تبخیر بیشــتر فلزات کافی 
است، ممکن اســت»1۴31b-TOI« مکان خوبی برای تعطیلات تابستانی به 
نظر نرسد، اما برای ستاره شناسان فرصتی مناسب برای درک بهتر حرکات 

و جو این گونه سیارات است.

 احتمال ابتلای مجدد به كرونا چقدر است؟
پژوهشــگران کمیته ســاماندهی تحقیقات کووید-1۹، کمیته کشوری 
اپیدمیولوژی کووید-1۹ و دانشــگاه علوم پزشکی اراک در یک گزاره برگ 
تحقیقاتــی موضوع ابتلای مجدد به کوویــد -1۹ و دلایل آمار زیاد آن در 

ایران را مورد بررسی قرار دادند.
 در ماه های گذشته بحث های متعددی در خصوص Reinfrction و ابتلای 
مجدد در بیماری کووید 1۹ در جامعه علمی کشور به وجود آمده است. به 
 2-SARS-CoV نظر می رسد میزان کم و قابل مقایسه ابتلای مجدد به ویروس
در مقایسه با سایر عوامل ویروسی تنفسی )در بازه زمانی حدود یک ساله( 
در بسیاری از کشــورهای دنیا موضوعی حل شده وبر اساس بدیهیات علم 
ویروس شناسی نیز کاملا مورد انتظار است. ولی این موضوع در ایران همچنان 

مورد بحث است و عموما در مورد آن بزرگ نمایی می شود.
بر این اساس پژوهشگران کمیته ساماندهی تحقیقات کووید-1۹، کمیته 
کشــوری اپیدمیولوژی کووید-1۹ و دانشــگاه علوم پزشکی اراک در یک 
گزاره برگ تحقیقاتی موضوع ابتلای مجدد به کووید -1۹ را مورد بررســی 
قرار دادند.در این گزاره برگ عنوان شــده که بر اساس شناخت ما از عوامل 
عفونی تنفســی ویروسی مثل آنفلوآنزا، پارا آنفلوآنزا، سایر کروناویروس های 
فصلی و ... زمانی که انسان اولین بار با این ویروس ها مواجه می شوند، معمولا 
عفونت شــدیدتر است و به واســطه آن یک ایمنی نسبی )نه مطلق( ایجاد 
می شــود که طی مدت چندین ماهه و یا چندین ســاله، اکثریت افراد را از 
عفونت مصون می دارد و بعد از چند ســال هم اگر فرد دچار عفونت شد، یا 
SARS- عفونت بدون علامت اســت یا خیلی خفیف. به همین دلیل ویروس

CoV-2 نیز از این مســئله مستثنی نیست و رفتارش دقیقا منطبق با سایر 
کروناویروس های تنفسی انسانی و دامی است. فقط در نبود یک ایمنی قبلی 
در جامعه، مدتی جولان داده تا همچون ســایر ویروس ها به تعادل برســد.

پژوهشگران این گزاره برگ با بررسی مقالات مختلف در این موضوع عنوان 
می کنند که علــت وجود اعتقاد زیاد به ابتلای مجدد، زیادتر از واقعیت در 
ایران این اســت که در اغلب )نه تمام( موارد، روش های آزمایشگاهی، CT و 
یا تشخیص بالینی در یکی از موارد اول یا دوم دچار اشتباه و مثبت کاذب 
بوده اند.این پژوهشــگران می گویند: بــا ورود کووید-1۹ نظام درمانی ما به 
یک باره با سیل عظیمی از نمونه ها جهت آزمایش مواجه شد. در هفته های 
نخســت تنها چهار مرکز در کشور به تشخیص ویروس می پرداختند و پس 
از آن آزمایشــگاه های مولکولــی زیادی به طور انفجاری در کشــور ایجاد 
شد. بســیاری از افراد از حوزه های تخصصی های غیر مرتبط آزمایشگاهی، 
بخش های تشخیص مولکولی و ویروس شناسی را راه اندازی کردند و برخی 
از حوزه های تحقیق وارد این حیطه شدند. توسعه کمی آزمایشگاه ها توسط 
افراد کم تجربه تر می تواند کیفیت را قربانی کند. حتی آزمایشــگاهای تحت 
تصــدی افراد مجرب هم با افزایش تعداد آزمایشــات دچار افزایش خطا به 

طور تصاعدی می شود.

 تعداد دانلود اپلیکیشــن پلی استیشن از مرز 100 میلیون 
گذشت

درحالی که تنها 5 ماه از عرضه کنسول پلی استیشن 5 سونی می گذرد، 
رکورد 100 میلیون بار دانلود برای اپلیکیشن پلی استیشن رقم خورده است.

یکی از ابزار کاربردی برای دارندگان پلی استیشــن ۴ و پلی استیشــن 
5، اپلیکیشــن پلی استیشــن برای گوشی هوشمند و تبلت است که امکان 
دسترسی سریع به برخی امکانات از جمله فهرست دوستان، دریافت و ارسال 

پیام، فهرست تروفی بازی ها و موارد دیگر را فراهم می سازد.
با به روزرســانی بزرگی که برای اپلیکیشن پلی استیشن صورت گرفت، 
محبوبیت آن در میان کاربران کنســول ســونی افزایش یافت؛ به قدری که 
گفته می شــود آمار دانلود آن از مرز 100 میلیون بار گذشــته اســت. این 
آپدیت، حدود ۶ ماه پیش یعنی چند روز قبل از عرضه کنسول نسل نهمی 
پلی استیشــن منتشر شد و سونی از اپلیکیشن خود با تغییرات گسترده ای 
رونمایی کرد؛ تغییراتی که شامل ظاهر جدید و انقلابی رابط کاربری، امکان 
ایجاد گروه های 15 نفره و ارسال و دریافت پیام  صوتی و تجربه ای سریع تر و 
راحت تر می شد.باید گفت عرضه کنسول پلی استیشن 5 نیز تأثیر مستقیمی 
بر افزایش محبوبیت اپلیکیشــن پلی استیشن داشته است و انتظار می رود 
با گذشــت زمان، تعداد دفعات دانلود این اپلیکیشن افزایش یابد. متأسفانه 
آماری ارائه نشــده اســت که نوع کنسول  بازی سونی را تفکیک کند؛ برای 
مثال توضیح بدهد که چند درصد از کاربران اپلیکیشن پلی استیشن دارای 
کنسول پلی استیشن 5 هستند یا چند درصد از کاربران را دارندگان هر دو 

کنسول پلی استیشن ۴ و 5 تشکیل می دهند.

 یکی از مدیران تیم هوش مصنوعی گوگل استعفا داد
به دنبال اخراج جنجالی دو نفر از محققان ارشــد هوش مصنوعی گوگل، 
انتقادات زیادی به این شــرکت وارد شــد. گفته می شــود یکی از محققان 

برجسته ی گوگل تصمیم گرفته از این شرکت جدا شود.
به نظر می رسد مشکلات داخلی گوگل با تیم هوش مصنوعی اش همچنان 
ادامه دارد. به گزارش اندروید سنترال، مدتی پیش اخراج دو نفر از محققان 
ارشد گوگل در حوزه ی هوش مصنوعی با نام های تیمنیت گبرو و مارگارت 
میشل بسیار جنجالی شد.گوگل پس از ردکردن مقاله ای با محوریت انتقاد از 
تعدادی از سرویس های هوش مصنوعی استفاده شده در گوشی های اندرویدی، 
میشل را اخراج کرد. همچنین طبق گزارش ها، گوگل چند ماه بعد تصمیم 
گرفته گبرو را اخراج کند که به شدت در حال حمایت از میشل بوده است. 
ظاهــرا گوگل یکی دیگر از محققان هوش مصنوعی خود را از دســت داده 
است و همین موضوع می تواند نشان دهنده ی خروج جمعی محققان هوش 

مصنوعی از گوگل باشد.

برخــی از ایرانی ها تصور می کنند که قوانین نظارت بر فضای مجازی در ایران 
سختگیرانه  اســت و حتی آمریکا را دارای اینترنت آزاد می دانند. در ایران، حتی 
مشــخص نیست، چه شخصی با چه سنی و با چه جنیستی، از اینترنت استفاده 

می کند، در کشورهای پیشرفته هم اینطور است؟
 برخی از شهروندان ایرانی تصور می کنند که قوانین نظارت بر فضای مجازی در 
ایران سختگیرانه تر از کشورهای پیشرفته است و حتی آمریکا را دارای اینترنت آزاد 
می دانند. اغلب رسانه های خارجی هم چنین نمایشی را از ایران ارائه می دهند که 

در جهت دهی فکری به کاربران و القای مفاهیم بی تاثیر نیست.
در حال حاضر در ایران، حتی مشخص نیست، چه شخصی با چه سنی و با چه 
جنیستی، از اینترنت استفاده می کند، اما آیا در کشورهای پیشرفته هم این گونه 

است؟ آیا آمریکا دارای آزاد ترین اینترنت است؟
وقتی نحوه حضور در اینترنت ملاک تشــخیص سرپرســت فاقد صلاحیت از 

نگهداری از کودک است
در این باره با سلمان کونانی، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی صحبت 
کردیم. او گفت که براســاس قوانین آمریکا، نحوه حضور در اینترنت حتی ملاک 

تشخیص سرپرست فاقد صلاحیت است.
وی توضیح داد: ایالات متحده و کره جنوبی کشورهایی هستند که شهروندان 

آن ها برای استفاده از فضای مجازی نیاز به کد ملی دیجیتال دارند.
وی ادامه داد: این کد، در واقع مجوزی است که شهروندان فقط با استفاده از 
آن می توانند وارد این فضا شوند و البته ابزاری است که دولت به وسیله آن، امکان 
نظارت بر تمامی فعالیت های سایبری کاربر را دارد. رمز نگاری و تحلیل محتوای 

آنلاین از دیگر ابزار اعمال حاکمیت بر فضای مجازی هستند.
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی افزود: بسیاری از کاربران آمریکایی پیش 
از اســتفاده از فضای وب باید چهره نگاری شــوند و این امر به خصوص در مورد 

کودکان و نوجوانان با جدیت بیشتری دنبال می شود.
کونانی توضیح داد: ایالات متحده هم رمز نگاری و تحلیل محتوای آنلاین به 
عنوان ابزاری برای اعمال حاکمیت بر فضای مجازی استفاده می کند. آنها از همین 
روش برای تشخیص سرپرستان فاقد صلاحیت هم استفاده می کنند. برای احراز 
این موضوع که آیا سرپرست کودک دارا یا فاقد صلاحیت نگهداری از کودک است، 
ابتدا سیستم های هوشمند، گزارش تخلف را به شورایاری ایالت ارسال می کنند، 
در شــورایاری ایالت پس از بررسی گزارش تخلف، در صورت احراز تخلف فرآیند 

سلب حضانت دنبال خواهد شد.

آیا آمریکا دارای آزادترین اینترنت است؟

عصر هوش مصنوعی و اهداف جدید شرکت ها

در حالی که جهان با شیوع بیشتر همه گیری کرونا دست و پنجه نرم می کند و در 
تلاش است تا با واکسیناسیون بحران کرونا را کنترل کند، تزریق آب مقطر و داروهای 

عجیب به جای واکسن فایزر باعث اعتراض شهروندان در چند کشور شده است.
 آمارها حاکی اســت تاکنون بیش از ۹1۹ میلیون دز واکســن کرونا در نقاط 
مختلف جهان تزریق شده است) بطور متوسط 12 دوز برای هر 100 نفر( و بیشتر 
این موارد عمدتا مربوط به کشورهای ثروتمند بوده است، در حالی که اتحادیه اروپا 
تلاش می کند تاخیر خود را در زمینه واکسیناسیون جبران کند، اما تاکنون کمتر 

از 10 درصد از جمعیت اتحادیه اروپا واکسینه شدند.
* تزریق سرم به جای واكسن فایزر در فرانسه

براساس خبر منتشر شده از سوی وبسایت »francetvinfo.fr«، صد و چهل نفر 
از دریافت کنندگان واکسن فایزر، جای واکسن آب مقطر دریافت کردند! این تخلف 
در شهر اپرنای، شمال شرقی فرانسه رخ داده است. در نخستین روز افتتاحیه مرکز 

واکسیناسیون به متقاضیان دریافت واکسن، سرم فیزیولوژیک تزریق شد.
شهروندانی که واکسن آب مقطر دریافت کردند در گفت و گو با رسانه ها متذکر 
شدند که آنها با اطمینان به دولت برای دریافت واکسن اقدام کردند و تزریق آب 

مقطر جای واکسن کرونا افتضاحیست که هیچ توجیهی ندارد.
* كارشناسان واكسیناسیون به دنبال پاسخ قانع كننده برای اشتباه 

حیاتی
کارشناسان واکسیناسیون نیز این سوال را مطرح کردند که چطور یک اشتباه 
ده ها بار تکرار می شود، اما کسی متوجه آن نمی شود؛ در حال حاضر پلیس فرانسه 
با همکاری دســتگاه های اطلاعاتی این کشور تحقیقات گسترده ای در مورد این 

خطا آغاز کرده است.
* شیشه های خالی واكسن فایزر با آب مقطر پر شده است

هنوز مشــخص نیست که آیا واکسن تقلبی وارد کشور فرانسه شده یا عوامل 
این تقلب داخلی بوده و هنگام آماده ســازی واکسن مرتکب جرم شده اند؛ در این 
مرحله علل خطا مشخص نیست و تحقیقات در حال انجام است. در حال حاضر 
یک کارشناس بهداشت برای تقویت اقدامات ایمنی به محل واکسیناسیون فرستاده 
شده تا ناظر بر روند اجرایی باشد؛ تزریق سرم فیزیولوژیکی هیچ تاثیری بر سلامتی 
ندارد و درواقع یک محلول آب نمک اســت که در درمان های مختلف مانند پاک 

کردن زخم ها، یا به عنوان رقیق کننده در هنگام تزریق استفاده می شود.
* تزریق واكسن تقلبی در مکزیک و لهستان

به گفته رسانه های آمریکایی شرکت فایزر روز چهارشنبه تأیید کرد که دزهای 
مشکوک واکسن ویروس کرونا که در مکزیک و لهستان کشف و ضبط شده، جعلی 
اســت و محصول این شرکت نیست. در یک گزارش در وال استریت ژورنال آمده 
است که در یک کلینیک در مکزیک حدود 80 نفر دز جعلی واکسن فایزر دریافت 
کرده اند که به نظر می رسید از نظر جسمی بی ضرر بوده اما واکسن کرونا نبوده و  
هیچ گونه محافظتی در برابر بیماری کرونا ندارد. افرادی که واکسن تقلبی دریافت 

کردند به ازای هر دز هزار دلار پرداخت کردند!
* تأیید تزریق واكسن جعلی توسط وزارت بهداشت مکزیک

هوگو لوپز گاتل، معاون وزیر بهداشت مکزیک کشف واکسن های جعلی کووید 
را که در مکزیک به فروش می رســد تأیید کرد و گفت: واکســن ها نه تنها جعلی 
هستند، بلکه با قیمت بسیار گزاف به فروش می رسند. در همین راستا سخنگوی 
شرکت فایزر نیز یادآور شد، سهولت در تجارت الکترونیکی و ناشناس بودن  بستر 

اینترنت منجر به فروش واکسن های جعلی شده است.
* محتوای كرم ضد چروك در قالب واكسن كرونا

 واکسن جعلی که در لهستان نیز کشف شده شرایط عجیبت تری دارد؛ شرکت 
فایزر اعلام کرد، مایعات موجود در ویال های توقیف شــده در لهســتان یک ماده 

آرایشی بوده که گمان می رود کرم ضد چروک باشد.
* عرضه بســیار محدود واكسن كرونا و شیوع بیشتر همه گیری در 
هفته های اخیر فرصتی مناسب را برای كلاهبرداران فراهم كرده تا با رائه 

واكسن جعلی سلامت مردم را به مخاطره بیندازند.

در دنیایی که هرروز نفوذ و تأثیر هوش مصنوعی در همه ی صنایع گســترش 
می یابد، آیا هنوز به وجود شرکت ها نیاز داریم؟

پیشرفت های اخیر هوش مصنوعی و فناوری های کامپیوتری باعث می شود ما 
دوباره به برخی سؤالات بنیادین برگردیم: یک بنگاه )شرکت(، چیست؟ شرکت ها 
چه کارهایی را بهتر از بازارها انجام می دهند؟ ویژگی های متمایز شرکت ها در عصر 

قراردادهای هوشمند و هوش مصنوعی چیست؟
در کنار پیشرفت پرسرعت AI، گفتگوها و مباحثات زیادی در مورد این سؤال 
که »پس چه چیزی برای انســان ها باقی مانده است؟« صورت گرفته است. اغلب 
پاســخ ها به این نکته اشاره دارند که انسان ها، باید روی اموری متمرکز شوند که 
مختص و منحصر به آن ها است: خلاقیت، شهود و همدلی شخصی. اکنون سؤال 

دیگری مطرح می شود: پس شرکت ها چه می شوند؟
این سؤال از بسیاری جهات یک سؤال قدیمی محسوب می شود. اقتصاددانان 
مشــهوری نظیر رونالد کوس )برنده ی جایــزه ی نوبل اقتصاد 1۹۹1( و الیور ئی. 
ویلیامسون معتقد بودند که کار اصلی شرکت ها این است که به روش های کارآمد، 
فرم های پیچیده ی فعالیت های اقتصادی را هماهنگ کنند. اگر فناوری کامپیوتر، 

توانایی ســاده و مؤثر ســازی تراکنش های هزینه را داشته باشد، با فراگیر شدن 
قراردادهای هوشمند، نقش سنتی مدیریتی نیروهای انسانی کاملاً حذف می شود.

برای مثال وقتی به الکســا می گوییم »مقدار بیشــتری غذای سگ سفارش 
بده« زنجیره ای از فعالیت ها شروع می شود و چند ساعت بعد، سفارش را دریافت 
می کنیم. در این پروسه هیچ نیروی انسانی دخالت نداشته است. یک شرکت واحد 
این پروســه را هماهنگ کرده است، اما افراد ثالثی نیز در آن حضور دارند )مثل 
تولیدکنندگان غذای سگ، تحویل دهندگان(. گروه ثالث نیز فعالیت های خود را با 

آمازون هماهنگ و یکپارچه کرده اند.
استدلال هماهنگ سازی، به معنی درون سازی تراکنش ها و تبادلات و باهدف 
افزایش کارایی آن ها است. اما آیا این استدلال، علت واقعی وجود شرکت ها است؟  
جولیان بیرکینشــاو، استاد استراتژی و کارآفرینی دانشکده ی بازرگانی لندن، در 
یکی از مقالات جدید خود توضیح می دهد که با در نظر گرفتن نقش کامپیوترها 
به عنوان تسهیل کنندگان تراکنش ها و تبادلات، حالا بنگاه ها در چهار حوزه نقش 

منحصربه فردی به عهده دارند.
در حال حاضر شرکت ها باید از منابع سابق خود، حداکثر بهره برداری را بکنند 
تا سود به دست آورند. درعین حال آن ها باید به دنبال منابع جدید »مزیت« باشند، 
تا از حیات و بقای آتی خود مطمئن شــوند. برقراری تعادل بین این دو فعالیت، 
کمی عجیب به نظر می رسد. درواقع شرکت ها باید بین »بهره برداری« و »اکتشاف« 

تعادل برقرار کنند.
هوش مصنوعی با راهکارهایی نظیر اتوماسیون پروسه ها، بهبود روش های حل 
مسئله و تضمین کیفیت، به شرکت ها کمک می کند از منابع سودآور فعلی خود 
بهتر اســتفاده کنند. به علاوه هوش مصنوعی می تواند در جستجوی منابع جدید 
سودآور هم باشد. مثال معروف این قضیه، AlphaGo است. این برنامه ی کامپیوتری، 
استراتژی برنده ای را ارائه داد که هیچ بازیکن انسانی تاکنون به آن دست نیافته 
بود. حالا کامپیوترها قطعات موسیقی می نویسند و مناظری شبیه به نقاشی های 

پیکاسو را نقاشی می کنند.

از تزریق آب مقطر تا داروی ضد چروک به جای واکسن فایزر

 دلار                         
یورو                         

پوند انگلیس            
 درهم امارات                  

 لیر تركیه                  
 سکه امامی             
 بهار آزادی             
 نیم سکه               
 ربع سکه               

 سکه گرمی              

 27.310
 30.620

 37.300
  7.310

 3.240
 12.060.000
 11.520.000
 6.250.000
 3.910.000
2.360.000
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